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Direktorji so vso jezo na zakon, 
ki je omejil njihove plače na 
največ 700.000 tolarjev preu
smerili na sindikate. Moti jih 
predvsem najnižja plača, kljub 
temu, da delavci dobijo v žep le 
po 31.000 tolarjev, kar ne za
došča niti za preživetje. Delavce 
skušajo spreti s sindikati, ki so 
podpisali takšen dogovor.
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Sandi Bartol, sekretar sindikata delavcev trgovine

Odprto pismo Vladi Republike Slovenije in 
njenemu predsedniku ob dogodkih, ko kmetje 
orjejo državno zemljo

Delavci Kmetijskega kombinata Ptuj si služimo kruh na državni zemlji, 
ki smo jo najeli, čeprav bi zlahka dokazali, da smo precejšen del te zemlje 
kupili z lastnimi žulji. Zdaj pa se te državne zemlje polaščajo nekateri 
kmetje.

Po mnenju sindikata delavcev KŽI Slovenije v Kmetijskem kombinatu 
Ptuj, ki je še vedno pomemben dejavnik pri pridelovanju hrane v držav
nem merilu, prehodno obdobje ne morebiti razlog, da se ne bi spoštovala 
država in njena zakonodaja, kar se na žalost prepogosto dogaja in v nas 
vzbuja močne pomisleke o pravni in socialni državi.

EEU 1400sreda
KDO BO PODRL KITAJSKI ZID

Socialni mir je sedaj zelo ogrolen. Predlogi sprememb in dopolnitev 
dogovora o plačni politiki, ki so jih ekonomsko-socialnemu svetu ponudili 
svobodni sindikati in združenje delodajalcev, bodo nezadovoljstvo lahko 
le omilili. Najbolj nezadovoljni so direktorji, prizadeti zaradi omejitve 
najvišjih plač na 700 tisoč tolarjev. Krivdo za nezadovoljstvo pripisujejo 
sindikatom, ki so se bojevali za povečanje najnižjih plač. Na previsoke 
plače po individualnih pogodbah so sindikati opozarjali takrat, kadar so 
se direktorji izgovarjali na pomanjkanje denarja za plače delavcev.

Zlasti svobodni sindikati bodo na petkovo sejo ekonomsko-socialnega 
sveta prinesli lep kup obtožb na račun gospodarske zbornice in delodajal
skih združenj. Gre za nekakšen kitajski zid, ki onemogoča napredek pri 
pogajanjih in podpis kolektivnih pogodb za posamezne dejavnosti. Čeprav 
se rok izteka, so podpisane le tri kolektivne pogodbe dejavnosti. Predsta
vniki gospodarske zbornice in delodajalcev pogojujejo podpise drugih po
godb z znižanjem pravic delavcev; najraje bi začeli nova pogajanja tudi o 
pravicah iz splošne kolektivne pogodbe za gospodarstvo. Delodajalci so 
praviloma uporabljali le taktiko zavlačevanja, letos pa so začeli upora
bljati še zvijače. Eno od združenj je zamenjalo pogajalsko ekipo, ki je s 
sindikati dosegla soglasje.

Svoj del krivde za poslabšanje socialnega položaja nosi tudi vlada, ki je 
nezadovoljne izvoznike (na primer kmetijce) prevarala z obljubami o sti
mulacijah. Pred meseci so sindikalisti robantili pred vladno palačo in se 
pravzaprav bojevali za direktorje in gospodarsko zbornico. Ni nobene po
trebe, da bi tudi danes pomagali partnerjem, ki nimajo skoraj nobenega 
razumevanja za sindikate.

Prihodnji teden se bodo aktivisti svobodnih sindikatov o vsem tem skušali 
pogovoriti z novim predsednikom gospodarske zbornice Jožkom Čukom. 
Pogovor z njim je potreben že zaradi mnenja, da po zatohlih zborničnih 
sobanah še naprej vlada duh bivšega predsednika. p p

Krivica, ki se 
dogaja delavcem Kme

tijskega kombinata, ko nekateri denaciona
lizacijski upravičenci čitajo denacionalizacijski zakon po svoje 

oziroma ga jemljejo kar v svoje roke ter s tem kradejo delavcem kruh od ust 
in njihovo zaposlitev, kar vpije po zaščiti delavskih interesov.

Država pa nič!
Dogaja se celo nasprotno. Pogruntavščina, ki se imenuje “Denacionali

zacijski zakon”, povzroča nestrpnost in ustvarja pogoje, da nekateri 
razlaščenci prehitevajo čas in delajo v stilu “Divjega zahoda” - nekaznova
no seveda.

Zato sindikat sprašuje glavnega ministra, do kdaj se bo tolerirala takšna 
anarhija, ki se dogaja v državi in se celo stopnjuje. Do kdaj bodo lahko 
posamezniki delali po svoje, ne da bi jim kdo stopil na prste?

Apeliramo na Vlado Republike Slovenije, naj uporabi vse razpoložljive 
vzvode in mehanizme, da se enkrat končno začne spoštovati pravni red v tej 
državi; ne pa nasprotno, dopušča, da se razpašča pohlepnost nekaterih, za 
katero pa je znano, da je lahko neomejena.

Če država ni sposobna oziroma nima volje, da bi zaščitila vse svoje 
državljane, brez izjeme, bomo sindikati z vsemi oblikami sindikalnega boja 
prisiljeni vzeti celotno zaščito svojih članov v svoje roke.

Anton Rojko, predsednik Sindikata podjetja KK Ptuj

Minuli teden v parlamentu

GLAVNI DOBITEK 
NI BIL IZŽREBAN
■M
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V Panorami na strani 7 intervju z dr. Dimitrijem Ruplom

“KAM BI PRIŠLI, ČE BI VSI 
DELALI TAKO KOT JANŠA, 

KO BI ZGUBILI 
MINISTRSKI POLOŽAJ? 

TO BI BILA NORIŠNICA!”

STANOVANJSKA 
STISKA PRITISKA

■ stran 19

Orači
Koliko pravna je slovenska država, 

najbolje kaže primer desetih razlaščencev 
iz Levanjcev, ki so pred setvijo preorali 30 
hektarov njiv Kmetijskega kombinata Ptuj. 
Preorali so toliko površin, kolikor bi jim 
jih država morala vrniti. Ti kmetje so ne 
glede na vse potrebne postopke, ki jih pri 
denacionalizaciji predpisuje zakon, vzeli 
zakon pač v svoje roke. In prav zanimivo 
je, da so po tem dogodku razlaščenci 
skupaj s Slovensko ljudsko stranko v 
Markovcih pri Ptuju imeli vseslovenski 
shod, na katerem so zagrozili, da bodo po 
žetvi in pozneje spravilu sladkorne pese 
preorali “svoje” njive in jih obdelovali, če 
država ne bo ustrezno ukrepala pri 
vračanju premoženje.

Napoved so uresničili. Tokrat so 
preorali “dragonsko ” ozemlje pri lipi v 
Cirkovcih, kije v lasti Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov Republike Slovenije, v 
zakupu pa jo ima Kmetijski kombinat Ptuj.

Kmetijski kombinati na Slovenskem 
in delavci zaposlenih v njih so sodobni 
hlapci Jerneji. Ptujski kombinat denimo je, 
je po junaškem dejanju oračev iz 
Levanjcev, sprožil vse ustrezne pravne 
postopke za zaščito svojih interesov, 
vendar je javni tožilec obtožni predlog 
zavrnil, sodišče pa je, ko je kombinat tožil 
kmete zaradi motenja posesti razpisano 
obravnavo iz 13. julija zaradi 
prezasedenosti preložilo na jesenski čas. 
Policija jim je tokrat celo zagotovila, da ne 
bo ukrepala, četudi kombinat da prijavo.

Ob takem ravnanju pravosodja in 
države, ki ne zna in noče zaščititi svojega 
premoženja in tiho dovoljuje razkosavanje 
zaokroženih kmetijskih kompleksov, se 
lahko le povprašamo, kaj počne ognjeviti 
borec za pravno državo, za red in 
poštenost predsednik SLS Marjan 
Podobnik. Ne samo, da z zborovanji 
razlaščencev - med njimi so kmetje 
povsem upravičeni do vrnitve 
nacionalizirane zemlje - in s tihim 
pristankom na protipravni poseg na 
državnih zemljiščih botruje razkolu med 
kmeti in delavci, ampak naravnost na 
banditski način, tako kot je to delala 
država ob nacionalizaciji, prispeva k 
rušenju pravnega reda. O škodi, ki 
nastaja, parlament tokrat očitno na bo 
spregovoril. Da pa tudi kmetom, predvsem 
malim, ni jasno, kako jih je Demosova 
država prinesla okrog z zakonom o 
denacionalizaciji, za zdaj nima smisla 
govoriti. Čas bo pokazal, kaj se bo 
Zgodilo. Takrat bo za marsikoga prepozno. 
Toda kaj ostaja delavcem v kombinatih. Ali 
bodo s silo preprečili kmetom motenje 
posesti, morda najeli plačane varnostnike, 
da si sami ne bodo mazali rok... Bo tudi 
potlej država mirno opazovala balkanski 
način urejanja stvari!?

Marjan Horvat
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»Inventura« dosedanjega lastninjenja družbenega pre
moženja, procesa, tipičnega za postsocialistične družbe, 
je bila v minulih dneh v središču pozornosti slovenske 
politične javnosti. Segreto politično ozračje v slovenskem 
parlamentu, ki ga lahko že uvrščamo v predvolilno ob
dobje, pa je ponovno pokazalo, da ima vladna koalicija 
kar krepko vajeti tranzicije v rokah, saj je bil izplen opo
zicijskih strank na tem zasedanju minimalen. Veliko gr
menja in malo dežja. Temu se kajpak ne smemo čuditi, če 
vemo, da je opozicija startala v razpravo dokaj nepri
pravljena, s »projektom« razvrednotenja dosedanjih rezul
tatov in z zanjo značilnim prepričanjem, da gre v tem 
procesu za »rop stoletja«. Povrh tega pa je stavila le na 
karto Romane Logar, sicer sposobne in prijetne direkto
rice Agencije za plačilni promet in nadziranje, ki pa se je 
očitno preveč vpregla v opozicijski voz. Tudi zato njeno 
nastopanje, čeprav je podprto z argumenti, pogosto ne 
dobiva takšne teže, kot bi jo lahko in kakršno bi morala 
imeti ona in »njena« služba kot neodvisna institucija.

Sicer pa je parlament ob tranziciji - njen bistveni del 
pa je lastninjenje - zaobšel dogajanje na drugih, za go
spodarsko in politično življenje Slovenije prav tako po
membnih področjih. Mislim na inventuro denacionaliza
cije, ki teče precej svoja pota in glede na vpliv, ki ga 
imajo posamezni denacionalizacijski lobiji, predvsem pa 
rimokatoliška cerkev, pogosto v družbeno škodo. Opozi
cija o tem problemu molči. Očitno so krščanski demokra
ti proti tej razpravi, LDS se spreneveda in nenačelno 
pogaja s SKD, v Združeni listi pa so v zadnjem času kar 
tiho, saj o pripravah na referendum o spremembah zako
na o denacionalizaciji iz njihovih vrst ni več ničesar slišati.

Morda bi lahko bilo vse to razpravljanje za nas uboge 
pare, koristnejše, če bi bili poslanci pred vsakim zase
danjem blagoslovljeni; saj se očitno vse bolj približujemo 
razmeram, ko bomo ob odprtju tovarn, obrtnih delavnic, 
kolovozov in cest deležni božjega blagoslova. Odprtje 
odseka avtomobilske ceste Razdrto-Divača, ki se ga kljub 
nepovedim ni udeležil prvi minister slovenske vlade dr. 
Drnovšek, nas že približuje hrvaški podobi, kjer so duho
vniki s svojim blagoslovom zraven ob vsaki pasji proce
siji. Malo blagoslova našim poslancem z nanemom, da 
bi jih kaj presvetlilo in da bi vedeli, kaj, o čem in zakaj 
govorijo v teh soparnih julijskih dneh, ne bi škodovalo.

Tudi zato ne, ker bo v prihodnjih mesecih na politični 
sceni vroča tema: predlog sprememb ustave, kar je že 
slovenske politike sprlo. O morebitnih spremembah pa bi 
morali presojati in odločati s trezno in hladno glavo, 
kljub očitni zaletavosti LDS, ki je s klavzuro v Medijskih 
Toplicah vrgla na dan ta predlog, meneč, da bo v začetku 
to vroča razpravljalska tema, ki pa bo sčasoma dobila 
»normalne« razsežnosti. Računa, da je vključitev v Evro
po in zamenjava Beograda z Brusljem kot središčem vse
ga dogajanja in odločanja, za slovenske državljane tako 
zanimiva, da se ji pač ne bodo upirali. »Evropo zdaj«, so 
si zapisali na zastavo eldesovci, drugi pa čakajo, kdaj 
jim bo spodrsnilo in bodo zastavo prevzamejo sami. Pa 
še nič nerodno jim ne bo!

___ _____ _______________
L'as(,pis 

Mr^ slovenskih 
delavcev

Stvar je jasna. To je moj časopis. Zato ga naročam na naslov:

Priimek in ime: _____________________________________ —-----

Naziv podjetja ali ustanove: -----------------------------------------------------

Naslov: ------------------------------------------------- -----------------------------

Podpis naročnika:

Sonja Lokar: »Voda ne more 
biti malo mokra in ženska ne 
malo noseča«

DE, št. 31
Spoštovana Sonja!
V Tvojem prispevku polemiziraš z 

mojim zavzemanjem, da bi se Združena 
lista uveljavila kot zmerna stranka levi
ce. Pravzaprav praviš, da zmernost in 
politično mečkaštvo mehkužita stranki
no politiko, ki postaja vse bolj nedosle
dna in obrobna. Zato mi dovoli, da poja
snim nekaj svojih stališč.

Najprej o identiteti stranke. Dvomim, 
da je problem Združene liste v tem, da 
nima identitete. Ima jo. Kakor koli 
obračaš, ji ne uspeva prelom z njeno 
politično dediščino. Ostaja stranka 
prejšnjega režima. Hočem reči, da se ji 
ne uspeva uveljavljati kot sodobna 
stranka s prepričljivo politično in go
spodarsko vizijo Slovenije. Kadarkoli se 
ponudi priložnost, da bi potegnila črto 
pod prejšnji sistem, ugotovi, da ni bil 
tako slab, in čuti dolžnost, da kot njen 
dedič na to opozori. Brez potrebe, ker 
je to na dlani celo najbolj zagrizenim 
antikomunistom. Nazadnje tudi zato 
ostajam v tej stranki. Pravim pa, da bi 
bilo koristno in nujno, da bi dali pou
darke drugim stvarem.

Strinjam se s teboj, da morejo stranke 
vstopati v politično konkurenco s pre
poznavnimi, razumljivimi in doslednimi 
stališči o problemih, ki jim želijo posve
titi politično pozornost. Spomnila se boš, 
da sem glede tega podprt nastajajoči 
programski dokument. Hkrati pa sem 
posebej opozoril, da se politika ne konča 
Z besedo, ampak, ali predvsem z njenim 
posredovanjem. Hočem reči, da ni po
membno samo to, za kaj se stranka zav
zema, ampak tudi kako se za to zavze
ma. Povedano drugače; gre za vpra
šanje politične govorice. Vzemimo svež 
primer Janševega nastopa ob državni 
proslavi. Osebno menim, da so vpra
šanja, ki jih je omenil, za slovensko po
litiko relevantna vprašanja. Vendar sem 
tudi sam kritičen do načina njihovega 
posredovanja. Kolikor poznam tvoje 
mnenje, si Ti glede tega še veliko bolj 
neprizanesljiva. Vidiš, s tem merim, med 
drugim, na zmernost, ko se zanjo zavze
mam v naši stranki. Na konferenci v Ve
lenju in Ljubljani sem torej hotel 
podčrtati nevarnost, da bi naša stranka 
v želji za dorečenost in neposrednost 
zapadla poenostavljeni retoriki, ki se 
potem samodejno generira vse do njene 
praznosti.

Ko govorim o zmerni oziroma libe
ralni levici, pa ne mislim samo na 
vprašanje politične govorice, oziroma 
na vprašanje načina posredovanja 
političnega programa, temveč tudi na 
program sam. Želim si, da bi bila naša 
stranka prepoznana kot tista slovenska 
politična sila, ki podpira utrditev demo
kracije, slovenske državnosti in gospo
darskega razvoja, ki ne bi šel na račun

revnejšega sloja prebivalstva. Kot so
cialni demokrat trdno verjamem, da je 
ne samo pravično, temveč tudi pamet
no, če država uveljavi instrumente so
cialne solidarnosti in možnosti za čim
bolj enakopravno sodelovanje vseh lju
di v družbenem življenju. Jasno pa mi 
je, da se od tod naprej razideva. Gre za 
najino različno oceno, po kateri poti bi 
se ta cilj najprej in najbolj uspešno 
uveljavil. Kolikor razumem, zastopaš Ti 
bolj radikalne odločitve, medtem ko sam 
pripadam skupini, ki je pripravljena v 
tem smislu na družbene kompromise. 
Zaradi kompromisarstva nimam slabe 
vesti. Moj politični čredo zagovarja 
mnenje, da je partnerstvo v politiki nei
zogibno, če želimo dosegati pomembne 
družbene in državne cilje. Hočem reči, 
da Združena lista sama nikoli ne bo ime
la toliko moči in oblasti, da bi brez part
nerjev uveljavljala svoj politični pro
gram. Na obeh konferencah, lani in le
tos, sem želel poudariti, da moramo v 
svojem političnem programu in politični 
dejavnosti nastopati tako, da bomo kre
dibilni in zanimivi za partnerje s podob
nimi programskimi usmeritvami. Dvo
mim, da bi politični radikalizem sprejela 
javnost, še manj partnerji.

Slovenija je obsojena na uspeh svojih 
gospodarskih reform. Brez tega bomo 
zdrsnili v politično in socialno krizo, ki 
bo bistveno zamajala tudi naš medna
rodni položaj. V tem smislu me, prosim, 
razumi, ko podpiram odločitve v teh 
smeri, čeprav se sem in tja zdijo v proti
slovju s socialnim poudarkom mojega 
političnega čreda. Politični kompromisi 
pa se ne godijo izključno ob posamičnih 
vprašanjih, temveč praviloma posredno 
skozi siceršnja koalicijska in politična 
razmerja. Moja stališča v zvezi z dena
cionalizacijo in vračanja gozdov cerkvi 
v tem smislu niso bistveno različna od 
tvojih, razumem pa, da se jih ne zastavi 
tako, da bi zaradi njihovega tematizi
ranja ogrozili globalni politični pro
gram vlade.

To lahko zapišem toliko bolj odkrito, 
ker se boš morala hkrati spomniti mojih 
zelo doslednih stališč v zvezi s sloven- 
sko-italijanskim zapletom Pritrdila boš, 
da sem stranki večkrat predlagal, naj 
zavzame v tem smislu ustrezno stališče 
(da se Italiji ne popusti), pa stranka 
kljub vsemu do danes ni bila sposobna 
odločitve v tej smeri. Čeprav sem glede 
tega nezadovoljen, pač pa poskušam 
zadevo razumeti. Za svoja stališča si 
bom, tako kot Ti za tvoja še naprej pri
zadeval, vendar bom skušal ostati v 
okviru tiste politične govorice, ki bi 
omogočala izmenjavo različnih stališč. 
Tako kot vsi, sva tudi midva obsojena 
na to, da bova ob različnih vprašanjih 
enkrat v večini, enkrat v manjšini. Majh
na digresija - ko praviš, »da voda ne 
more biti malo mokra in ženska ne malo 
noseča«, pa si ne morem kaj, da se ne 
bi spomnil Tvojega zavzemanja za ne
strankarsko demokracijo.

Seveda me zelo skrbi, da Slovenija ob 
relativno uspešni gospodarski reformi 
ne more temeljiteje stopiti na prste 
goljufom in prevarantom, ki izkoriščajo 
aktualne okoliščine za osebno okoriš- 
čenje. Nisem zadovoljen, da vlada tako 
površno obravnava te probleme in da 
ob vsem tem premalo razume pomen so
cialne solidarnosti za uspeh teh reform. 
Trdno verjamem, da tudi naša stranka 
glede tega ni bila dovolj dosledna in da 
bo morebiti tudi vsled tega izgubljala

politična zavezništva s tistimi sloji, ki se 
čutijo v teh reformi opeharjene. Mislim, 
da bi morali prav temu vprašanju po
svetiti velikansko politično pozornost. 
Nisem pa za to, da bi nerazpoloženje lju
di izkoriščali za to, da bi jih slepili s 
puhlimi formulami o enostavni rešitvi 
njihovih problemov. Ne pravim, da se za 
to zavzemaš Ti. Želim pa opozoriti, da 
poenostavljanje političnega programa 
in radikaliziranje politične govorice 
nujno pelje v to slepo ulico.

Spoštovana Sonja,
Moj prispevek na obeh konferencah 

gre razumeti kot prepričanje, da sami ne 
moremo spreminjati sveta, temveč, da za 
dosego naših ciljev potrebujemo politič
ne zaveznike. Eden od neizogibnih po
gojev za to je politični program zmerne 
politične usmeritve. S svojim nasto
panjem ne želim deliti naše stranke, saj 
je moje politično prepričanje prav na
sprotno temu. Še vedno mislim, da je 
naša stranka dovolj velika, da zmore 
prenesti razlike, celo take, kot so naji
ne. Seveda pa bi me močno motilo, če 
bi stranka zvesto sledila mnenju, da je 
potrebno radikalizirati njeno politiko, 
kot bi verjetno motilo tebe, če tega ne 
bo pripravljena storiti. O tem morebit
nem križišču se bomo verjetno pogovo
rili na oktobrskem kongresu. Zaželiva, 
spoštovana Sonja, najini stranki pri tem 
preudarno odločitev.

Borut Pahor, Šempeter pri Gorici

Spoštovani g. Vlado Miheljak!
DE, št. 31
V Delavski enotnosti št. 31 z dne 6. 7. 

1995 sem prebrala vaš razgovor z do
pisnikom Igorjem Žitnikom. V enem od 
odstavkov omenjate tudi našo Osnovno 
šolo Majde Vrhovnik in zelo odločno 
pripovedujete, kako smo odstranjevali 
Titove slike.

Žal vam moram povedati, da ni bilo 
tako in da vaše navedbe ne držijo. Tito
ve slike smo odstranili po navodilih Za
voda RS za šolstvo in šport in kar nekaj 
let smo jih imeli shranjene v arhivu. Vse 
slike je v času letnih počitnic odstranil 
g. hišnik Vili Dremelj, torej v to delo niso 
mogli biti vključeni učenci. Čez nekaj let 
(leta 1994) ob inventuri in temeljitem 
čiščenju arhiva je g. hišnik večino teh 
slik odstranil, nekaj pa jih še imamo v 
arhivu - naj čas piše zgodovino. In še 
enkrat naj vam povem, da je to delo 
opravil g. hišnik korektno in brez otrok!

Ni mi jasno, zakaj ste si »izposodili« 
prav našo šolo - OŠ Majde Vrhovnik, 
saj so po istih navodilih delo opravile 
vse slovenske osnovne šole, institucije 
in ustanove.

G. Miheljak, rada bi vas osebno spoz
nala. Vabim vas, da se ob priliki oglasi
te na naši šoli, da boste bolj podrobno 
in od blizu spoznali vsebino našega 
dela.

Lepo pozdravljeni!
Angelca Likovič, dipl. org., 

ravnateljica OŠ Majde Vrhovnik

Socialna država!?
Vse kaže, da sem rojen pod srečno 

zvezdo. Zadnjič je televizija prenašala 
intervju našega ljubljenega predsednika 
neki tuji novinarki in - na mojo srečo - 
sem pričel gledati prav takrat, ko je no
vinarko zanimalo, kaj je gospoda Mila
na Kučana spodbudilo, da je postal t. i.

prenovitelj. Nakar ji je gospod Milan 
Kučan, v trenutku slabosti, iz globine 
svojega srca prostodušno priznal, da ga 
je k spreobrnitvi spodbudilo to, da v 
boljševizmu - med drugim - ni bilo so
cialne varnosti...!

Tega resnično nisem vedel in se ne bi 
spomnil, četudi bi me sam pater Anton 
Stres pripel na inkvizicijsko natezalni
co. Jaz sem bil prepričan, da je gospod 
Kučan samo dvojni agent. S kakšno 
lahkoto se človek zmoti! Prisežem, da 
nisem vedel, da v boljševizmu, to je v sa
moupravljanju, ni bilo socialne varno
sti. Zdaj pa vem. In si bom zapomnil! 
Pri predsedniku se pa nasploh zelo mo
tim. Ko je recimo govoril, da bo suvere
na Slovenija postala država blago
stanja, sem bil prepričan, da je pri tem 
imel v mislih vse Slovence. Vraga, zdaj 
vem, da je mislil samo na svoje državo- 
tvorce, ostali smo pa pač »temna stran 
naše stvarnosti« - le razumeli nismo.

Slovenci smo se na referendumu 
odločili za suvereno Slovenijo. Da bi bili 
gospodarji na svojem. In zdaj? Ali ve
ste, kdaj sem bil najbolj ponižan ? Takrat 
ko so prišli v Ljubljano neki smrkavci iz 
Mednarodnega denarnega sklada, skli
cali sejo slovenske vlade, ki je pred njim 
pokleknila, in so jim ti smrkolini dikti
rali, kaj mora slovenska vlada narediti. 
In takšni hlapci so v vladi in taki vodijo 
slovenski narod! No, ja, eni nimajo hr
btenice, drugi pa za denar naredijo prav 
vse: prodajo tudi lasten narod! Pred 
nekaj dnevi so ti smrkolini zopet bili v 
Ljubljani in zopet so naši morali klečati 
na čelu z Drnovškovim Janezom in 
poslušati: znižati pokojnine, uvesti da
vek na premoženje, spremeniti ustavo, 
dokončati privatizacijo... Tako obna
šanje je možno samo, če nekomu 
plačuješ, da opravi dogovorjeno delo 
zate, drugače ne plačajo. Me zanima, ali 
bo kdo od teh gospodov, ko bo dobil 
plačilo, prijavil zvišanje premoženja.

Ampak če malo pomislim, ima naš 
prebrisani Milan zopet prav. V sloven
ski ustavi namreč piše, da je Slovenija 
socialna država. Tega v ustavi iz 
prejšnjega »režima« — kolikor jaz vem. 
ni nikjer pisalo... Ker ni pisalo, ni ob
stajalo. Sele zdaj vem, kako sem bil so
cialno ogrožen.

Še ni tako dolgo, ko je na tv gostoval 
dobrohotni notranji minister Šter, ki pa 
očitno ni tako prebrisan, kot bi moral 
biti - ali pase mu je samo zareklo. Brez 
pomisleka je namreč izjavil, da bodo kri
minalisti preganjali samo sveže grehe, 
ker so tisti, ki so pokradli družbeno la
stnino, denar že odnesli iz države. Tako 
je minister praktično protiustavno am- 
nestiral vse tiste, ki so si takoj ob osa
mosvojitvi nabasali žepe. In ker je am- 
nestiral kriminalce, za kar nima nobe
ne pravne pristojnosti, bi moral leteti, 
leteti.

V opravičilo naj ponovim, da je bivši 
pravosodni minister Rajko Pirnat oblju
bljal direktorjem: »Vzemite si. nihče vas 
ne bo preganjal!« Če je obljuba mini
stra obljuba države, če je obljubil v ime
nu države, da jih država ne bo preganja
la, potem je iz navedenega vse v 
najlepšem redu: Smo pravna država 
kriminalcev! V tem primeru je minister 
Šter povedal samo to, kako in kaj so mu 
naročili, da mora delati. Toda. kaj res 
ni v naši vladi niti enega ministra, ki bi 
mu morala in čast nekaj pomenili?

Milivoj Manko, oec., Šentilj

T časopis 
slovenskih 
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0 TE 20. julija 1995 V ZARISCU
Izredna seja o lastninjenju: kdo je srečni dobitnik ^

GLAVNI DOBITEK NI BIL IZŽREBAN
Marjan Podobnik, predsednik Ljudske stranke in pobudnik pred tednom dni končane 31. izre
dne seje državnega zbora, namenjene obsodbi divjega lastninjenja družbenega premoženja in 
pospešitvi procesa lastninske preobrazbe, ni bil vesel izida seje. Kljub temu je v objektiv TV 
kamere z nenavadnim žarom v očeh izdavil nekaj takega kot, tokrat smo bili prešibki, da bi jih 
(koalicijo, op. p.) premagali, toda prišel bo naš čas in takrat, če ne prej, bodo plačali za vse 
lumparije, ki so jih zagrešili med lastninjenjem družbenega premoženja. Podobno so med sejo 
reagirali tudi nekateri drugi poslanci opozicije. Zato niti ni bilo potrebno pregledati sklepov 
izredne seje o lastninjenju, da bi ocenili njen izid. Vendar ni mogoče trditi, da ni bilo nobenega 
napredka. Čeprav zaradi kraje družbenega premoženja za zdaj ne bo šel za zapahe nihče - 
Marjan Poljšak jih je zahteval vsaj 30 za rešetkami - sprejeti sklepi in predlogi vendarle 
pospešujejo potek lastninjenja in povečujejo učinkovitost nadzora nad lastninjenjem.

Izredna seja še zdaleč ni bila »zgodovinska« ali 
prelomna. Prej bi dejali, daje tekla in se razvila tako, 
kot se praviloma razvijejo boji, v katerih šibkejši 
naskakuje močnejšega in njegov interes. Se pa je na 
srečo končala samo z manjšimi medsebojnimi zme
rjanji in žaljivkami, brez fizičnih obračunov, do kate
rih ob podobnih debatah prihaja v nekaterih drugih 
parlamentih tudi v visoko civiliziranih državah. Pri
ložnosti za ostrejše dokazovanje svojega prav je bilo 
nekaj.

Za Podobnika je največji dosežek te seje (ker pač 
opozicija ni uspela z vsemi svojimi predlogi), da so 
koalicijske stranke priznale obstoj kaznivega načina 
prisvajanja družbene lastnine. Od priznanja do 
pravične obsodbe pa je kratka pot. Toda četudi bo ta 
pot dolga več let, bodo po njegovem krivci prej ali 
slej primerno kaznovani, premoženje vrnjeno ljud
stvu... In iztrgano iz rok tistim, ki skušajo z grabežem 
državne lastnine ustvariti pogoje za nastanek eksklu
zivnega »kluba« super bogatih posameznikov ali pri
padnikov povsem določenih političnih strank, ki bi s 
svojo finančno močjo obvladovali politično sceno.

Ali je za Podobnika in njegovo 
stranko izid seje tudi politični 
uspeh, pa čeprav manjši, kot so 
morda upali, se bo pokazalo čez 
čas. Najprej v tako imenovanih 
barometrih popularnosti, ki jih 
objavljajo posamezni časopisi. Do 
volitev čez dobro leto dni pa si bo 
stranka morala najbrže izmisliti kaj 
novega ali pogreti zgodbo o krajah 
družbenega premoženja s konkret
nimi uspehi, se pravi pravno
močnimi obsodbami.

Da je Matjanu Podobniku pri tej izredni seji parla
menta šlo edinole za blaginjo naroda, verjetno ne ve
rjame nihče, čeprav se je na seji zelo trudil predstavi
ti sebe kot »viteza na belem konju«. Priložnost, da bi 
stranka povečala svojo veljavo ne le pri članih in sim
patizerjih, ampak tudi pri drugih - konec koncev je 
branila delavce pred zlorabami - je bila preveč lepa, 
da bi verjeli, da stranki ni šlo tudi za to. Ali predvsem 
za to. Pridobiti pred volitvami avreolo mirnodobnega 
narodnega junaka, ki premaga v prid ljudstvu zle sile! 
Se postaviti ob bok »vojnemu heroju« Janezu Janši! 
Vabljivo, ni kaj. Ali je resnično? Če je, potem lahko 
obžalujemo, da se je sicer dobra zamisel, podkuriti 
tatovom družbene lastnine, spridila s 
prikritimi strankarskimi političnimi 
cilji.

Spridila pa se je tudi zavoljo slabo
sti opozicije. Ni imela prepričljivih 
dokazov in bila je slabo pripravljena 
na spopad s številčno močnejšim na
sprotnikom. Ni poznala fines poslov
nika državnega zbora in predlogi 
njenih stališč so bili amatersko pripra
vljeni.

Podobnik in pristaši so morali 
požreti denimo očitek generalnega 
državnega tožilca Jožeta Drobniča, da 
so ovadbe o oškodovanju družbenega 
premoženja, ki jih je prejel, manj vre
dne od papirja, na katerem so napisa
ne. Kar je pomenilo, da so neuporab
ne v sodstvu, kjer ima vsaka vejica 
svojo težo. Prav tako so se morali 
sprijazniti, da jih je predsednik držav
nega zbora Jožef Školč »peljal žejne 
čez vodo«, ko zaradi proceduralnih za
držkov ni dovolil glasovanja o nekate
rih njihovih predlogih. Zaman so pro
testirali, češ daje izigral njih in držav
ni zbor s prikrojevanjem poslovnika, 
kot je ustrezalo koaliciji, ko pa sami 
niso uspeli v treh dnevih zbrati dovolj 
poslanskih podpisov za svoje spre- 
minjevalne predloge. Tako je šlo po 
vodi nekaj sklepov, ki bi po mnenju 
pobudnikov izredne seje zelo žulili 
koalicijo, če bi bili sprejeti. Na pri
mer, da bi Agencija za plačilni promet, 
nadziranje in informiranje, ki jo vodi 
Romana Logar, kije pomagala Ljudski 
stranki pri pripravi njenih predlogov, 
revidirala lastninjenje, ki ga vodi in 
prevetja Agencija za prestrukturiranje 
in privatizacijo.

Kakorkoli, dr. Jože Zagožen in dru
gi opozicijski poslanci so obljubili, da 
bodo dokazali Skolčevo samovoljno in 
pristrano vodenje izredne seje držav

nega zbora. Marjan Podobnik pa je potem, ko so vsi 
ključni sklepi opozicije izginili v labirintih poslov
nika o delu državnega zbora, nekako privoščljivo vr
gel koalicijski večini v brk, češ, naše predloge bomo 
pripravili takoj za prvo redno ali izredno sejo in jih 
boste morali spet obravnavati (in sprejeti, ker bodo v 
redu pripravljeni).

Balon o oškodovanju družbenega premoženja, ki ga 
je poslanec Ivo Hvalica pompozno imenoval kraja sto
letja in le-to postavil celo pred italijanske korupcijske 
afere, primeijajoč kajpak število prebivalcev v obeh 
državah in velikost obeh afer, je precej uplahnil že po 
uvodnih branjih poročil, ki so jih za izredno sejo pri
pravile razne vladne službe in institucije. Enainpetde
set milijard tolarjev, za kolikor so po podatkih SDK, 
zdaj Agencije za plačilni promet, nadziranje in infor
miranje nevestni direktorji, razne »Marija k sebi kon- 
sulting« družbe in drugi družbeni lubadarji oškodovali 
družbeno lastnino do konca leta 1992, seje skrčilo za 
32 milijard tolarjev! Toliko tolarjev so povzročitelji 
vrnili oškodovancem prostovoljno, po opozorilu Agen
cije. Pri teh primerih je večinoma šlo za napake v

obračunih pavšalnih stroškov, nepravilne obračune 
dobička, nepravilno razporejanje revalorizacijskih sre- 
dstevv in neutemeljen odpis terjatev. Pri tem damo 
prav Romani Logar, ki je ob tem podatku koalicije, 
češ, škoda je bistveno manjša, saj so mnogi vrnili, 
kar so pridobili mimo pravil, ugovarjala, da so krivci 
krivi, čeprav so denar vrnili. Bili so namreč primeri, 
ko je šlo za izplačila izjemno visokih regresov, kilo
metrin, vsot dnevnic...

Vendar pustimo ob strani ugibanja o političnih 
motivih Ljudske stranke in Marjana Podobnika in raje 
poglejmo, kaj je v prid razkrinkavanju divjega la
stninjenja in skrivanja rezultatov finančnih malverza

POSTOPKI TEČEJO
Takorekoč takoj po koncu 31. izredne seje državnega zbora se 

je parlamentarno delo pri pospeševanju lastninskih procesov na
daljevalo. V začetku tega tedna sta se sestali komisija za sprem
ljanje in nadzor lastninskega preoblikovanja družbene lastnine in 
odbora državnega zbora za finance in kreditno-monetamo poli
tiko. Komisija je obravnavala in podprla predlagane spremembe 
zakona o lastninskem preoblikovanju podjetij ki so v lasti Sklada 
za razvoj ter obveznosti Agencije za prestrukturiranje in privati
zacijo, ki naj bi jih državni zbor sprejel po hitrem postopku že ta 
mesec. Odbor za finance pa je obravnaval in tudi podprl vladin 
predlog zakona o razdelitvi Agencije za plačilni promet na dve 
agenciji. Namen tega zakona je po mnenju Marjana Podobnika le 
v tem, da Romani Logar preprečijo nadaljnje revidiranje lastnin
skih postopkov. Odbor je vladni predlog kljub vsemu sprejel in 
banke naj bi začele opravljati plačilni promet že od novega leta 
dalje. Komisija državnega zbora za spremljanje in nadzor lastin- 
skega preoblikovanja družbene lastnine je menila, da bodo dopol
nitve zakona o privatizaciji podjetij, ki so v lasti Sklada za razvoj, 
pospešile avtonomno prvatizacijo v tistih podjetjih, ki so že pri
dobila prvo soglasje Agencije za privatizacijo, zdaj pa se jim nika
mor ne mudi, ker nočejo imeti lastnikov. Agenciji za privatizacijo 
naj bi torej omogočili, da v takih primerih sama izpelje postopek 
registracije. V zakonu naj bi uveljavili tudi zahtevo z izredne seje 
državnega zbora, namreč da se upoštevajo pripombe Agencije za 
plačilni promet o privatizacijskih poslih po koncu leta 1992. Začet 
je tudi postopek za avtentično razlago tistega dela privatizacisjkega 
zakona, ki govori o revizijah. Ta naj bi pojasnila, ali ima Agencija 
za plačilni promet že po omenjenem zakonu pooblastilo za opra
vljanje revizije lastninjenja v podjetjih, ki so v lasti Sklada za 
razvoj. Ta spor je star, v skladu sodijo, da je lastninjenje the po
djetij končano in lastnik znan. Drugi pa temu oporekajo. Spre
memba zakona naj bi tudi sistemsko razrešila vprašanje izvedbe 
revizij v podjetjih s kapitalskimi naložbami v tujini. Komisija je 
vladi tudi naložila, naj v tem zakonu predvidi tudi lastninjenje 
preostanka stečajne mase. Zaposlenim v podjetjih, ki so izvedla 
programirani stečaj, naj bi tako omogočila prednostno pravico do 
notranjega odkupa in interne razdelitve.

B. R.

OŠKODOVANJE DRUŽBENE LASTNINE (v milijardah SIT)
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revalorizacijskih rezerv 9,9

Marjan Podobnik: se pod avreolo poštenjaka in borca zoper velike lumparije skriva 
preračunljiv politik?

Jožef Školč: opozicija mu očita, da je pripravljen v korist vladajoče koalicije in 
posebej šefa vlade dr. Janeza Drnovška prirediti tudi poslovnik o delu državnega 
zbora.

Romana Logar: mentorka in informatorka Ljudske stranke in že dalj časa tarča 
vlade, ki jo vztrajno skuša vreči z direktorskega stolčka Agencije za plačilni pro
met ali po novem vsaj odriniti od revidiranja lastninskih procesov.

cij3ia računih v tujini ter pospeševanja postopkov la
stninjenja in denacionalizacijskih postopkov izglaso
val državni zbor. Komisija državnega zbora za sprem
ljanje postopkov lastninjenja in za nadzor nad njimi 
je predložila osemnajst predlogov sklepov, pobud in 
opozoril vladi in Banki Slovenije, sam Podobnik v 
imenu svoje poslanske skupine šti
rinajst, ostale pa druge poslanske 
skupine ter posamezniki, tako da 
se je moral zbor pregristi skozi 
sveženj več kot 50 predlogov. Ome
nili smo že, da so pogoreli skoraj 
vsi predlogi stališč, ki so jih pri
pravili opozicijski poslanci, v gla
vnem zato, ker so bili zapisani tako, 
da bi dobili zakonsko moč, kar ni 
mogoče.

podjetja, nakup delnic, obveznic ali 
lastninskih deležev izvršen nego
tovinsko; naj omogoči opredelitev 
primerov ustanovitve »by pass« 
podjetij oziroma prenosov poslov
nih funkcij podjetij kot oško
dovanje družbene lastnine; hitrejše 
ter enotnejše izvajanje postopkov 
pred upravnimi in sodnimi organi. 
Ta uvodni splošni sklep so dopol
nili še posameznimi podrobnejšimi 
sklepi. Na primer tisti, ki nalaga 
vladi, naj v podjetjih, ki so na po
dlagi 4. odstavka 50. člena Zakona 
o lastninskem preoblikovanju po
djetij prešla v last Sklada za razvoj 
po 1. januarju letošnjega leta, s po
sebnimi ukrepi odpravi vsa more
biti ugotovljena oškodovanja druž
bene lastnine.

Na izredni seji državnega zbo
ra je bilo precej govora tudi o de
nacionalizacijskih procesih in po
stopkih, sprejeli so tudi nekaj sk
lepov. Omeniti velja predvsem ti
ste, s katerimi zbor zavezuje vla
do, da do jeseni pripravi kriterije 
in predvidi postopke, po katerih 
bodo upravni organi preverili 
zakonitost pravnomočnih denacio
nalizacijskih odločb, s katerimi je 
bilo v naravi vrnjeno premoženje 
sorazmerno velike vrednosti, v 
primerih, ko bi lahko prišlo do 
oškodovanja družbene lastnine za
radi nejasnih navodil ali nekorek
tnih cenitev, in v primerih, ko se 
je brez jasnih kriterijev v škodo 
družbene lastnine ugotavljala 
tehnološka ali ekonomska celovi
tost kompleksov, in še posebej v 
primerih, ko so to premoženje pri
dobili tuji državljani. Še posebej 
je državni zbor naročil vladi, naj 
poda pregled vseh primerov, ko je 
bila denacionalizacija izvedena na 
podlagi naknadno pridobljenega 
državljanstva Slovenije. Omembe 
vreden je še sklep, s katerim je 
državni zbor zadolžil vlado, naj 
pripravi do jeseni rešitve, ki bodo 
zagotavljale, da bodo najemnikom 
poslovnih prostorov v denaciona
liziranih stavbah upoštevali pravi
co do uveljavitve in povračila 
njihovih vlaganj, zagotovili stabi
lnost najemnih pogodb in jih 
zaščitili pred oderuškimi najem
ninami.

Sprejet je bil tudi »dodatni« sk
lep, dodatni, ker je nekako izven 
konteksta seje, čeprav ne povsem; 
sklep, naj vlada zagotovi pregled 
in nadzor deviznega poslovanja 
političnih strank, predvsem tistih, 
ki imajo sedeže v parlamentu. 
Povzročil je manj hude krvi, ko 
smo pričakovali; morda zaradi 
dolžine te. 31. izredne seje držav

nega zbora, posvečene lumparijam pri lastninjenju, 
ki naj bi bila zgodovinska, prelomna, ki naj bi 
obračunala s tatovi družbenega premoženja in prine
sla velik politični kapital stranki pobudnici seje. Ko
liko od teh pričakovanj se bo uresničilo?

Boris Rugelj

Vsak teden pregled najpomemb
nejših dogajanj v politiki, gospo
darstvu in sindikatih skozi pisanje 
slovenskih časnikov na 64 straneh 
A5 formata
Kako pišejo različni časopisi 
o istih dogodkih?

Informacije, komentarji, intervjuji, polemike, mnenja, predlogi, kritike 
Kratko, udarno

Državni zbor j e naložil vladi, naj 
kar najhitreje predloži državnemu 
zboru predlog novih zakonov ali 
sprememb sedanjih, s katerimi bo 
Agenciji za prestrukturiranje in 
privatizacijo naloženo, naj ob 
izdaji soglasij za lastninsko preo
blikovanje upošteva ugotovitve 
Agencije za plačilni promet o po
slovnih dogodkih po 1. januarju 
1993; naj zagotovi izvajanje revi
zije v podjetjih Sklada za razvoj in 
drugih olastninjenih podjetjih; na
dzor nad deviznim in zunanjetrgo
vinskim poslovanjem ter kapital
skimi naložbami domačih podjetij 
v podjetjih v tujini; naj zagotovi 
preprečevanje pranja denarja v pri
merih, ko je bila dokapitalizacija

H
Naročilnica
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4 nepreklicno naročam(o)

--------- izvod(ov) PUBLIKACIJE ČAS (Mesečna naročnina 2000 SIT)

Naročeno pošljite na naslov:___________________________________

Ulica, poštna štev., kraj:_______________________________________

Ime in priimek podpisnika: 

Naročeno dne:________

Žig Podpis naročnika
1. Račun bomo plačali v zakonitem roku
2. Kot ind. naročniku mi pošljite po povzetju
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Sindikalna lista
Prvi del julij 1995

1. Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 do vključno

SIT

24 ur odsotnosti) 3.500
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti)
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje začne 

dve uri pred začetkom delovnega časa in konča

1.750

dve uri po njem) 1.218
2. Kilometrina (od 7. 6. 95 dalje) 23,00
3. Ločeno življenje
4. Prenočišče - Povračilo stroškov prenočevanja 

do višine zneska po predloženem računu, ki 
ga odobri delodajalec

40.644

5. Regres za prehrano 10.161 w
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Sindikat delavcev 
trgovine

Izhodiščne plače za trgovsko dejavnost za obdobje 
julij-september 1995 ali do podpisa tarifne priloge

Skladno z zadnjim stavkom 4. odstavka poglavja d. Kolektivne po
godbe dejavnosti trgovine Slovenije, Ur. list RS, št. 43/94, je veljavnost 
tarifne priloge iz leta 1994 podaljšana tudi za leto 1995.

Izodiščne plače, izračunane po naši tarifni prilogi, so nekoliko nižje 
od izhodiščnih plač iz tarifne priloge k splošni kolektivni pogodbi za 
gospodarstvo. Zato veljajo začasno tudi za dejavnost trgovine izho
diščne plače iz tarifne priloge k splošni kolektivni pogodbi za gospodar
stvo in so po posameznih razredih naslednje:

Tarifni razred
Izhodiščna bruto 
plača v SIT za 

polni delovni čas

Drugi del
V drugem delu objavljamo povprečno plačo za obdobje februar-april 95 
kot osnovno uveljavljanje pravic iz neposredne skupne porabe. Pov
prečna plača v preteklih treh mesecih v gospodarstvu Slovenije znaša 
65.227 SIT.
1. Jubilejne nagrade
-za 10 let 32.613,00
-za 20 let 48.920,00
-za 30 let 65.227,00
2. Nagrada ob upokojitvi 195.681,00
3. Solidarnostne pomoči 65.227.00
Vir: Zavod RS za statistiko Strokovna služba ZSSS :jjj:
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I. enostavna dela 42.474
II. manj zahtevna dela 46.721

lil. srednje zahtevna dela 52.243
IV. zahtevna dela 58.189v. bolj zahtevna dela 65.835
VI. zelo zahtevna dela 78.577

VII. visoko zahtevna dela 89.195~°
VIII. najbolj zahtevna dela 106.185

IX. izjemno pomembna, najbolj 
zahtevna dela

127.422

V sindikatu dejavnosti trgovine še naprej potekajo prizadevanja, da 
bi delodajalska stran čimprej potrdila nove izhodiščne plače dejavnosti 
trgovine za letošnje leto, ki sta jih pogajalski skupini delodajalcev in 
delojemalcev uskladili 29. 6. 1995.

Regres za prehrano znaša 10.161 SIT. Regres je strošek delodajalca in 
se skladno s 4. točko tarifne priloge k splošni kolektivni pogodbi za 
gospodarstvo za leto 1995 ne more znižati.

Sandi Bartol, sekretar

knq
Bili smo v Julonu

Sindikat kemične, nekovinske in 
gumarske industrije

V začetku julija so nas obiskali predstavniki italijanskih sindikatov 
CGIL iz dežele Trento. Na sedežu sindikata smo se z delegacijo pogo
varjali o navezavi tesnejših stikov, ki bi omogočili medsebojno izme
njavo izkušenj s področja kolektivnega pogajanja in drugih oblik sindi
kalnega dela. Po končanem pogovoru smo odšli na uradni obisk v Julon 
Ljubljana.

V delegaciji italijanskih sindikatov so bili trije predstavniki delavcev 
podjetja iz Italije, katerega lastnik je sedanji večinski lastnik Julona, to 
je dr. Giulio Bonazzi. Predstavniki sindikatov iz Italije so se želeli 
podrobneje seznaniti s pogoji dela sindikata v Julonu in se srečati 
z lastnikom Bonazzijem. Delegacijo je sprejel sam Bonazzi in v pogo
voru goste iz Italije seznanil z vso problematiko, tako kar zadeva delo 
kot tudi investicije v Julonu. Zatem jim je pokazal proizvodne obrate, 
tako da so imeli priložnost videti tudi tamkajšnje delovne razmere. 
Delegacija je bila z obiskom zadovoljna. Predstavnike sindikata KNG je 
povabila na obisk v deželo Trento. Obiskali jih bomo letos jeseni.

Franjo Krsnik, sekretar

Sindikat komunalnega in stanovanjskega 
gospodarstva
Priprave na delovnošportno srečanje

Priprave na 11. delovnošportno tekmovanje delavcev komunalnih in 
stanovanjskih podjetij Slovenije, ki bo 23. septembra, so v polnem teku. 
Organizator je letos JP Vodovod-kanalizacija Ljubljana, ki si je zasta
vilo ambiciozen program popularizacije komunalnih dejavnosti med 
Ljubljančani. Do sedaj se je prijavilo 42 podjetij in prav možno je, da bo 
udeležba rekordna, saj pričakujemo še nekaj prijav.

V dosedanjih pripravah smo že rešili zaplet, ki je nastal po preimeno
vanju v »srečanje lokalnih javnih služb«. Ker v tem nazivu niso upošte
vana stanovanjska podjetja, je pri njih nastalo negodovanje. Zadevo 
smo rešili tako, da so bila vabila naknadno poslana še stanovanjskim 
podjetjem, naziv srečanja pa bo dopolnjen in se bo glasil: »Srečanje 
lokalnih javnih služb in stanovanjskih podjetij Slovenije«. O njihovem 
sodelovanju pa bo tudi pisalo v poslovniku, ki ga mora potrditi republi
ški odbor našega sindikata. Letos se je v organizacijo intenzivno vklju
čila Zbornica gospodarskih javnih služb, k sodelovanju pa bomo pozvali 
tudi Združenje za varstvo okolja in Stanovanjsko združenje pri GZS.

Miloš Mikolič, sekretar

DELAVCE SKUSAJO 
SPRETI S SINDIKATI

Sandi Bartol, sekretar Sindikata delavcev trgovine Slovenije 
meni, da so državni zbor, vlada in tudi direktorji preveč politizirali 
izvajanje listin o plačni politiki. Navodilo o izvajanju plačne politike 
pa je povzročilo tudi precejšnjo zmedo, ki je sindikati sami ne 
morejo razrešiti. Naš sogovornik se zavzema za zelo strokovno 
interdisciplinarno obravnavanje plačne politike; prepričan je, da 
morajo zunanji profesionalni sindikalisti bolj pomagati sindikatom 
podjetij.

DE: Vaš sindikat je imel kar 
precej pomislekov glede podpisa 
dogovora o plačah, ki je najpo
membnejši del socialnega spora
zuma za letošnje leto. Zakaj?

Bartol: Imate popolnoma
prav. Pomisleki so temeljili zla
sti na slabih izkušnjah z omeje
vanjem plačne mase v prejšnjih 
letih. Vsako omejevanje je za de
lavce in tudi za njihove šefe ne
stimulativno. V sindikatu in 
tudi med nekaterimi delodajalci 
pa je v zadnjih letih dozorelo 
spoznanje o kolektivnih pogod
bah kot edinem pravem instru
mentu plačne politike. Pretekla 
leta so dokazala, da sindikati 
želimo zlasti ohraniti delovna 
mesta, ne pa deliti tisto, česar ni.

DE: Zakaj ste kljub temu so
glašali, da Zveza svobodnih sin
dikatov Slovenije podpiše tako 
sporno listino?

Bartol: Soglašali smo, ker smo 
verjeli, da podpis ne bo povzro
čil zniževanja plač. Glede na 
ustvarjeni dohodek se je zlasti 
gospodarstvo ravnalo zelo go
spodarno.

DE: Ste se v svojih ocenah 
zmotili ali vas je kdo opetnaj
stil?

Bartol: Klub temu, da smo se 
vsi podpisniki strinjali z ohrani
tvijo realne ravni plač v letoš
njem letu, so se v izvajanje pod
pisanih listin vpletli vlada, par
lament, gospodarska zbornica in 
tudi posamezni direktorji. Z li
citiranjem o naj višjih plačah je 
državni zbor spolitiziral zakon 
o plačah, ki naj bi le uzakonil 
dogovor med socialnimi part
nerji. Razpravo o tem zakonu 
lahko označimo za začetek 
predvolilne kampanje nekaterih 
strank.

Z navodilom in obrazci o izva
janju tega zakona je vlada 
ustvarila zmedo in tudi nezado
voljstvo med delavci in tudi med 
delodajalci. V Svobodnih sindi
katih smo takoj ugotovili, da so 
izdajatelji navodila in obrazcev 
nevešči, da ne poznajo niti ra
zlike med izhodiščno in izpla
čano plačo.

Gospodarka zbornica se je za
vezala, da bo skupaj z nami do 
12. junija letos uskladila tarifne 
priloge kolektivnih pogodb de
javnosti. Vso svojo energijo pa 
so od novih pogodb preusmerili 
v kampanjo za izvolitev novega 
predsednika gospodarske zbor
nice.

DE: Kritični ste torej do vseh 
partnerjev in politike nasploh. 
Kaj pa lahko rečete o direktor
jih, ki so nenazadnje glavni iz
vajalci delitvene politike?

Bartol: Vso svojo jezo na za
kon, ki je njihove plače omejil 
na največ 700 tisoč tolarjev, naj
nižje plače pa povečal na 45 ti
soč, so preusmerili na sindikate. 
Moti pa jih predvsem najnižja 
plača, kljub temu, da delavci 
dobijo v žep le po 31 tisoč tolar
jev, kar ne zadošča niti za preži
vetje. Delavce skušajo spreti 
s sindikati, ki so podpisali tak-

Njegova glavna dolžnost je po
magati sindikatom podjetij. Po 
potrebi lahko zapleten primer iz 
posameznega podjetja rešuje 
tudi strokovna služba iz naše 
sindikalne centrale. Bistveno pa 
je, da so po kolektivni pogodbi 
za trgovce delodajalci dolžni

šen dogovor. Sploh niso proučili 
možnosti za povečanje plačne 
mase, ki jih daje navodilo o iz
vajanju zakona o plačah. Naj
raje bi še naprej izplačevali le 
zajamčene plače, na katere bi po 
svoji presoji in brez kriterijev 
dodajali različne dodatke in sti
mulacijo. Gre jim le za avtorita
tivno plačno politiko, s katero 
ustrahujejo delavce.

DE: In kakšne so možnosti za 
povečevanje plačne mase?

Bartol: Masa plač, izračunana 
na podlagi izplačil za vseh 12 
mesecev lanskega leta, se lahko 
poveča za 11 odstotkov, za en 
odstotek pa še na podlagi rasti 
cen v letošnjem drugem trime
sečju. Za nekatera podjetja je 
ugodnejši izračun na podlagi 
povprečja izplačil v zadnjem tri
mesečju lanskega leta, povečan 
za tri in pol odstotka. K dovo
ljeni plačni masi lahko podjetja 
prištejejo še četrtino dobička, 
ustvarjenega v letošnjem prvem 
polletju.

Direktorji morajo vedeti, da 
denar za povečevanje najnižjih 
plač na 45.000 bruto ne obreme
njuje dovoljene plačne mase.

DE: Daje tudi kolektivna po
godba za trgovce kakšne ugod
nosti?

Bartol: Dodatki in nadome
stila iz 40. člena naše kolektivne 
pogodbe omogočajo povečanje 
plačne mase za dodatnih 10 do 
14 odstotkov. To je zapisano 
v dopolnilih navodila, ki so ob
javljena v 35. številki Uradnega 
lista.

DE: Tudi prejšnja leta smo 
imeli relativno dobre dogovore 
in navodila, pa so direktorji 
kljub temu po svoje krojili 
plače. Bo letos drugače?

Bartol: Tarifna priloga
splošne kolektivne pogodbe daje 
le možnost petodstotnega zniže
vanja plač. Prejšnja leta je sin
dikat lahko dajal le nekakšno 
mnenje, letos pa je potrebno nje
govo soglasje. Samovoljno zni
ževanje plač je kaznivo dejanje 
po 205. členu Kazenskega zako
nika Republike Slovenije. 
V njem namreč piše, da se tisti, 
ki se vedoma ne ravna po pred
pisih, ki se nanašajo na plače, 
lahko kaznuje tudi z enoletno 
zaporno kaznijo. V kolektivni 
pogodbi za trgovce pa je tudi 31. 
člen, ki poslovodstvu nalaga ob
veznost o1 . eščanja sindikata 
o finančnem položaju podjetja. 
S pomočjo strokovne službe sin
dikata dejavnosti ali zveze 
lahko sindikat podjetja sklepa 
o soglasju za morebitno znižanje 
plač le na podlagi verodostojnih 
podatkov o poslovanju svojega 
podjetja.

DE: Na pomoč delitvenih
strokovnjakov lahko računajo le 
direktorji, kako naj si pomagajo 
sindikalisti?

Bartol: Že prej sem povedal, 
da ima naš sindikat na vsakem 
območju svojega serketarja, ki 
praviloma dela tudi za nekatere 
druge sindikate iz sestave ZSSS.

Sandi Bartol

pravilno razporejati delavce 
v tarifne in plačilne razrede. 
Razporeditev mora biti jasno 
zapisana zlasti v pogodbi o za
poslitvi, kjer mora biti zapisana 
tudi višina bruto plače. Deloda
jalci so obvezni tudi sprotno 
analizirati izhodiščne in dejan
ske plače, pisne analize so 
dolžni dajati tudi sindikatu. Del 
plač na podlagi (izredne) uspeš
nosti, različne dodatke in nado
mestila morajo prikazovati lo
čeno od izhodiščnih plač. Iz ana
liz mora biti razviden izračun 
plače za vsakega delavca in za

vse plačilne razrede, s podatkom
0 povprečju plač se sindikat ne 
more zadovoljiti.

DE: In kaj se bo zgodilo, če 
direktor kakega podjetja vsega 
tega ne bo upošteval?

Bartol: Če direktor vse jemlje 
v svoje roke, če načrtno siromaši 
strokovno službo za delitev, če 
je sindikat odrinjen od plač, ki , 
so za delavce najbolj po
membne, lahko v takšnem po- j 
djetju pričakujemo le skorajšnji 
konflikt.

Franček Kavčič J
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Delodajalci blizu Svobodni1
Predlog delodajalcev o sp1* 

o politiki plač in drugih pr^ 
vsebuje sedem točk, vsaj eIli 
Svobodnih sindikatov. Gre za 
plačna masa lahko poveča ' 
tivne pogodbe za gospodah 
javnosti. • ,

Delodajalci predlagajo še® 
- kapitalsko povezane dm1, 
razmerje med prevladujočo1 
izračunavanju plačne mase f 

- odstopanje od obsega & 
dovoli delodajalcem, ki »O li 
sistemizacijo delavcev; dow 
povečali prihodek in uvedli \ 
kolektivne pogodbe za gosp0” 
lahko povečali obseg sredst°v 

Metodologijo za povečati0 
strstvo za delo, o utemelje11^ 
pa bi odločal ekonomsko-S°°J 

Vsi drugi predlogi spreti6

BOSNA BO POTf
Minule dni je bil v Sloveniji na obisku pri SKEI predsedti** 

sindikata kovinarjev Bosne in Hercegovine Ismet Bajramovič. D 
skal je tudi nekatere slovenske tovarne, predvsem tiste, ki so i® j 
pred razpadom Jugoslavije tesne poslovne odnose z bosansk1”

>:¥ podjetji. Mi smo se z Bajramovičem srečali v prostorih SKEI v 
'jji ljani, kjer je nastal tudi tale pogovor z njim.
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DE: Kaj je namen vašega obi
ska v Sloveniji, pri SKEI?

Bajramovič: Že dalj časa sem 
poskušal priti v Slovenijo, ven
dar sem zaradi vojnih razmer 
uspel šele sedaj. Sodeloval sem 
namreč na osmem kongresu 
Zveze evropskih kovinarjev, ki 
je bil konec junija na Dunaju in 
kjer sem ponovno prejel vabilo 
SKEI, naj jih obiščem. SKEI mi 
je tudi posredno pomagal, da 
sem se lahko udeležil dunaj
skega kongresa, saj so večkrat 
urgirali v Evropi, da bi me pova
bili. Iz Sarajeva sem potem 
skozi znani predor in preko Ig
mana, mimo srbskih položajev, 
potoval do Splita tri dni, od tam 
pa sem potoval z letalom. Zdaj 
sem pri vas drugi dan, in naj 
odgovorim na vprašanje: tu sem 
zato, da bom videl, kaj je v slo
venskih sindikatih novega, pa 
tudi zato, da bom pogledal po 
podjetjih, ki so nekdaj tesno so
delovala z bosanskimi, ali bi 
bilo po končani vojni mogoče 
spet navezati pretrgane po
slovne vezi. S SKEI smo tudi 
podpisali sporazum o sodelova
nju. Tak protokol smo že podpi
sali s hrvaškimi in makedon
skimi sindikati, le da z Make
donci nimamo zdaj nobenega 
stika.

DE: Kakšna je vsebina podpi
sanega sporazuma s SKEI?

Bajramovič: Med drugim smo 
se zaradi našega posebnega po
ložaja, dogovorili, da nas bo 
SKEI zastopal'v Evropi tam in

takrat, kadar sami tega ne bo ^ 
mogli. Kasneje, v miru, Pa. . 
sindikata, ki sta že pred vol 
imela tesne stike, pomagala 8 
spodarstvu obeh držav hitro url 
vezati poslovne odnose. To je i 
sto, kar bodo ljudje v BiH P 
vojni najbolj potrebovali. .u 

DE: Ali je na področju v «’ ■ 
ki ga nadzorujete Muslin1 ^ 
sploh ostalo kaj uporabnih P 
izvodnih zmogljivosti, P°*e/’i,e' 
stih, ki delajo za potrebe voj® j 

Bajramovič: Podjetij kovin ^ 
stroke je razrušenih 70 do ^ 
odstotkov, drugih pa manj' j 
medtem ko delajo kovinarji 
raj izključno za potrebe voj® j 
so nekatera druga podjetja 

vezala poslovne stike s bil 1 
izvažajo. Eno izmed Ene 8 j 

investovih podjetij iz Saraj 
postavlja v Iranu tovarno ar j 
tur, v kateri bodo zaposlen1 ■ 
naši strokovnjaki. Tudi D n1 
navezal poslovne odnose s tuj ^ 
partnerjem in podobno So ^ 
Mostarja, ki izvaža na Da ^ 
štedilnike na trda goriva. g 
se zanima tudi za navezavo 
slovnih stikov z Italijo in v u 
slednjih dnevih, ko bom n® ^ 
sku pri italijanskih sindik 
bom skušal pomagati temu 
djetju pri navezavi stikov- j 
djetje Esir (bivši Tesla) iz ^ 
izdeluje poleg vojaške °P ^ 
tudi elektromotorje, kom& ,e 
plošče, vodne črpalke. Za trg j 
lajo tudi tekstilna Poctiet] apo 
pa tega seveda malo, saj je K0 
slenih komaj deset odst
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Dr. Dimitrij Rupel univerzitetni profesor. 7.unanji minister v prelomnem času za samostojno Slovenijo, danes med drugim župan ljubljanski:

»Nekateri moji prijatelji v letih 91,92 inv 
času vojne in po njej, so bili bolj jasnovidni 
kot jaz. Tu mislim na kolega Bučarja, kije že 
takrat opozarjal na problem »bonapartizma« 
pri nekaterih mojih kolegih. Takrat sem to z 
zanimanjem poslušal, nisem pa nič ukrepal 
oz. nisem čisto dokonča dojel, daje to 
problem. Prof. Bučarje bil takrat bolj 
jasnoviden kot jaz, tudi ko gre za Janeza 
Janšo. Janez Janša je gotovo neko 
razočaranje z zamudo za večino takratnih 
kolegov.«

BI BILA NORIŠNICA!«
MINISTRSKI POLOŽAJ? TO

»KAMBIPAPRISU. CEMSIDELAU
TAKO KOT JANŠA, KO BI ZGUBILI

Naš ocenjevalec slovenske politične 
scene daje

palec gor doslednežu
Dr. Veljku Rusu,

ker opozarja na nevarnost novega 
političnega primitivizma, M ga 

vzpostavljajo in se mu predajajo določeni 
politični veljaki. Dr. Rus pravi, da so 

razmere v Sloveniji dokaj kritične in da 
nas novi politični primitivizem, »zlasti 
pa Janša, Gros, Malenšek in podobni, 

vlečejo v kaos...« Dr. Rus je jasne, 
nedvoumen. Kaj pa drugi?

Palec dol »žrtvi«
dr. Janezu Jerovšku,
kise ne more posloviti od vloge »žrtve« 

prejšnjega režima, četudi so med 
profesorji in intelektualci dokazano 

ljudje, ki bi se lahko imeli za večjo žrtev 
in bolj zaslužne, pa tega ne razglašajo (in 

zlorabljajo) kar naprej. V politično 
pluralistični Sloveniji je brez zaznavnih 

bojev odstopil z mesta generalnega 
direktorja RTV Slovenija, zdaj pa govori, 
da so RTV zasedli liberalkomunisti in da 

je spet žrtev nekakšnih novodobnih 
Utiorallrftmiinigtiftiiih političnih wctlr

Listamo po novi knjigi naše založbe

Strne Peček

Vojska ie voiska

POLITIČNA PORNOGRAFIJA
Eden od poslancev, ki ga krasi med drugim tudi krščanski etos, je dobil lepega jutra 
telefonski klic svoje svakinje: »Hitro se vrni domov, v tvoji hiši se dogaja nekaj 
sumljivega.« Fanta je seveda to opozorilo tako presenetilo, da seje nemudoma usedel 
v svoj avto in zapeljal proti domačemu kraju. Ko je prišel pred vhod svoje hiše, je bila 
v njej in okoli nje res sumljiva tišina, zato seje odpravil na postajo milice po pomoč. 
In čez čas so se pred hišo poleg njega znašli tudi mosje v modrem in previdno 
odklenili vhodna vrata. V tistem trenutku pa je skozi stranska vrata švignil kot kak 
angel Gabrijel možakar, ki se očitno zaradi časovne stiske ni imel časa obleči. Kausneje 
so po obleki, kije ostala v hiši ugotovili, da gre za krajevnega župnika.
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Prosjačenje in brezdomstvo sta v Londonu, kot v 
vseh velemestih, pogosta pojava. Ko uslužbenci 
Citya, londonskegafinančnega in poslovnega 
središča v poznitfpopoldanskih urah izpraznijo 
elegantne ulice, si v njih poiščejo zavetje mnogi, ki 
iz tega ali onega razloga v življenju niso imeli sreče 
Presežki delovne sile; ljudje, ki sta jih v britansko 
prestolnico prignala revščina provinc in želja po 
novem življenju; prezgodaj odrasle deklice; 
duševni bolniki, ki so se ob bankrotu umobolnic 
znašli na cesti; mnogi, ki kljub socialni podpori v 
mestu dragih stauiovanj ne morejo plačevati 
najemnine. Mnogokrat jih pokrite s kartoni in 
polivinilom zaloti jutro in londonski hobiji. 
Preselijo se k Temzi ali se sprehajajo po mestu, 
zadovoljni so, če je vreme lepo. Mnogokrat se pre 
nami stegne moledujoča roka: deset penijev, 
trideset penijev, cigareta. Kako reagirati?
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20. julija 1995

Odhod v Evropo
Slovenski zunanji minister Zoran Thalerje na 

pogovoru s privrženci LDS v Tržiču med dru
gim dejal, da bi nam vstop v Evropsko unjo 
omogočil nemoteno prestopanje meja članic EU, 
ki se bodo čedalje boj) zapirale pred državami 
nečlanicami, ki tudi sicer postajajo nekaj dru
gorazrednega. Pocenil bi se uvoz avtomobilov...

Seveda ni nič slabega, če nas zunanji mini
ster v vsesplošnem prerekanju glede vklju
čevanja Slovenj)e v evropsko integracijo obve
sti tudi o tem, kako (ne) bomo prestopali meje 
in kako bomo uvažali avtomobile. Slovenska 
javnost bi morala že od vsega začetka vedeti, 
kaj Slovenija dobiva in kaj izgubja s priklju
čevanjem k Evropski uniji, saj bo sicer »mahanje« 
z evropskimi prednostmi in nevarnostmi posta
lo poseben nacionalni šport, posebna oblika 
političnih manipulacij. Preprečiti bi morali, da 
bi eni govorili samo o evropskih dobrotah, dru
gi pa o evropskih šibah, ki nas čakajo.

Dr. Mirko Ilešič, docent mariborske Pravne 
fakultete, je nedavno tega v pogovoru za Večer 
dejal, da ni prednosti brez žrtev, »seveda pa tudi 
nobena žrtev ni brez prednosti«. Strategija, da 
se bomo včlanili, potem pa delali po svoje, in 
največ, kar bi pri tem tvegali, da bi nas drugi 
malce postrani gledali ali morda na kakšni seji 
rekli, da se Slovenija ne drži povsem natančno 
skupnih pravil igre, bo žal odpovedala in bo 
obsojena na neuspeh, opozarja dr. Ilešič. Hkra
ti se je treba zavedati, da odpiranje nepre
mičninskega trga ne bo edina ovira in žrtev, ki 
jo bomo morali utrpeti ob morebitnem vstopu. 
Ijucjje bi morah vedeti, kaj nas čaka, koliko to
varn bi utegnilo priti v tuje roke, koliko domače 
proizvodnje bo propadlo zaradi trge konkuren
ce, in seveda, kakšne bodo naše nove možnosti 
investiranja in izvažanja na trge trge... Ne bo 
se mogoče izogniti večinskemu trg emu deležu 
za podjetja, za katera menimo, da so sveta. Prav 
tako v zakonu o gospodarskih družbah ne bo 
moglo ostati določilo, da mora imeti poslovodja 
ali večina direktorjev v družbah, ki so ustano
vljene v Sloveniji, slovensko državljanstvo... »Če 
se nam zdi, da bi nas to v nacionalnem pogledu 
usodno ogrozilo, potem moramo tudi o tem tve
ganju, če je to res tveganje, razmisliti in spre
govoriti, preden se odločamo za takšno odprtje 
navzven«.

Meči črni in zeleni
Dr. Veljko Rus je v nedavnem intervjuju v Mla

dini opozoril, da stranke postajajo država v 
državi. Namesto da bi stranke zahtevale od 
državnih organov, naj jim inštituti naredijo 
ustrezne elaborate, ali pa bi se vsaj zavzele, naj 
se znanost ne razbije v različne ideološke tabo
re, si jo prilaščajo in privatizirajo in s tem 
ustvarjajo rdeče, zelene in črne sociologe, zdra
vnike, arhitekte itd.

Republika piše, da direktor Kliničnega cen
tra izbira ljudi po strankarskem ključu. Čeprav 
pravilnik o klinikah in inštitutih, ki ga je po
dpisal minister za zdravstvo doc. dr. Božidar 
Voljč, predpisuje, da morajo imeti predstojniki 
klinik in inštitutov Kliničnega centra naziv uni
verzitetnega učitelja, direktor Kliničnega cen
tra prof. dr. Primož Rode tega očitno ne upo
števa. »Na nobeno od mest, Iger je izpeljal za
menjavo, ni imenoval univerzitetnega učitelja! 
Pravzaprav j e enega le imenoval: ko je odstra
nil prim. dr. Vasilija Cerarja z direktorskega 
mesta na ginekološki kliniki, je na njegovo mesto 
imenoval prof. dr. Boža Kralja, visokega funk
cionarja iz nekdanje stranke narodnih demo
kratov in zdaj člana SKD. Njegovega brata dr. 
Miloša Kralja, ki ni učitelj, je imenoval za pre
dstojnika urološke klinike. Na mesto direktorja 
interne klinike, ki premore vsaj 15 učiteljev, je 
imenoval kar svojega prijatelja dr. Andreja 
Bručana, ki ni učitelj, je pa zato član vodstva 
SDSS. Na mestu predstojnika infekcijske klinike 
je ustoličil dr. Ludvika Vidmarja, brata nek
danjega mestnega veljaka in sedanjega člana 
SDSS. Mesto predstojnika dermatološke klinike 
pa je zasedla kar njegova nekdanja žena dr. 
Marta Penko. Za svojega namestnikaje imeno
val funkcionarja SKD prim. dr. Janeza Zajca, 
ko pa je ta napredoval na mesto državnega 
sekretarja na ministrstvu za zdravstvo, je novi 
namestnik postal mag. Jože Bartole, nekdanji 
član NDS, danes pa SKD. Brez učiteljskega na
ziva je bil imenovan tudi direktor okulistične 
klinike. Seveda imajo skoraj vse te ustanove 
zdravnika z učiteljskimi nazivi! Pa tudi,' če jih 
katera ne bi imela, bi bil direktorjev okus za 
samo določene stranke več kot očiten. Niti 
enkrat se namreč ni zmotil in za direktorja neke 
klinike imenoval člana ali vsaj simpatizerja 
kake levosredinske stranke...«

Ob takšni informaciji lahko samo ugibamo, 
kakšni so medsebojni odnosi med zaposlenimi 
na posameznih klinikah. Upajmo, da čedalje bolj 
zaznavne napetosti in netolerantnosti med po
sameznimi strankami ne bodo zajele tudi stran
karskih kadrov v zdravstvu in da se med
strankarska sovraštva ne bodo prenašala tudi 
na paciente.

Namesto da bi zlasti v zdravstvu govorili o 
depolitizaciji in odpravi)argu morebitnih (nek
danjih) monopolov ljudi zgolj ene politične orien
tacije, kar pa zagotovo ni bilo prevladujoče, zdaj 
očitno - v imenu demokracije in popravi)arga 
nekakšnih krivic nastajajo novi monopoli. Na
paka prof. dr. Rodeta ni v tem, kar mu očita 
Republika, daje povsem obšel »člane ah simpa

tizerje levosredinskih strank«, ampak ker pri 
kadrovanju očitno ni upošteval prvenstveno 
strokovnih kriterijev. Seveda pa j e tudi pomem
bno vprašanje, zakaj minister za zdravstvo 
predpisuje pravilnike, če hkrati ne zagotavlja 
njihovega izvajanja. Prav tako bi ministrstvo 
moralo povedati, ah so točne javne govorice, da 
zdravstvo postaja fevd desnih političnih strank 
in da so si krščanski demokrati ustvarili domi
nanten vphv v zdravstvu. Med drugim je shšati 
tudi to, daje monolitna skupina, ki izvira iz 
Zveze katoliških zdravnikov pri Nadškofijskem 
ordinariatu, v celoti prevzela zdravniško zbor
nico...

(Neresnične obtožbe - 

(nejkagnjve
Darko Zupan, tajnik Republikanske stranke 

in lastnik propadlega pocjjetja Drug impex, gla
dovno stavka zaradi neke izjave Janeza Janše 
(ko j e bil še obrambni minister), ki naj bi škodi
la ugledu in dobremu imenu njegovega pocjjetja. 
Zupan trdi, da je njegovo podjetje zaradi tega 
utrpelo veliko materialno škodo in tudi propa
dlo.

Dajanje neodgovornih izjav v Slovenji seve
da ni omejeno zgolj na nekdanjega obrambnega 
ministra in predsednika socialdemokratske 
stranke Janeza Janšo, čepravje tudi res, da ima 
največ nesporazumov v zvezi s tem ravno 
Janša.

Ob orožarski aferi na mariborskem letališču 
je Janez Janša dajal različne izjave, za katere 
se je pozneje izkazalo, da so bile netočne ah 
preuranjene. V to afero je Janša vpletel tudi 
Zupanovo podjetje Drug impex, čeprav po zatr
dilih Zupana njegovo podjetje s tem ni imelo 
nobene zveze.

Vendar paje tudi res, daje Zupan zaradi tega 
tožil Janšo in da sodišče Janše ni proglasilo za 
krivega.

Je Janša dokazal, daje bila njegova izjava 
točna? Je bil oproščen zaradi pomanjkanja do
kazov tožeče stranke? Ah pa morda zato, ker 
je sodišče ugotovilo, da njegova izjava ni povzro
čila kakšnih hujših posledic?

To bi bilo zdaj - ne samo zaradi gladovne sta
vke - dobro vedeti. Tudi čisto teoretično bi mo
rali razjasniti, ah v Slovenji pravilno sankcio
niramo javno objavjene (ne)točne izjave in 
obtožbe. Kar prepogosto se zdi, daje dajanje 
netočnih izjav in objavljanje različnih (nere
sničnih ah izmiš jenih) obremenilnih informa- 
cj zelo lahkotno in netvegano početje, ki naj
večkrat tudi ni iztožjivo. Ob razmerah, kakršne 
so glede tega zdaj v Slovenji, vse preveč pri
stojnih in poklicanih, ki bi morali povedati svoje 
mnenje o tem, molči.

Kmja ali mnisliiia 
stoletja?

Slovenec piše, da seje »rop stoletja po bese
dah poslanca socialdemokratske stranke Slove
nje, Iva Hvalice, zgodil v majhni in 45 let iz- 
mozgavani Sloveniji. Zgodil seje ob spremembi 
družbene lastnine (lastnina vseh držav janov, 
nikogaršnja lastnina...) v zasebno. Zgodil seje 
ob spreminjanju podjetj s takšno lastnino (brez 
znanega lastnika torej) v podjetja z znanimi 
lastniki, ob procesu lastninskega preoblikovanja 
in preobrazbe... Rop stoletja, ki seje zgodil v 
Slovenji, je po besedah navedenega poslanca 
mnogo hujši kot žrop’ v Italji, zaradi katerega 
so začeli z akcjo čista roka ah rop v Anglji. 
Zaustaviti gaje mogoče le z odločno akcjo, ki bi 
se po besedah Iva Hvalice lahko začela z delov
nim naslovom nova slovenska pomlad.

Pri spremembi in preoblikovaiju pocjetj iz 
družbene lastnine v zasebno gre po mnenju 
predstavnikov strank z nedemokratičnim po
reklom (izšlih iz prejšrjega režima) le za marjše 
napake in nepravilnosti, ki naj jih preprečjo 
organi pravosodja in nekatere instituc je, posta- 
vjene v ta namen (npr. Agencja za prestruk
turiraj e in privatizacjo).

Po mnenju demokratičnih strank, nastalih s 
slovensko pomladjo, pa gre za izjemno resno 
zadevo, kije enkratna, praviloma neponovji- 
va in ki na slovensko lastninsko in s tem obla
stno sceno ponovno lahko pripelje v drugačni 
preobleki (novi kapitalisti) nekdanjo komu
nistično nomenklaturo, po postopkih in načinih, 
ki si jih je ta z nedodelanimi predpisi uspela 
napisati na kožo.«

Slovenec daje navaja, da »gre za ogromna 
oškodovanja družbene lastnine (nesporno ugo- 
tovjeni znesek je 51 mil jard, brez oškodovanj 
v tujini) in da je sprenevedavo govoriti le o 
oškodovanju družbene lastnine. Govoriti bi 
morali o krajah, gojufijah, poneverbah...«

Nekajdnevno izredno zasedanje državnega 
zbora o lastninskem preoblikovanju družbene 
lastnine očitno ni uspelo razjasniti vsaj nekaj 
osnovnih vprašanj. Poslanci se niso uspeh »po
enotiti« glede višine oškodovane družbene lastni
ne. Poslanci opozicje (in nekateri komentato
rji) še kar naprej navajajo škodo 51 milj ar d 
tolarjev, čeprav je ta po oprav jenih revizjah 
in popravkih v posameznih podjetjih skoraj za 
polovico manjša. Poslanca socialdemokratske 
stranke Hvalice niso pozvali, naj svojo trditev 
o ropu stoletja dokaže s prepričljivejšimi poda
tki ah pa svojo izjavo umakne. Marjan Podob
nik, lider Slovenske judske stranke, še naprej

govori o (lastninskih) kriminalnih dejanjih, za 
katera naj bi bile odgovorne vladajoče stranke, 
čeprav je kar nekaj poslancev na zasedanju 
državnega zbora dokazovalo, daje moč govori
ti samo o de jeni odgovornosti strank pozicje 
in opozicje, ker so bile v času lastninjenja pra
vzaprav vse nekaj časa na oblasti. Marjan Po
dobnik j e sicer dejal, da seje SLS tudi v prejšnjem 
parlamentu zavzemala za razkrivanje divjega 
lastninjenja, Igor Omerza iz Liberalne demokra- 
c je pa je povedal, da je parlamentarno komi- 
sjo, ki naj bi takšno lastninjenje razkrivala, 
vodil ravno član LDS dr. Ludvik Toplak, ven
dar ni ničesar naredila.

Komentator Slovenca nima prav, ko piše, da 
gre le po mnenju strank z »nedemokratičnim po
reklom« (izšlih iz prejšnjega režima) pri spre
membi in preoblikovanju pocjetj iz družbene 
lastnine v zasebno »le za manjše napake in ne
pravilnosti«.

Vodja poslanske skupine Slovenskih krš
čanskih demokratov Nace Polajnarje izjavil, da 
seje na izredni seji državnega zbora o lastnin
skem preoblikovanju pokazalo, »da stanje ven
darle ni tako katastrofalno, kot je to želela prika
zati opozicja«. Polajnarje dejal, da lastninsko 
preoblikovanje družbene lastnine poteka »v 
pravi smeri«, napake pa se dogajajo predvsem 
zaradi neusklajenega delovanja pristojnih insti
tuc j, ki bi morale svoje delo resneje in učin
koviteje opravjati...

Le kako je komentator Slovenca spregledal to 
izjavo? Bi mu pokvarila strukturo alarmantne
ga teksta o Ropu stoletja, o krajah, gojuf jah, 
poneverbah, kijih (po njegovi konstrukcji) 
podpirajo in minimizirajo samo stranke »nasle
dnice prejšnjega režima«!?

Majhni kritiTiraio velike
Iz dveh majhnih slovenskih strank resno opo

zarjajo na svoje posebnosti (in prednosti) in kri
tizirajo obnašanje velikih strank.

Predsednik Demokratske stranke Tone Per
šak je pred kratkim opozoril, da postaja »zao
strovanje političnih razmerij v Sloveniji kontra- 
produktivno, saj pri judeh načenja zaupanje v 
sistem parlamentarne demokrac je. Edini inte
res političnih strank, ki ta zaostrovanja stop
njujejo, je očitno le zagotovitev oblasti, ne zani
ma pa jih prihodnost države...« Peršak je dejal, 
da se stranke toliko ukvarjajo same s seboj, da 
jim potem zmanjka časa za ukvarjanje s po
membnejšimi vprašanji. Posledica takšnega 
»delanja politike« bo po Peršakovem mnenju to, 
da se bo najboj konstruktiven del volilnega te
lesa »zaradi zgroženosti ali razočaranja odločil 
za abstinenco na volitvah, volilno telo pa se bo 
skrčilo le na najradikalnejši del« (Večer, 8. ju- 
lja 1995).

Predsednik na novo ustanovljene Krščansko
socialne unje (KSU) Franc Miklavčič pa je po 
pisanju Večera izjavil, da so ustanovitelji te 
stranke Slovensko krščansko demokrac j o za
pustili po 3. kongresu oktobra lani, ko so sprejeh 
po ij ego vem »revolucionarne spremembe«, ki so 
onemogočale dejavnost strankinih kril in s tem 
njeno pluralnost... Krščanski demokrati so te
daj označili narodnoosvobodilni boj med drugo 
svetovno vojno za krvavo revolucijo in ga pre
nehali priznavati. Tudi s tem se KSU ne strinja, 
saj je po ijihovem partizanski upor zoper oku
patorja imel osvobodilni značaj in je bil zgodo
vinska stopnica do samostojne slovenske drža
ve. Vse to kaže, je dejal Miklavčič, da je SKD 
postala »domobranska stranka«, katere odnos 
do preteklosti je fundamentalističen... KSU v 
svojem programu obsoja medvojno in povojno 
nasilje komunistov, saj je po njihovem zločin 
zločin, četudi so ga storili v imenu revolucije 
ali boga. Daje, kot poroča Večer, trdijo, da »ne 
moremo zanikati nekaterih pomembnih social
nih pridobitev iz časov komunističnega totali
tarizma, zato jihje treba ohraniti tudi v novem 
demokratičnem sistemu«.

»Veliki« bi se lahko pri »malih« vendarle mar
sikaj naučili.

Radikalizacija na 
radikalkaciio

Univerzitetni delavec in publicist Vlado Mi
heljak je v pogovoru za Večer dejal, da sta »do
minantni politični opciji v Sloveniji pozicijska, 
torej eldeesovska, in pa opozicijska. Pri tem 
Janša ni samo eden od opozicijskih politikov, 
ampak predstavlja dominantno opozicijsko držo, 
ki figurira ne samo kot najmočnejša, ampak tudi 
kotnajagresivnejšain... najbolj problematična. 
Janša skuša svoje osebne obračune univerzali- 
zirati kot opozicijsko držo, kije izjemno agresi
vna, netaktična, nedržavotvorna. In zdi se, da 
bo težko prišlo do večje homogenizacije opozi
cije, ki bi pripeljala do njene zmage - ta ni nuj
na ni pa tudi nerealna. Janšaje postal s svojim 
ustvarjanjem nenehnega vojnega stanj a in z 
zajedanjem (z ustanavljanjem forumov) v opo- 
zicjsko volilno telo že kontraproduktiven za 
samo opozicijo. To nujno vodi do konflikta zno
traj nje. Boj ko bo postajal Janša močan, večja 
bo verjetnost in nujnost tega konflikta, manj ko 
bo močan, manjše bodo realne možnosti opozi- 
cje, da prevzame oblast. To je zanka, v katero 
je ujet: lahko je močan, ampak razbje opozicijo, 
katere zavezništvo potrebuje, kajti v Slovenji 
nobena stranka ne more sama prevzeti oblasti, 
tudi Kučanova, o kateri se špekulira, ne...«

Seveda ob teh Mihe jakovih kombinac jah ob
staja še ena realna možnost, da bo Janšev ra
dikalizem vplival tudi na radikalizac jo drugih 
»sestrskih« strank, zlasti tudi, ko bo šlo za od
nos do cerkvenih vprašanj in zahtev ter za pri
dobivanje naklonjenosti s strani Cerkve. Po
temtakem lahko pričakujemo razmeroma dol
go obdobje hudih polarizacj. Kako se bo na ra
dikaliziranje desne strani odzvala levo-sredin- 
ska skupina?

Kai (ni)ste rekli
Direktor Kliničnega centra prof. dr. Primož 

Rode seje zadnjič v Dnevniku, ko je sporočil, da 
bo ponovno kandidiral za direktorja, na veliko 
razgovoril o uspehih, kijih je dosegel v zadnjih 
petih letih.

»Ko sem prevzel vodstvo Kliničnega centra, 
me je pričakala velika izguba, lani smo poslo
vali brez izgube...« Pač paje Rode pozabil pove
dati, da letos znaša izguba že skoraj miljardo 
tolarjev...

Ob gladovni stavki Darka Zupana je večkratni 
gladovalec dr. Janez Rugej Republiki izjavil, da 
je nemogoče, da bi Darko Zupan lahko toliko dni 
zdržal brez vode, kot zatrjujejo njegovi predsta
vniki. »Brez hrane lahko človek zdrži kar dol
go, medtem ko je lahko brez tekočine največ šest 
dni.« Rugej je tudi dejal, »da gladovna stavka 
nikakor ni primeren način protesta, če neko
mu propade posel«.

Je Rugej že pozabil, zaradi česa je gladovno 
stavkal (in izsijeval vesojno Slovenjo)? Tudi 
pri njem je šlo (predvsem) za posel...

Med žvižganjem in 
Evropo

Te dni smo se soočali z različnimi komentarji 
o fašizmu in neofašizmu na Slovenskem. Tudi 
tisti, ki so sicer dokazovali, da je slovenski 
fašizem samo izmiš j ja »vročih glav«, samozva
nih demokratov, ki se boj jo politične konkuren
ce in resnične demokrac je, so si skoraj po pra
vilu pomagali tako, da so za fašiste proglašali 
tiste, ki govor j o o nevarnosti fašizma.

Komentatorji Republike, Dela in Mladine, še 
posebej tudi filozofka in publicistka Spomenka 
Hribar ter mariborski naslovni škof dr. Veko
slav Grmič so videli elemente fašizma v nasto
pu Janeza Janše in v ravnanju množice na 
Kongresnem trgu ob ljub janski proslavi dneva 
državnosti. Lider socialdemokratov Janez Jan
ša paje takšne njihove ocene označil za tipično 
etiketiranje, kakršno naj bi poznal prejšnji 
komunistični režim za obračunavanje s svoji
mi sovražniki, in hkrati kjub temu tudi sam I 
na hitro odkril, daje moč najti elemente fašizma 
v govorih predsednika Kučana in ljubljanske
ga župana Rupla. Vocja narodnih demokratov 
v Janševi socialdemokraciji Marjan Vidmar pa 
sploh pravi, daje fašizem to, kar počne vladna 
koalicja.

Potemtakem je postal fašizem splošni pri
pomoček v aktualnem političnem bojevanju pri 
nas.

Tudi različni družboslovci so se zapletli v 
velika teoretiziranja o tem, kaj naj bi bilo in kaj 
ni fašizem v Sloveniji. Dr. Slavoj Žižek se boji 
prehitrih etiketiranj in pravi, da to, kar pripi
sujejo Janši, ni fašizem, ampak nacional popu
lizem, kar je v bistvu še hujše kot tradicionalni 
fašizem. Cerkveni dr. Anton Stres ne vidi v 
dogajanju na Kongresnem trgu nikakršne ne
varnosti neofašizma, magister Štrlep pa misli, 
da so ocene o vzponu slovenskega neofašizma 
pretirane in naj bi šlo bolj za kršenje nenapisa
nih pravil demokracije in za stvar politične 
kulture.

Seveda ne gre za to, kdo bo teoretično in 
praktično dokazal, ali v Sloveniji imamo fa- 
šistoidne pojave ali ne. Veliko pomembneje je, 
ali želimo in hočemo takšen način političnega 
življenja, ki nas vodi iz konflikta v konflikt, ki 
nas vse bolj travmatizira in ločuje. Je normal
no, da se posiljujemo s proslavami, če je vna
prej jasno, da v vsakršni obliki povzročajo nove 
razkole? Zakaj je potrebna tolikšna politizacija 
slehernega praznika, zakaj medsebojno sprte 
stranke in vladajoči ne pustijo ljudi, da bi v miru 
(vsak zase) praznovali? Seveda paje prazno
vanje še najmanjši problem. Zakaj se v Slove
nji spet poskuša čedalje več pomembnih vpra
šanj urejati zunaj legalnih instituc j države, 
zakaj se kar naprej dvomi o legitimnosti posa
meznih funkcij in parlamenta, potemtakem tudi 
o legitimnosti voj e judi, izražene na volitvah?

Zakaj poteka polemika o prikjučevanju k 
Evropski unjji boj zunaj parlamenta kot v njem? 
Kdo od pozicje in opozicje res spoštuje parla
ment in kdo ga izigrava, zakaj se nekaterim ne 
zdi vredno sedeti v njem, čeprav so bili valj 
iz voj eni? Kdo j e za sodelovanje in iskanje kon
senza, kdo to odbja in razbja? Glede tega zdaj 
v javnosti ni vselej razločnih dokazil, ki bi 
omogočala lažje presojanje posameznih pojavov 
in njihovih nosilcev.

Sicer pa bi si morali vsi skupaj odgovoriti tudi i 
na vprašanje, ali hočemo Slovenjo, ki jo bodo 
pretresali politični mitingi z eno samo resnico, 
ker drugi sploh ne bodo dali do besede. J® 
žvižganje res najboj kulturen način izražanja 
nestrinjanja z neko politiko, kot nas nekateri 
prepričujejo te dni? Namje prijetno ob začudenju 
tujih diplomatov nad našim balkanskim obna
šanjem? Ali ima prav škof Grmič, ko nas opo
zarja, da smo po nekaterih političnih manife
stacijah boj Balkanci kot Evropejci, čeprav se 
kar naprej trkamo po prsih, da smo Evropejci.

Pripravil: J. K-
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Dr. Dimitrij Rupel univemtetni pro fesor, 7.unanji minister v prelomnem času za samostojno Slovenijo, danes med drugim župan ljubljanski:
v v

JANŠA. KO BI ZGUBILI MINISTRSKI POLOŽAJ?
TO BI BILA NORIŠNICA!«
Z osamosvojitvijo nami e uspelo uresničiti sanje slovenskega naroda • Odnosi z Italijo in Hrvaško • 
Janša se gre običajno, zelo banalno borbo za oblast * Večina ljudi želi živeti mimo in ne želijo politikov, 
ki iih stalno vznemirjajo ♦ Sem župan Ljubljančanov in tako bom tudi ravnal

Panorama: Gospod Rupel, v minulih desetih 
letih ste »odigrali« nekaj zelo pomembnih vlog 
na slovenski kulturni in politični sceni. Sedaj 
ste župan slovenske prestolnice. Z vami se 
nekako ne moremo pogovarja ti samo kot z 
ljubljanskim županom, saj imam zmeraj v 
mislih tudi univerzitetnega profesorja, 
pisatelja, poslanca, zunanjega ministra in 
hkrati tudi večnega upornika. Vkateri vlogi 
stese najboljše počutili ?
Rupel: Prav gotovo je bilo to takrat, ko se je v 

Sloveniji spreminjal politični sistem. Najbrž nisem 
edini, ki bi vam tako odgovoril, kajti gre za nepo
zabne trenutke. To so bila leta od 1988 do vključno 
celega leta 1990, pa seveda tisti čas po demokra
tičnih volitvah, ko so nas vse nekako prevzele 
sarye, ko meje prevzela misel, da bi lahko uspeli, 
v kar nismo povsem verjeli, sanjah pa smo, da nam 
bo uspelo. Če pustim v nemar ta hip funkcijo, ki 
sem jo takrat opravljal, pa moram priznati, da sem 
se najboljše počutil še, ko je bila Slovenija medna
rodno priznana, torej v času prvih petih mesecev 
1992. leta. Takrat sem bil sicer zunanji minister, 
vendar je zame mednarodno priznanje pomenilo 
nekaj velikega, kajti ni bilo več dvomov, da bo Slo
venija samostojna država, nismo se več vpraševali, 
ah nam jo bo uspelo uvrstiti med normalne sre
dnjeevropske države. Uspelo nam j e vse to in mo
ram reči, da to daje človeku zadovoljstvo, mu je v 
ponos in samozavesten postane.

Panorama: Kot zunanji minister ste se takrat 
soočali z mnogimi pritiski na mlado slovensko 
državo, bilo je mnogo nerazumevanja do 
Slovenije, njenega položaja in njenih hotenj• 
Rupel: Se danes se srečujemo težavami in ne

razumevanjem. Jaz celo mislim, da smo tedaj bili 
deležni večjega razumevanja, ker smo se znašli 
skupaj v ekipi, od predsednika Kučana, predsed
nika Drnovška, ministrov Janše, Bavčarja, Kaci
na in tudi mene, v nekakšni srečni situaciji. Mi smo 
bili takrat, pravzaprav znali smo biti in lahko smo 
bili, zelo prepričljivi, ker je srbska agresija na Slo
venijo bila šok za celo Evropo. Znali smo se pogo
varjati med seboj in s svetom, da tako rečem. Lju- 
cjje v Evropi so dobro razumeli in nazorno videli, 
čutili so, kaj se dogaja. Imeli smo tedenske stike, 
po potrebi še pogostejše, z najpomembnejšimi 
funkcionarji Evrope in Amerike, tako da so bile te 
komunikacije zaradi posebne občutljivosti proble
ma zelo intenzivne. Vsak dan sem govoril z Gen- 
scherjem, tedanjim zunanjim ministrom Nemčije, 
z ministri drugih držav. Takrat so bili postavljeni 
temelji za razumevanje slovenskega položaja, imam 
občutek, da na teh temeljih živimo še danes. Po
tem pa, ko je Slovenija postala normalna država, 
so postali ti kontakti manj intenzivni, vendar ne 
zato, ker bi se zgodilo kaj posebnega pri nas, am
pak zato, ker v bistvo ni bilo več potrebe po tako 
intenzivnih kontaktih. Ko so se stvari normalizi
rale, seje Slovenija pač skrčila na tisto mero, kijo 
dejansko ima in ji pripada. Slovenija je majhna 
država, ima dva milijona prebivalcev, njena poli
tična teža j e relativno majhna. Mi smo sicer mno
gim všeč, mnogi pa nas jemljejo kot nekaj samou
mevnega, kot nekaj, s čimer se ni potrebno preveč 
ukvarjati...

Panorama: Pa se ukvarjajo, morda res bolj 
mimogrede, ko gre za vstop v Evropsko unijo. 
Italija nam najbolj meče polena pod noge v tem 
približevanju Evropi. Nekateri domači 
spremjjevalcipolitičnega dogajanja trdijo, da 
ste deloma tudi vi krivi za to, ker ste pristali 
na tedni sicer ne podpisan tripartitni 
sporazum med Italijo, Hrvaško in Slovenijo... 
Rupel: To me pa kar pogreje. Najprej naj naštejem 

nekaj dejstev, ki so pomembna za celo zgodbo. V 
času mojega ministrovanja so bili potrjeni s strani 
Italije in Slovenije osimski sporazumi in rimski 
sporazum. Naši odnosi so bili takrat na najvišji 
stopnji z Italijo. Priznanje osimskih sporazumov in 
rimskega med obema državamaje zelo velika stvar, 
in to dejanje želijo zasenčiti tisti, ki so ljubosumni, 
ah pa tisti, ki stvari ne poznajo.

Že večkrat sem razložil, za kaj je šlo pri ponud
bi za podpis trilateralnega sporazuma. Takrat sem 
bil odgovoren za zunanjo politiko in name je ne
posredno, z grožnjami pritiskal De Michelis in ita

lijanska vlada, da če ne bomo podpisali trilateral
nega sporazuma, ne bo nič s priznanjem Slovenije. 
To bi seveda lahko zelo zelo zapletlo naš položaj v 
Evropi. Tega sporazuma nisem forsiral, ampak 
sem kolegom v parlamentu povedal, da če ga ne 
podpišemo, se nam lahko Italijani zaradi tega maš
čujejo. Ker imam priložnost govoriti o tem, bom 
zelo precizen. Prvič: ta sporazum smo po koncu 
razprave v parlamentu složno odklonili. Vse, kar 
je kdo govoril v tej razpravi, je lahko zanimivo za 
zgodovino ali kogarkoli, ampak zame je važen 
učinek. Sporazuma nismo sprejeli.Moja naloga je 
bila, da o tem obvestim italijansko vlado in jih na 
neki način nagovorim k temu, da nam tega ne za
merijo. Sklep parlamenta oziroma mednarodne
ga odbora - takšenje bil Peterletov predlog-je bil, 
da mi sicer ne bomo podpisali trilateralnega spo
razuma, ampak da bomo ravnali tako, kot da bi 
ga. Moral sem napisati pismo na osnovi takšnega 
sklepa odbora. Gre torej za pomembno formalno 
razliko, nepodpis in neki načelen pozitiven odnos 
do tega sporazuma. To ni bila moja napaka in ne 
moja zasluga. Takšenje bil sklep odbora za med
narodne odnose.

Panorama: Za kulisami pa je bilo še marsikaj,
mar ne?
Rupel: Da, dogajale so nekatere stvari. Ena stvar 

je bila grožnja italijanske vlade, da nas bo blokira
la pri mednarodnem priznanju. Drugo pa seje do
gajalo v kabinetu predsednika vlade Peterleta, kar

sem zvedel šele kasneje. Peterle je imel takrat na 
obisku italijanske krščanske demokrate in se po
govarjal o drugačni formulaciji tega sporazuma, 
ampak ne zelo drugačni, kot smo jo imeli na mizi v 
parlamentu. Če bi to bil krščansko-demokratski 
predlog, oziroma če bi to bilo usklajeno s krščan
skimi demokrati, potem bi tak, nekoliko spremenjen 
trilateralni sporazum bil celo sprejet. Tretja plat 
vsega tega dogajanja pa je povezana oziroma ima 
predzgodovino v pogajanjih v Zagrebu med Italijo, 
Hrvaško in Slovenijo. Takrat mene ni bilo zraven, 
pač pa je Peterle poslal na pogajanja v Zagreb te
danjega ministra za Slovence po svetu gospoda 
Dularja. To, kar so se tam dogovorih, je bilo zelo 
slabo. Zato je nato prišlo do sestanka predstavnikov 
zunanjega ministrstva z nami v Gorici, kjer smo 
mi rekli, da sporazum podpišemo, če so Italijani 
pripravljeni podpisati poseben bilateralni sporazum 
med Slovenijo in Italijo, ki bi - to so zgodbe, ki se 
dogajajo danes - urejal odnose z manjšino in 
upošteval Slovence, ki živijo v Benečiji, itd., potlej 
smo mi pripravljeni upoštevati tudi nekatere ita
lijanske interese. Tisto, kar pa je bilo povsem ne
sprejemljivo, je bila zahteva Italijanov, da bi ita
lijanski konzulat v Kopru bil pristojen za celotno 
istrsko območje, kar so Italijani imenovali z “od
stopljenim ozemljem”. Zahtevah so tudi nekakšno 
enotno krovno politiko za Italijane v Sloveniji in 
na Hrvaškem. Vse je bilo pravzaprav odvisno od 
tega, kako človek bere te dokumente. Bržkone bi, 
če bi bil sprejet bilateralni sporazum med nami in 
Italijo, ne bilo težav s trilateralnim. Sam trilate

ralni sporazum pa ni bil sprejemljiv.
No, kakorkoli že, gledano realno politično, važni 

so učinki. Kaj seje zgodilo v času mojega ministro
vanja glede odnosov z Italijo? Podpisali in priznali 
smo sporazume, ki so vel)ah prej med Jugoslavijo 
in Italijo, kot slovensko-italijanske sporazume. To 
Hrvatom še do zdaj ni uspelo, čeprav so podpisah 
takoimenovani »tristranski« sporazum. Dosegli smo, 
da so nas Italija in vse države Evropske unije priz
nale, čeprav so se nekateri bali, da priznanja ne bo

v paketu. To je bila podobna odločitev kot kasneje 
za Makedonijo in 7. aprila so nas priznale tudi ZDA. 

Panorama: Zakaj se potlej sedaj zmerni znova 
komplicirajo odnosi z Italijo ?Ce se ne motim 
ni bilo tedaj govora o tako imenovanem 
optan takem premoženju.
Rupel: Ne. Takrat je De Michelis predlagal, da bi 

naredili, kot se je temu takrat reklo, nekakšen 
sporazum, ki bi nagradil osimske sporazume ozi
roma rimsko pogodbo. Govorilje o sporazumu “ol- 
tre Osimo". Sam sem mu dejal, da vidim Italijo, ki 
lahko igra važno vlogo v Sloveniji, s tem da pride 
k nam s svojim kapitalom, da se bolj aktivno vključi 
naša gospodarska prizadevanja, torej da bi “man- 
ko”, ki so ga Italijani čutih v zvezi s Slovenijo, 
nekako kompenzirali z gospodarskim sodelova
njem. To naj bi bila možnost za nadgraditev naših 
odnosov in možnost za preseganje problemov med 
nami. Do tega ni prišlo. Na italijanski sceni seje 
vedno bolj odkrito kazal neke vrste revanšizem, 
začeli so - mene takrat že ni bilo na mestu zu
nanjega ministra - gonjo proti osimskim sporazu
mom in proti temu, kar so podpisah. Zgledalo je, 
kot da so šele nekaj mesecev po podpisu sporazu
mov med Slovenijo in Italijo ugotovili, kaj so podpi
sah. Sicer pa so se v poletnih mesecih tistega leta 
kar hitro menjavah zunanji ministri Italije in vsak 
je potreboval nekaj časa, daje spoznal stvari. Zase 
osebno moram reči, da sem takrat imel več sreče 
kot pameti. Praktično sem prebil cel mandat svojega 
ministrovanja v času relativno pozitivnih odnosov 
z Italijo. Ti so se začeli slabšati in krhati, ko je prišlo 
na italijanski politični sceni do nekakšne ocene, da 
je bilo italijansko priznanje Slovenije prenagljeno 
in daje bila ratifikacija sporazumov med državama 
z njihove strani napaka. Na sceno v Italiji so glede 
odnosov do Slovenije vstopil tudi radikainejpolitične 
sile in tako so se začeli problemi.

Panorama: Toda tudipogledina slovenski 
politični sceni niso bili poenoteni, bili smo in 
smo še brez zunanjepolitične strategije, 
pojavljale so se osebne zamere in podobno. 
Rupel: Ob takih trditvah bi bil zelo previden. 

Osebno sem večkrat kritiziral svojega naslednika 
v zunanjem ministrstvu g. Peterleta zaradi neka
terih njegovih potez. Onje namreč gojil zelo prisrčne 
odnose z italijanskimi krščanskimi demokrati, ki 
pa so po moči postajah vse slabši. Sami veste, da

seje celotna pohtična scena v Ita
liji zamenjala.

Onje še naprej imel z njimi pri
jateljske pogovore, kar sicer ni nič 
narobe. Ob tej zamenjavi v Italiji 
pa j e ostala administracija stara, 
imelaje v spominu, daje bila naša 
stran pripravljena na nekakšne 
koncesije, ki jih je morda Peterle 
dal nekolikanj lahkomiselno ah 
pa v povezavi z nekaterimi oblju
bami z italijanske strani, ki se 
potlej niso izpolnile. Tu vidim ne
kakšen nesrečen splet okoliščin, 
v katere je padel moj naslednik. 
Danes najbrž ne bi ponovil neka
terih kritičnih ocen na njegov 
račun, pač pa bi dejal le to, daje 
bil premalo previden v odnosih z 
Italijani in da je bil preveč 
strankarsko usmerjen pri vo
denju zunanje politike. Sicer pa se 
je to pokazalo tudi v nekaterih 
drugih primerih.

Kajpak se moramo zavedati, da 
je Italija velika država z velikim 
vplivom na evropsko politiko, mi 
pa smo bili tudi slabo organizira
ni. Naš zunanjepolitični establis- 
ment je komaj zadoščal za opra
vljanje nalog, ki smo jih morali 
opraviti v 90. in 91. letu, in kaj 
kmalu se je pokazalo, da je pre
šibak za normalno poslovanje 
države. Mislim, da se sedanji zu
nanji minister Thaler dobro lote
va teh vprašanj. m po drugi stra
ni sem vesel, da seje zunanja po
litika vrnila v tiste kolesnice, ki 
smo jih naravnali v začetku tega 
desetletja.
Panorama: Ali ste takrat že 
opažali, da bodo nastale tudi s 
Hrvati?

Rupel: Povedal bom zelo pre
prosto. Po vseh izkušnjah, kijih 
imamo, in glede na pohtično situa
cijo, kakršnaje, si mora Slovenija 

želeti na vzhodni meji močno in demokratično Hr
vaško, uspešno Hrvaško, po možnosti mirno. Če 
Hrvaška ne bo močna, demokratična, uspešna, kar 
je seveda predvsem v njenem interesu, potem je 
Slovenija tista, kije prva na udaru in je tampon
ska cona, skoraj vojna krajina, meja mirne Evro
pe. Mislim, daje interes Slovenije, da se Hrvaška 
čimprej priključi temu mirnemu delu Srednje Evro
pe, in mislim, da jim moramo pri tem pomagati. 
Hrvati so v preteklosti, zaradi svoje specifične si
tuacije, pa zaradi problemov z vojno s Srbi in dru
gim, seveda včasih reagirali nekoliko nenormal-

»Ali ste kdaj Drnovška slišali, 
daje ljudem grozil, da bo treba 
narediti to ali ono, spremeniti 
to ali ono? Drnovšek je tipičen 
politik, in to velja v veliki 
meri tudi za Kučana, kine želi 
iti na živce ljudem.«

no, nekoliko preveč pristransko, preveč hlastno, 
iracionalno itn. Mi smo v zvezi s tem v zadnjem 
času vendarle našli neko pravo mero reagiranja 
in menim, da jo je treba ohranjati, čeprav to ni ve
dno lahko. Na primer taki vzkliki kot Janševi na 
Kongresnem trgu ne pomagajo veliko k racional
nemu urejanju razmerij s Hrvaško, vendarle mi
slim, da so tudi Hrvatje razumeli, da ta politika za
ostrovanja vendarle nima večinske podpore v slo
venski politiki. Včasih sem bil tudi jaz začuden nad 
nekaterimi ostrinami s strani Hrvaške, vendar oni 
so v specifični situaciji. Kar se mene tiče, sem ve
dno na mednarodnih forumih, na konferencah, v 
bilateralnih stikih trdno stal na stališču, da je 
močna in demokratična Hrvaška tudi v slovenskem 
interesu, in smo podpirali njihove pobude npr. za 
KVSE, za Evropsko unijo, za odnose s posamezni
mi evropskimi državami in tudi ZDA. Tega niso 
Hrvatje nikdar dovolj cenili, te pomoči Slovenije. 
Stvar pa ima svoje korenine, kot veste, v vojnem 
času. Takrat j e Hrvaška igrala na dve karti. Spet 
ni to nič novega. Takrat so razmišljali takole: če 
Sloveniji uspe, bomo šh mi isto pot, če Sloveniji ne 
uspe, bomo imeli še zmeraj svoje železo v ognju v 
Beogradu. Oni so igrali v tistih kritičnih trenutkih 
nekoliko dvolično politiko in ta politika je imela 
nekatere konsekvence na naši pa tudi na njihovi 
strani.

Panorama: Ali ste vi, ko ste bili urednik in 
nekako pobudnik samostojne Slovenije, ko ste 
bili v prvi vladi minister, pričakovali, da se bo 
na slovenski politični sceni dogajalo to, kar se 
dogaja danes, pet let kasneje? Kaj vas na tej 
politični sceni kot intelektualca najbolj moti? 
Rupel: Moram reči, da sem nad vedenjem neka

terih svojih prijateljev zelo razočaran. Nekateri moji

Nadaljevanje na naslednji strani

»Podpisali in priznali smo sporazume, ki so veljali prej med 
Jugoslavijo in Italijo, kot slovensko-italijanske sporazume. To 
Hrvatom še do zdaj ni uspelo, čeprav so podpisali takoimenovani 
»tristranski« sporazum. Dosegli smo, da so nas Italija in vse 
države Evropske unije priznale, čeprav so se nekateri bali, da 
priznanja ne bo v paketu.«

»Prav gotovo to, kar je imela Slovenija, pa najbrž tudi 
celotna Jugoslavija zadnjih deset let pred transformacijo, 
ni bil komunizem klasičnega tipa, ni bil boljševizem 
klasičnega tipa, čeprav seveda nekateri vzorci obnašanja 
so bili še živi. Dejansko pa seje to še precej spremenilo. In 
najbrž, če bi mi imeli kak trd komunizem, ta prehod ne bi bil 
tako mehak in neboleč, brez posebnih posledic za 
državjjane Slovenije.«______
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prijatelji v letih 91,92 in v času vojne in po njej, so 
bili bolj jasnovidni kot jaz. Tu mislim na kolega 
Bučarja, kije že takrat opozarjal na problem »bo
napartizma« pri nekaterih mojih kolegih. Takrat 
sem to z zanimanjem poslušal, nisem pa nič ukre

pal oz. nisem čisto do konca dojel, daje to problem. 
Prof. Bučarje bil takrat bolj jasnoviden kot jaz, tudi 
ko gre za Janeza Janšo. Janez Janša j e gotovo neko 
razočaranje z zamudo za večino takratnih kolegov. 
Nisem si predstavljal, daje pripravljen iti tako daleč 
samo zato, ker ni več minister v vladi. Če bijaz delal 
takšne škandale, kot jih on, ker nisem več minister 
v vladi, kam pa bi prišli. Če bi vsak minister, ki ni 
trenutno v vladi, delal take cirkuse, potem bi bila 
pa popolna norišnica. Dobro, daje le eden tak, kijih 
dela. In čudim se, da ta precej egocentristična poli
tika žanje tako pomembne rezultate, kot jih. Pre
senečen sem, daje še vedno veliko ljudi, ki mislijo, 
da gre tu za neke načelne zadeve, za kakšne globlje 
zadeve. V bistvu gre za običajno, zelo banalno bor
bo za oblast, najbolj banalno borbo za oblast, ki se 
bori z nekorektnimi sredstvi. In večina nas, ki de
lamo v slovenski politiki, smo v bistvu zelo priza
nesljivi do teh pojavov in tudi kar zadeva politiko g. 
Janše. Prav je, da smo popustljivi in dostojni kljub 
temu, da nasprotna stran ni. V nekem drugem, 
morda še bolj napetem trenutku politike se bo ta do
stojnost sedanje koalicije ali pa, bom rekel, posamez
nikov, ki so dostojni in ne reagirajo z enakimi udar
ci, kot jih daje Janša, končala.

Panorama: Alije LDS sploh sposobna reagirati 
na take pojave glede na to, da v parlamentu 
opažamo, da nima jasne programske orientacije, 
kako delovati na posameznih segmentih ? To je v 
bistvu najmočnejša stranka in edina, ki bi bila 
sposobna -tudi glede na kapacitete, kijih imate 
- trezno presojati in se tudi zoperstavljati 
pojavom, nekaterijimpravijo tudi fašistoidni, 
ki se v naši družbi pojavljajo.
Rupel: Predpostavljam, daje mogoče LDS mar

sikaj očitati, in jaz sem eden tistih, ki si tudi pri
zadeva za določena jasnejša stališča pri LDS in 
pozivam k določenim izjasnitvam, kar zadeva poli
tično situacijo pri nas. Vaša ocena pa ne bo čisto 
držala. Je razlika med stranko, ki vodi vlado, in 
stranko, ki je v opoziciji. Stranka, ki vodi vlado 
mora vladati in prevzemati odgovornosti za zelo 
praktične, operativne vsakdanje stvari. Morda ni 
Ujena prva naloga polemizirati z opozicijo, čeprav 
se strinjam, daje skoraj že prišel čas, ko bo treba 
tudi kdaj pa kdaj povedati kakšnojasnejšo besedo. 
Napisal sem nekoliko daljši spis o problemu tega 
»fašizma« in ga bodo objavili v Delu prihodnji te
den. Iz tega, kar vidimo danes pri socialdemokra
tih, še ne morem sklepati, da gre za fašizem. Po 
moje je oznaka za fašizem nekoliko poenostavljena 
rešitev za en problem, ki je bolj kompliciran. Be
rem razne komentarje, ki pravijo, saj ni nič naro
be s to oznako, zakaj pa ne, če je učinek temu pri
meren. Jaz osebno bi se varoval takih oznak, bom 
povedal zakaj. Verjamem, da obstajajo ljučlje, ki jim 
je žal za fašizmom, ali pa, ki so bili nekoč zavez
niki fašistov, zelo preprosto rečeno. Vendarle pa, 
leta 1945 je zmagala koalicija demokratov in ko
munistov. Torej ni prišlo do koalicije, ki sojo neka
teri imenovali konservativna koalicija. Le-ta bi bila 
- morda si jo je predstavljal Chamberlain, morda

»Če se pogovarjamo resno, 
moramo ugotoviti, da Janševa 
socialdemokracija ni leva 
stranka. To je precej 
populistična stranka in, bi 
rekel s konceptualno nečisto 
politiko.«

kdo drug, morda naši domobranci - sestavljena iz 
fašistov in demokratov proti komunistom. Ta koa
licija ni nikoli zares funkcionirala, bila je bolj neka 
hipoteza. Leta 1945 imamo zmago komunistov in 
demokratov nad fašizmom. In potem imamo leta 
1989 zmago demokratov nad komunizmom. Ima
mo pa nekatere ljudi tudi v Sloveniji, ki pravijo, da 
so se fašisti oz. domobranci že ves čas skupaj z de
mokrati borili zoper komunizem in daje v bistvu - 
bom zelo poenostavil-leta 90 ali 91 prišlo do zma
ge demokratov in fašistov nad komunisti. To pa je 
zgodovinska potvorba. Tega ni bilo. Fašizem je 
propadel 45 let pred komunizmom. In naj bodo 
komunisti takšni ali drugačni, bili so del proti
fašistične koalicije, in da se vrnem nazaj - kdor 
pravi danes, da imamo fašizem, v bistvu misli oz. 
zagovarja tezo, da so fašisti skupaj z demokrati 
zrušili komunizem leta 90. Kdor govori o fašizmu 
danes, je na nek način ranljiv za očitek, da potvaija 
zgodovino. Rad bi, da se glede zgodovine vendarle 
nalije čistega vina in da se res z vso odgovornostjo 
odrečemo reviziji mednarodne zgodovine, saj to ni 
zgodovina slovenskega naroda, saj je to zgodovi
na, ki jo piše cela Evropa, cel svet tako razmišlja. 

Panorama: Kar zadeva to zmago nad 
komunizmom v Sloveniji, to vašo tezo, ki sejo 
da zaslediti tudi kje drugje: ali smo v Sloveniji 
v zadnjih desetih letih sploh imeli komunizem ? 
Imeli smo ZKS, ki seje že zelo spreminjala in je 
tudi že drugačepercepirala družbeno dogajanje 
kot pa v Rusiji ali kje drugje.

Rupel: Deloma imate prav. Doslej sva govorila 
zelo splošno in shematično. V Evropi seje zgodilo 
približno nekaj takega, kot sem rekel. Pri nas je 
nekje v 80. letih naš socializem počasi že drsel v 
neke drugačne vode, čeprav si ne moremo zatiskati 
oči pred dejstvom, da smo imeli enostrankarski 
sistem - žal. Prav gotovo to, kar je imela Slovenija,

pa najbrž tudi celotna Jugoslavija zadnjih deset let 
pred transformacijo, ni bil komunizem klasičnega 
tipa, ni bil boljševizem klasičnega tipa, čeprav se
veda nekateri vzorci obnašanja so bili še živi. Dejan
sko pa seje to že precej spremenilo. In najbrž, če bi 
mi imeli kak trd komunizem, ta prehod ne bi bil 
tako mehak in neboleč, brez posebnih posledic za 
državljane Slovenije. Rekel bom preprosto resni
co : ljudi e si vendarle ob vseh navdušenj ih in čustve
nih izbruhih ne želijo revolucij, ne želijo si več

nekega pretirano eksaltiranega življenja. Večina 
ljudi želi živeti v miru. Mirje prva vrednota, ki jo 
večina ljudi sprejema. Želijo živeti kolikor toliko v 
gospodarski blaginji in želijo, da jih politiki pustijo 
pri miru. Mislim, daje velik del tega zelo kritičnega 
odnosa Slovencev do političnega establišmenta, tudi 
novega demokratičnega - govorim o ocenah parla
menta, vlade, strankarstva itn - da je večina od 
tega že izčrpana.

Panorama: Kot župan mesta Ijubljane se 
srečujete tudi z ljudmi, ki čudno pojmujejo 
de mokra tično odločanje, sistem itn.
Rupel: Lahko tudi tako rečemo. Prizadevam si, 

da bi prišlo do normalizacije odnosov. Še en sta
vek pa k prejšnji misli: Mislim, da ljudje cenijo 
predvsem tiste stranke in ljudi, ki danes želijo 
normalizirati odnose v Sloveniji, ki želijo te odno
se narediti transparentne, tudi dostojne in človeško 
znosne. Komu se pa ljubi kar naprej kregati, saj 
ljudje ne želijo živeti v prepiru. Če smem izreči ta 
komentar, ni mišljen kot strankarski: Zakaj ljudje 
»obrajtajo« Drnovška? Zato, ker je eden tistih poli
tikov, ki ne daje vtisa, da bi hotel ljudem narediti 
kaj slabega. On s svojo pojavo in svojimi izjavami v 
bistvu demonstrira politiko, ki sejo da prenašati. 
Ali ste kdaj Drnovška slišali, daje ljudem grozil, 
da bo treba narediti to ali ono, spremeniti to ali 
ono? Drnovšek je tipičen politik, in to velja v veliki 
meri tudi za Kučana, ki ne želi iti na živce ljudem. 
In menim, da je to uspeh teh politikov. Ijucjje ne 
želijo politikov, ki jih stalno vznemirjajo. Kar se 
Ljubljane tiče, smo naredili z reformo lokalne sa
mouprave kolosalno oslarijo. K ryej nisem sam 
prispeval, sem pa zarjo soodgovoren kot član par
lamenta, čeprav sem glasoval proti.

Panorama: Je pa vaša stranka zelo mnogo 
prispevala k temu s kupčkanjem s 
krščanskimi demokrati pri določanju občin.

Rupel: Jaz bi rekel drugače, da smo v moji stranki 
imeli kar nekaj napornih pogovorov o tem. Na pri
mer spomnim se svojega in tudi Školčevega stališča 
v zvezi z lokalno samoupravo. Moram reči, da 
Drnovška lokalna samouprava nikdar ni pretira
no zanimala, ampak midva s Školčem pa sva me
nila, da bi bilo najbolje narediti volitve v stare 
občine, se pravi teritorialno stare. To stališče je bilo 
v LDS kar močno, ampak navsezadnje je šlo za to, 
ali volitve sploh bodo ali ne. In kot liberaldemokrat

sem se moral odločati med tem, ali bodo volitve ali 
da naredimo nekoliko boljši zakon. Rekel sem, da 
tudi če zakon ni tako dober, je vendarle za liberal
ne demokrate najbolj važno, da so volitve, ker je 
prejšnja garnitura že tako šla preko svoje dobe. Ta 
garnitura je traja od leta 1990 in je šla v peto leto 
svojega obstoja. Zato je bilo treba nekaj narediti. 
In preprosto ni bilo večine, ki bi podprla boljši 
zakon. Zato je težko LDS očitati, da so popustili. 
Morda bi lahko bili še bolj učinkoviti ali bolj pamet
ni, ampak pustimo zdaj očitke, dejstvo je, daje bila 
ta reforma oslarija. Zakaj? Ker smo v teh štirih 
letih doživeli: spremembo političnega sistema, novo 
ustavo, denacionalizacijo, privatizacijo, mednaro
dno priznanje, boj na zunanjepolitičnem področju 
in zdaj vsem tem procesom, ki so nas pretežno že 
kar izčrpali, dodali še eno revolucijo, naredili iz 
60 občin 147, na glavo obrnili vsa ta razmerja. 
Danes se pogovarjamo o teh posledicah. Npr., mi 
imamo še vedno blokirane naše račune, ker še ni 
bilo delitvene bilance, ker se občine, ki so prej bile 
na tem mestu, kjer je danes Mestna občina Ljublja
na, niso zmenile o določenih zadevah. Skratka, šli 
smo v en strašno naporen proces, ob tem da smo 
imeli že polne roke dela z vsemi drugimi zadeva
mi. Veste, da smo v dveh letih sprejeli 220 zako
nov, in sredi te norišnice v Sloveniji smo šli spre
minjat še lokalno samoupravo, kar je bil, da tako 
rečem, smrtni udarec.

Panorama: Kaj vas kot župana najbolj moti, 
kje vidite največje pomanjkljivosti?

&upel: Zakonodajalec ne bi smel dopustiti, daje 
ostal odprt odnos med mestno upravo in mestnim 
svetom, se pravi med postavodajno in izvršno obla
stjo. Tega odnosa zakonodajalec ni dobro razrešil. 
Mi imamo neposredno izvoljene župane, ki uživajo 
neko večjo stopnjo legitimnosti, zaupanja volivcev 
itn., in po drugi strani mestni ali občinski svet, kije 
sestavljen iz ljudi, ki so šli na volitve na strankar
skih listah. Skratka, to je neka kontradikcija, kije 
kakšnega pravnika v njegovih fantazijah morda celo

zabavala. Namreč povzročiti konflikt znotraj občine 
ali znotraj mesta je lahko zelo privlačna stvar za 
nekoga, ki hoče vladati mimo lokalne ravni, mimo 
občin itn. To seveda ni prav. Kot župan sem dejan
sko v drugačni vlogi kot svetniki. Mi smo šli skozi 
dva kroga in v drugem krogu sem dobil glasove ne 
samo od svoje stranke pač pa od ljudi, ki so verjeli v 
Dimitrija Rupla, ki so verjeli v moje ime in priimek 
in v neko politiko, za katero stojim, in to so bili lju
dje iz različnih strank. Ankete so pokazale, da so 
me podpirali tudi krščanski demokrati, tudi ljudska 
stranka, LDS, Združena lista itd. Dejansko sem od
govoren za vse Ijubljančane in želim delati za vse 
Ljubljančane in ne želim voditi strankarske politike.

V mestnem svetu imate pa vedno neke strankar
ske interese in neko računico in rezultate nekih 
strankarskih interesov. Moja nesrečna LDS hoče 
alternativno kulturo, SDSS hoče podpirati Bučarjevo 
panevropsko gibanje, krščanski demokrati hočejo 
več denarja za komunalo; povedal sem banalne 
primere - tukaj se vsaka stranka bori za neke gru
pe, ki stojijo za njimi. Jaz pa moram na neki način 
skrbeti za vse. In če rečem, kaj pa je tisto, kar je za 
vse pomembno, je pa odgovor drugačen, kot če se

vprašam, kaj je pomembno za mojo stranko. Za mojo 
strankoje mogoče res pomembno, recimo, daje ena 
postavka, mesto žensk ali pa kakšna kulturna po
stavka. Jaz pa moram gledati čez in zato pravim: 
ne, prva prioriteta v Ljubljani so stanovanja, druga 
ureditev prometa itn., tretjaje morda Ljubljana kot 
kulturno mesto, Ljubljana kot prestolnica itn. Prio
ritete so postavljene nekoliko drugače. Moje upanje 
seveda je, 'da bomo po teh nekaj začetnih nemirih 
prišli skupaj glede prioritet, ki so vendarle sprejem 
ljive tudi za vse druge. Saj, ali so lahko socialdemo
krati proti temu, da rešimo stanovanjske probleme 
dva tisoč ljudi v Ljubljani? Najbrž ne morejo biti proti. 
Prav tako bodo zelo težko proti glede prometa. Dru
gi glavni problem je odnos med občino oz. lokalno 
skupnostjo in državo. Absolutno nesprejemljivo in 
neustavno je, daje država vzela nekatere pristoj
nosti, ki so izvirne pristojnosti lokalne skupnosti, 
in to celo po naši ustavi. Po naši ustavi j e lokalna 
skupnost oz. občina odgovorna za razvoj. Če sem 
odgovoren za razvoj tega mesta, potem potrebujem 
tudi instrumente za to, da lahko to odgovornost 
realiziram. Bistvena stvar v mestu so zemljišča sta
vb. Ne morem pa voditi urbanistične politike, nihče 
v mestnem svetu, če so lokacijska in gradbena do
voljenja v rokah ministrstva za okolje in prostor. 
Tu sva z g. Gantarjem že prišla do načelnega spo
razuma, ki pa še nima konkretnih rezultatov. On 
trdi, da bo v mestnih občinah to prepuščeno mestni 
upravi, kar je seveda edino normalno in tako tudi 
bo. Ker če ne bo kmalu tako, bo sledil pritisk, da si 

občine'to preprosto vzamejo. V zvezi s tem 
zakonom o prevzemu pristojnosti državne 
uprave sem pisal na ustavno sodišče, naj se 
problemom urejanja prostora še posebej po
zorno posvetijo. Da ne govorim o takih ma
lenkostih, kot so poroke. Zdaj se morajo po
ročati pred predstavnikom notranjega mini
strstva. To nekako ne gre. In še bi se našlo. 
Panorama: Koliko vas pri vseh teh 
projekcijah, kijih imate, lahko ovira svet, 
kije dokaj čudno sestavljen ? Po logiki 
stvari bi morali biti glede na programska 
izhodišča Združena lista in 
socialdemokrati večinski?

Rupel: Ge se pogovarjamo resno, moramo ugo
toviti, da Janševa socialdemokracija ni leva 
stranka. To j e precej populistična stranka in, bi 
rekel s konceptualno nečisto politiko. Mestni 
svet v Ljubljanije sredi vrtinca notranjega preu
rejanja. Želim si, da bi v tem svetu nastala 
močnejša sredinska grupacija. Bomo videli, če 
bo prišlo do tega. Ne samo, da moram dati v ok
lepaj politične razmere v mestnem svetu, če 
hočem v tem mestnem svetu določene stvari 
urejati; na neki način moram biti obziren do 
proračunske miselnosti nasploh. Saj Ijubljana 
ne bo mogla, pa naj bo občinski svet takšen ali 
drugačen, s proračunom reševati vseh proble
mov. Torej je sklep naslednji: če ne moremo 
določenih problemov reševati s proračunom, 
kako jih bomo? Reševali jih bomo tako, da se 
bomo pogovarjali in dogovarjali z najpomemb

nejšimi organizacijami in ustanovami, kisov mestu 
Ljubljani. Ena najpomembnejših ustanov, kijih ima
mo v Ijubjanije država. Z njo seje treba pogovarjati. 
Sem proti temu, da državi napovemo vojno. Mislim, 
da seje treba z njo pogovarjati in razumeti, ker bomo 
imeli več koristi od tega. Druga stvar: ljubljansko go
spodarstvo je približno tretjina slovenskega gospodar
stva inje izjemno močno. V prihodnjih dveh letih bo to 
gospodarstvo preživelo vse te privatizacijske muke in 
bo svobodno, kar zadeva lastniško strukturo, ki bo po

tem jasna. V prihodpjih dveh, treh letih, ob koncu 
svojega mandata pričakujem velik gospodarski vzpon. 
Sedpj se moramo počasi pripravljati na to. Jaz se se
daj se pogovarjam s predstavniki, direktorji naj
močnejših ljubljanskih firm. Pa ne zaradi tega, da bi 
jih prosil za denar, ampak zato, da bi z mojim posre
dovanjem za našo mizo sedli vsi tisti, ki imajo načrte 
v zvezi z Ljubljano, da bi dali vsi načrte na mizo, naši 
urbanisti, gradbeniki, železnica, banke. Vsi skupaj bi 
sedli za isto mizo in bomo vsi skuppj bi hitro videli, da 
so naši interesi kompatibilni. Po vedah bomo: spošto
vani gospodje, mi vam bomo pomagali realizirati vaše 
načrte, če jih boste prilagodili interesom mesta. Tu so 
obojestranski interesi in bomo zunaj proračuna in 
zunaj teh političnih spletk v bistvu začeli graditi Lju
bljano v pravo prestolnico, s tistimi vibracijami, ki so 
za glavno mesto potrebne.

Panorama: Čeprav boste najbrž imeli 
probleme s svojimi podjetji, t. i. ljubljanskimi 
javnimi podjetji, s holdingi...
Rupel: Ta podjetja so zame enostaven problem. 

Menije vseeno. Če bodo svetniki odločili, naj osta
nejo tam, kjer so, bodo ostala, kjer so. Kot predla
gatelj proračuna pa ne bom trpel tega, da ta podjetja 
pridejo v proračun takrat, kadar potrebujejo denar, 
tisto, kar zaslužijo, pa skrijejo drugam. Če hočejo, 
da se mesto z njimi pogovarja in da se jaz z njimi 
pogovarjam kot predlagatelj proračuna, bodo mo
rali priti s plusi in minusi, tako da bo proračun in 
vsa ljubljanska lastnina transparentna. In zato si 
upam dobiti večino tudi v tem mestnem svetu. Da 
bo politika vseh javnih podjetij, ki so v stoodstotni 
lasti Ljubljane, transparentna, jasna in da bomo 
pripeljali vse finance v Ljubljani v isti proračun. 

Panorama: Sene bojite, da bi se ponovila 
zadeva od prej-skupščina nesklepčna, vlada 
pa po svoje?
Rupel: Vsak dela po svojih pristojnostih. Jaz si 

želim, da bi mestni svet še dolgo in srečno delal.
Marjan Horvat

>Nekateri moji prijatelji v letih 91,92 in v času vojne in po njej, 
so bili bolj jasnovidni kotjaz. Tu mislim na kolega Bučarja, kije 
že takrat opozarjal na problem »bonapartizma« pri nekaterih 
mojih kolegih. Takrat sem to z zanimanjem poslušal, nisem pa nič 
ukrepal oz. nisem čisto do konca dojel, daje to problem. Prof. 
Bučarje bil takrat bolj jasnoviden kot jaz, tudi ko gre za Janeza 
Janšo. Janez Janša je gotovo neko razočaranje z zamudo za 
večino takratnih kolegov.«

»Zakonodajalec ne bi smel dopustiti, daje ostal odprt odnos med 
mestno upravo in mestnim svetom, se pravi med postavodajno in 
izvršno oblastjo. Tega odnosa zakonodajalec ni dobro razrešil. Mi 
imamo neposredno izvoljene župane, ki uživajo neko večjo 
stopnjo legitimnosti, zaupanja volivcev itn., in po drugi strani 
mestni ali občinski svet, kije sestav jen iz judi, ki so šli na 
volitve na strankarskih listah. Skratka, to je neka kontradikcja, 
kije kakšnega pravnika v njegovih fantazjah morda celo 
zabavala.«

»Vendaurle pa, leta 1948je zmagala koalicja demokratov in 
komunistov. Torej ni prišlo do koalicje, ki sojo nekateri 
imenovali konservativna koalicja. Le-ta bi bila -morda si jo je 
predstavjal Chamberlain, morda kdo drug, morda naši 
domobranci-sestavjena iz fašistov in demokratov proti 
komunistom. Ta koalicja ni nikoli zares funkcionirala, bila je 
boj neka hipoteza. Leta 1948imamo zmago komunistov in 
demokratov nad fašizmom.«
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Piše: Martin Ivanič

DVE SOCIAL- 
DEMOKRACIJI

Da me bralci ne bi osumili hude 
pozabljivosti, moram začeti s priz
nanem, da sem pred časom na tej 
strani že pisal pod enakim naslo
vom. Toda »zgodba« je takrat ime
la drugačen poudarek, čeprav je 
izhodišče enako. To izhodišče pa 
je obstoj (po imenu) dveh social
demokratskih strank, ki sta (spet 
po imenu) glede na tradicijo ne
kako ngjboij delavski. Načeloma bi 
to moralo pomeniti, da imajo slo
venski delavci in nameščenci raz
meroma močno politično zaledje, 
saj končno obe sodita med moč
nejše politične stranke.

Morda kaže spomniti, da se zdi 
dr. Janezu Jerovšku nesmiselno 
govoriti o delavskem razredu, češ 
da ta v Ameriki izginja. Prvič mi 
nismo Amerika, drugič pa o dela
vstvu ne govorimo več v starem 
razrednoproletarskem smislu, 
temveč kot o tistem družbenem 
stanu, ki »jemljef delo pri delodajal
cih in si tako zagotavjapreživetje. 
Razumljivoje, da je ta družbeni sloj 
zelo raznolik po vseh možnih po
kazateljih in da vanj po tej zelo 
poljudni opredehtvi lahko uvrsti
mo vse mogoče delojemalce od 
povsem manualnih do povsem 
umskih. Le težko pa bi vanj uvrš
čali pripadnike t. i. menedžerske
ga sloja, kar sicer lider ene social
demokratske stranke očita drugi 
kot izrojenost. On je zares pame
ten in učen mož, pa nas lahko

kvečjemu preseneča trapast vtis, 
ki ga s tem daje, saj namreč ne mo
remo več govoriti o nekakšnih 
čistih razrednih strankah.

Več kot očitno je, da imamo v 
obeh socialdemokratskih stran
kah opravka s člansko mešanico. 
Obe sicer skušata prodajati svoj 
delavski videz, toda v eni bomo 
poleg dejanskih delavcev našli 
precej menedžerskih duš, v dru
gi pa kopico izobražencev, verjet
no predvsem humanistično- 
družboslovnih, za katere bi go
tovo lahko trdili, da jih povezuje 
nasprotovanje domnevnemu 
neokomunizmu. Ob kritiki, da 
ena socialdemokracija z direk
torji v lastnih vrstah izvaja svo
jevrstno demagogijo do delav
stva, se sprašujemo, kdo neki 
daje (politični) pečat drugi social
demokratski stranki: delavci ali 
izobraženci, ki bi zvečine le težko 
prikrili svoje desničarstvo v tra
dicionalnem smislu besede. Tako 
so medsebojni očitki o demagoški 
povampirjenosti ene oziroma 
druge socialdemokratske stran
ke skrajno prozorno ulično ble
janje za politične slepce.

Pred časom sem zatrdil, da se 
mi zdita glede na znana dejstva 
obe socialdemokraciji slabi, dane 
rečem kar zanič. Ob nadaljnji 
argumentaciji tega stališča mi 
seveda lahko preobračalci besed 
in pomenov podtikajo, da delam

nevzdržne zgodovinske primerja
ve. Toda prav politiki so največ 
krivi za črnogledo prepričanje, da 
se zgodovina rada ponavlja, a le 
v slabem. Primitivne, državlja
nom in državi škodljive svaje ob 
4. obletnici slovenske osamosvoji
tve, ki so nam jih uprizarjali 
strankarski izprijenci in iztirjen
ci, lahko opozarjajo tudi na 
kakšne boleče zgodovinske izkuš
nje. Ne kaže se ustavljati ob per
verzni manipulaciji Dimitrija 
Kovačiča, predsednika mestnega 
sveta Ljubljane, po poklicu Jan
ševega socialdemokrata, da so 
vabila na ljubljansko proslavo 
dajali v roke prijaznim fjudem, da 
sojih nato delili naprej, češ pri
vrženosti ljudi slovenski državi 
in njenemu prazniku pa res ne 
gre zatirati. Če je mestni svet 
presodil, da Kovačič ni poneveril 
mestnega denarja, potem naj nam 
pač še naprej»odvaja«na glavoI 

Asociacijo na zgodovino vidim 
preprosto v tem, da so se stranke 
po tem vzornem dogodku začele 
zmerjati s fašisti in profašisti-ali 
bolj milo z neo fašisti. Spomnil sem 
se pač zmerljivke, ki sojo komu
nisti med dvema svetovnima voj
nama naslavljali na socialdemo
krate, češ da so dvojček fašizma. 
Da ne bo nesporazuma, bom skraj
no nedvoumen: z Janševo SDSS ne 
morem soglašati enostavno zara
di tega, ker se Janša navzlic šte
vilnim utemeljenim očitkom t. i. 
komunističnim strukturam (nek
do je izumil izraz liberalkomuni- 
sti, a to j e podobna inovacija kot 
udbomafjja, za katero bi Ravnikar 
najraje dobil Nobelovo nagrado, ne 
da bi svojo »znanstveno* tezo do
kazal) obnaša tako, kot da smo vsi 
Slovenci njegova lestev do moči, 
oblasti in maščevanja nad tistimi, 
ki si upajo grajati njegovo bolestno 
slo.

Vendar se ne morem iznebiti 
prepričanja, da sta za klavrno 
stanje slovenske šocialdemokra- 
cije in porazne odnose med obe
ma njenima strankama krivi obe. 
Iz njunega strupenega prepiranja 
in uničevalnega rinjenja z glavo 
skozi zid pa vlečejo »pozicijske 
prednosti« zastopniki drugih, slo
venskim delojemalcem prejkone 
nasprotujočih interesov. Če 
sprejmemo oceno, da (liberalno
demokratska) vlada delnje v prvi 
vrsti pragmatično, potem je 
pragmatičen poduk povsem ja
sen: Dokler sta si dve stranki, ki 
sta nominalno in tradicionalno 
(to pa je v danem primeru najbrž 
vse) najbolj neposredni zastopni
ci delojemalskih interesov, tako 
krčevito v laseh, je prostor za 
pragmatično manevriranje iz
vršilne oblasti neprimerno večji.

Kaj vse vlada v razmerju do de
lojemalcev šteje za pragmatizem, 
je vsekakor zanimivo vprašanje. 
Ne smemo pa spregledati, daje 
današnji slovenski delojemalec, 
ki je zrasel iz včerajšnjega sa- 
moupravljalca in solastnika 
družbenega imetja (oboje je bilo 
resda tudi zelo formalno, a ne v 
celoti), nekaj drugega od delo
jemalca v “klasičnem ” kapitaliz
mu, Iger delodajalcem in državi 
ne more tako utemeljeno očitati, 
da so ga oropali za nekaj, kar je 
soustvarjal nekaj desetletij. Vla
da to sicer ve, a svojo nesposob
nost in nepripravljenost, da v la
stninski in siceršnji preobrazbi 
bivšim solastnikom oz. novim de
lojemalcem zagotovi več pravne 
in socialne pravičnosti, s pridom 
izrablja sebično politikantsko 
kramarstvo in zdraharstvo dom
nevnih zastopnikov delojemal
cev. Ti pa bodo, tako kot vselej, 
tudi na naslednjih volitvah po- 
slušah ušesom prijetne parole o 
pravičnosti, poštenosti, čuvarju 
svete slovenske zemlje itn. ter 
trošili druga podobna politična 
odvajala.

Piše: Jože Smole

AGONIJA
Zasedba^ varovanih mest Sre

brenice in Žepe je za muslimanske 
prebivalce tragedja. Na tisoče je 
pregnanih (žensk, otrok in starč
kov). Znašli so se v nemogočih 
živjerjskih razmerah. Usoda zaje
tih in odpejanih možje nejasna. 
Predstavnik britanske vlade je 
utemejeno ugotovil, daje Evropa 
soočena z najboj grobim •etničnim 
čiščenjem« po koncu druge sveto
vne vojne. Civilizirane države so 
nemočne pred tem grozjivim 
početjem. Humanitarna pomoč 
Združenih narodov vse vetji mno
žici pregnancev je neučinkovita.

Srbska vojaška zasedba Sre
brenice je povzročila agonjo, v 
Sarajevu. Naknadna zasedba Že
pe jo je še stopijevala. Bosanska 
vladaje pred nekaj tedni ukaza
la svojim vojaškim enotam začeti 
veliko ofenzivo, s katero naj bi 
prebili srbski obroč okrog Sa
rajeva. V svet je pošiljala poročila 
o pomembnih vojaških uspehih,

o osvoboditvi velikih področj, o 
splošnem premiku v korist Mu
slimanov. Z optimizmomje govo
rila, da se bo Karadžičeva vojska 
morala povsod umikati. Izetbe- 
govičje celo v nacionalno evfo
ričnem duhu izjavil, daje v bo
sanski narod »končno vzel uso
do v svoje roke«.

Posebni odposlanec Združenih 
narodov Jasuši Akaši je javno 
izražal dvom o utemeljenosti 
takšnega optimizma. Bosanski 
vrh je opozarjal, da je vojaška 
ofenziva nespametna, ker bo go
tovo povzročila protiofenzivo Ka- 
radžičevih sil. Zaradi teh opozo
ril je bil japonski diplomat de
ležen obtožb o povezanosti s Srbi 
in nekorektnem obnašanju do 
Muslimanov.

V agoniji, ki je zavladala med 
bosanskimi politiki, je prišlo do 
stopnjevanja čustvenih napadov 
na zavezniške države in mednaro
dne organizacje. To za bosansko

vlado gotovo ni dobro. S padcem 
dveh varovanih mest je val agonjje 
udaril tudi v vodstvene strukture 
Združenih narodov, NATA in 
Evropske unije. Napadi Natovih 
letal sploh niso bili učinkoviti. Ne
davno ustanovljene vojaške sile 
Združenih narodov za hitro posre
dovanje so povsem zatajile. Povelj
stvo Unproforja pa sploh ni vede
lo, kako ukrepati ob srbskem na
padu na muslimansko enklavo Sre
brenico, ki jo je Varnostni svet raz
glasil za varovano ozemlje in se ga 
obvezal tudi braniti.

Srbski nacionalistični skrajneži 
so z brutalno vojaško silo poteptali 
vse mednarodne sporazume in še 
enkrat ponižali Združene narode. 
Tej ugotovitvi, ki sojo te dni pona
vljali vsi zahodni komentatorji, je 
sledilo tudi njihovo opozorilo, da so 
vse najpomem bnejše mednarodne 
inštltucje prišle v globoko krizo, 
ker očitno sploh nimajo nobenega 
pravega odgovora na balkansko 
morjo.

Od vseh zahodnih državnikov 
je bil najodločnejši francoski pre
dsednik Jacgues Chirac (vsaj po 
zunanjem videzu). Zahteval je 
takojšnjo mednarodno vojaško 
operacjo za ponovno vzpostavi
tev prejšnjega stanja v Srebreni
ci in za obrambo Žepe, Coražda 
in drugih varovanih musliman
skih enklav. Kmalu seje izkaza
lo, daje šlo boj za politično re
toriko kot pa za najavo dejanskih 
učinkovitih ukrepov. V hitro skli

canih vojaških in političnih po
svetovanjih se je pokazalo, da 
London, Washington, Ottawa in 
Bonn sploh ne nameravajo sode
lovati v širših vojaških opera- 
cjah proti Karadžiču in Srb ji.

Najboj protislovnoje ravnanje 
ZDA. Kongresniki in senatorji iz 
vrst Republikanske stranke se že 
daj časa zagnano zavzemajo za 
enostransko odpravo prepovedi 
prodaje orožja bosanski vladi. 
Predsednik Clinton je odločno 
proti temu in dokazuje, da bi to 
še povečalo krvavo morjo vBiH. 
Ob nedavni navezavi diploma
tskih odnosov ZDA z Vietnamom, 
kar]e sprožilo ostre obsodbe ve
likega dela republikanskih kon
gresnikov in senatorjev, seje še 
posebej pokazalo, da ameriška 
javnost odločno zavrača idejo o 
pošljanju ameriških vojakov v 
BiH. Še vedno so nezacejene glo
boke »vietnamske rane«. Tam je 
izgubilo živjenje na tisoče ame
riških mož na koncu pa so ZDA 
morale priznati svoj poraz.

Pri takšnem razpoloženju je 
vprašjiva tudi izvedba načrto
vane operacje Nata za zaščito pri 
umiku modrih čelad iz BiH. V njej 
bi moralo sodelovati vsaj 25.000 
ameriških vojakov. Tako široko 
zastavjene vojaške operacje, v 
kateri bi sodelovalo skoraj 
80.000 sil Nata, ni mogoče izve
sti brez človeških žrtev. Brez 
ameriške fizične udeležbe pa ope- 
racja Nata sploh ni možna.

Piše: Drago Kuhar

EKUMENIZEM
V krščanskem svetu jeekume- 

nizem spravno, duhovnonazor- 
sko, k izvornemu in k izvirnemu 
vračajoče prizadevanje, ki želi 
zajeti čim več občestva in čim več 
družbe. Pravzaprav hoče v civi
lnem in v javnem živjerju dobi
ti posebno bivanjsko nazorsko 
vesojnost. Kar pa ne pomeni, da 
so njegovo vodilo edino, neza
menljivo in nezmotjivo, ampak 
se njegova pot prične v občosti in 
v splošnosti, v mnoštvenosti in 
v različnosti, v iskanju in v priz
nanju skupnega.

Ekumenizem naj bi živel pre
dvsem na religiološkem, celo na 
religioznem področju človekove 
eksistence. Krščanske veroizpo
vedi in prepričanja, krščanska 
verovanja in ločevanja se naj z 
ekumenlatičnim premišljeva
njem in spoznanjem srečujejo in 
povezujejo, združujejo in nad
grajujejo. Vendar tako, da se ne 
gubi ali celo izgubi posamezna

različnost in posebnost v zapove
dani enakosti, ampak: je slednja 
struktura rojevajoča iz korenin 
pamtiveka, ali točneje, iz tradi- 
cje tistega zapomnjivega trenu
tka, ki se mu ne da in ne sme 
drugače reči kot prvo, pravo, sta
ro krščanstvo.

Ekumenizem noče biti nekaj 
nadkrščanskega ah nadhistori- 
čnega, ampak je zasnovan na 
vračanju in dokončni vrnitvi k 
prvotnemu, k prakrščanstvu. 
Živega krščanstva kot vere ni in 
ga nikdar ne bo brez nezamenlji
ve biblične besede, ki je v svoji 
enkratnosti in neponovjivosti 
hkrati božja in sveta Beseda. 
Večno v rokejemanje knjige knjig 
je tisto poučevanje in verovanje, 
je tisto iskanje in ustvarjanje, je 
tisto doživjanje in bivanje, ki to- 
stranosti daje zemejsko člo
veškost. Tisto humano priroč
nost, ki tako individuuma kot 
družino, ki tako občestvo kot

družbo razsvetjuje in prosvet- 
juje v tistem bistvu in v tistem 
najdenju biti, kateroje samokre- 
ativno z modrjo eksistence in z 
Besedo obivanjeno vsamoBiblji. 
Preveč poenostavjena je trditev, 
da j e ekumenizem začel organi- 
zacjsko, vsebinsko, formalno, 
nazorsko in še drugače živeti šele 
s prvim desetletjem 20. stoletja, 
čeprav seje takrat institucional
no konstituiral.

Pričetekekumenistične misli 
je gotovo že v 16. stoletju. Torej 
v protestantizmu, saj je le-ta 
eksplicitno vračanje k biblični 
besedi in zanj je edina krščanska 
prepoznavna, nazorsko-verska- 
bivanjska avtohtonost in avto
nomnost v Biblji in njeni Bese
di, kije več kot samo religiološka, 
deloma je tudi religiozna, knjiga 
knjig, ampak je tudi svetna knji
ga knjig, v kateri je individuali- 
zacja človeka in družine, jud- 
stva in narodajasno razpozna
vna. Protestantizem seje navse
zadnje vrnil k prvemu, pravemu, 
staremu krščanstvu, kar pa je 
eno najpomembnejšihekumeni- 
Btičnlh vodil.

Izvomost, izvirnost, prvotnost 
in prakrščanskost ruši, trga in 
hoče razvrednotiti rimokatoliš- 
tvo s svojo absolutno in totahtar- 
no vesojno nezmotjivosljo in eno 
samo zveličavno resnico, ki jo 
pooseblja Papež kot zemeljski bog 
meča in inkvizicje. Pravzaprav 
je tisti samodoločjivi Nekater- 
nik, ki se za časa Žitka in na-

vekinveke spomina samooklicije 
za Oblastnika, kar pa že vnaprej 
izkjučije vsakršno dejansko in 
stvarno ekumenakost, ker člo
veka deh na vrednega in manj
vrednega, na spoštovanega in 
manj spoštovanega, celo na za
želenega in na manj zažejene- 
ga. Taka drža je skregana z vsa
kršno zdravo priročno pametjo. 
Je pa tudi negacja starega iz Bi- 
bjje živjenjenega krščanstva, saj 
je zanikanje strpnosti, spravno- 
sti, različnosti in demokratič
nosti. Je samo-vladanje zaradi 
samo-biti. Ekumenizem pa je sa- 
mo-človek s samo-Besedo z Bibljo 
v tostranem živjerju, kjer je 
odrešenje možno le z individua- 
lizacjo spoznavanja in prepri
čanja.

Rimokatoliška cerkev na vsa
kem koraku govoriči o ekume
nizmu, vendar s svetosedežno 
zapovedovalno, oblastniško- 
dogmatično aksiomatičnostjo, ki 
ni nič drugega kot izkjučpjočnost 
vsega drugega in drugačnega, saj 
tudi ni članica Ekumenskega 
sveta Cerkva. Kot zadržek ome
nimo duhovniško službo ali pre
mislek o njej duhovnikologjo in 
takoj ugotovimo rimokatoliško to
talno moškoizac jo, saj ženska ne 
sme oprav jati te službe, kerje po 
rimokatoliški teološki paradigmi 
manjvredno bitje, ki je funkcio- 
nalistično določeno za diktatna 
bivanjska opravila.

arena

Dr. Janez Jerovšek
Prof. dr. Janez Jerovšek si

cer odločno zanika, da bi v 
svoje profesorsko delo na 
Fakulteti za družbene vede 
vpletal dnevno politiko in svoje 
(politično) opredeljenje do po
sameznih slovenskih političnih 
osebnosti in dogajanj. Kljub te
mu pa ne more prikriti, da 
pada povsem določni politični 
opciji in povsem prepoznavne
mu krogu tistih slovenskih 
politikov, za katere je poglavit
na značilnost ukvarjanje s pre-

v

»Žrtev«
teklostjo, s preteklimi zaslugami, različnimi starimi zamera
mi, delitvami in sovražniki. To je početje, ki za Slovenijo za
gotovo ni zdravo in stimulativno.

V Mladini so zapisali, da so se ob predavanjih predmeta krizni 
menedžment dr. Jerovšku utrnile misli, ki mejijo na politično 
propagando za socialdemokratsko stranko in Janeza Janšo.

Prof. dr. Janez Jerovšek se (podobno kot dr. Jože Pučnik) ne 
more odlepiti od vloge »žrtve« prejšnjega režima in (nnj)zaslužnejšega. 
za rušenje komunizma, četudi so med profesorji in intelektualci 
dokazano tjucjje, ki bi se lahko imeli za večjo žrtev in bojj zaslužne, 
pa tega ne razglašajo (in zlorabljajo) kar naprej.

Ko dr. Jerovšek grdo govori o svojih prijateljih, o tem, kaj 
mu je, denimo, kdaj rekel dr. Veljko Rus, s tem bolj kot o njih 
pripoveduje o sebi, o svojih moralnih principih. »Rus mi je 
osebno rekel, daje komunist in da se čuti komunista,« je izja
vil dr. Jerovšek, da bi »dokazal«, da z njegovim »prijateljem« in 
njegovimi pogledi na aktualna slovenska politična dogajanja 
zagotovo ne more biti nekaj v redu. Hkrati pa ni povedal, da 
ta »komunist« - za razliko od njega - ni bil član komunistične 
partije. In mnogi drugi tudi ne, ne glede na to, ali je to škodilo 
ah ile njihovi profesionalni karieri. »Bil sem član Partije, si
cer ne bi mogel preživeti na fakulteti,« zdaj pojasnjuje dr. Ja
nez Jerovšek. »Izstopil sem 1985. leta, ko sem začutil, da me 
ne bodo več vrgli z univerze.«

Partiji je torej ostal zvest še celo desetletje potem, ko po neki 
ideološki čistki ni smel več predavati na fakulteti... Njegova 
teza, daje zgolj partijsko članstvo omogočalo obstanek na fakul
teti (oziroma na določenih fakultetah), je seveda skonstruira
na predvsem za današnje (politikantske) potrebe in zasluge.

Dr. Jerovšek zdaj govori o ponovni težnji po »vzpostavljanju 
totalitarnih struktur«. Pravi, da liberalkomunisti zasedajo vse 
bistvene institucije »od RTV do sodnije in tožilstva«, hkrati pa 
ne pove, daje bil prvi generalni direktor RTV Slovenija po 
uvedbi strankarskega pluralizma m daje s tega mesta odsto
pil. Zdaj pa govori, da naj bi bil spet žrtev nekakšnih novodob
nih »političnih čistk«. Je mogoče, daje kar tako, mirno, da 
javnost tega sploh ni zaznala, prepustil mesto prvega moža 
na RTV liberalkomunistom? Potemtakem dr. Janez Jerovšek 
vendarle ni tako dosleden bojevnik, kot se želi prikazati.

nistična poenostavljena ocenjevanja sedanjosti. Zaradi tega 
ni naključje, da (kot eden redkih) dr. Rus tudi sedanja politična 
dogajanja in akterje političnega življenja v Sloveniji spremlja 
s kritično distanco, z nestrankarske pozicije in da podobno 
kot nekoč tudi zdaj doživlja različne polemične udarce. Dr. 
Veljko Rus ne vidi, da bi v Sloveniji odpravljali tisto, »kar je 
bilo v zadnjih petdeset letih največja ovira za normalen go
spodarski in kulturni razvoj Slovenije, to je prehudo politiza
cijo celotnega javnega življenja. Stranke imajo preveliko moč 
-nič manjšo, če ne celo večjo, kotjoje imela nekoč Partija. Dr. 
Veljko Rus misli, da gre za »imperializem strank« nad civilno 
družbo, ne samo nad državo. »Pomagati strankam, ki imajo 
tako velike apetite, je, blago rečeno, vse kaj drugega kot pa 
graditi v demokratično in liberalno družbo.«

Seveda glede tega obstajajo tudi diametralno drugačna sta
lišča. Vendar pa je dr. Veljku Rusu treba priznati, da izjemno 
pronicljivo opozarja na nevarnosti, ki čakajo Slovenijo, če se 
bo sedanja tendenca totalne politizacije (in lahko bi rekli tudi 
konfrontacije) nadaljevala. Morda so njegove ideje o popolni 
avtonomnosti in izključenosti inteligence iz strankarskega 
življenja naivne in nerealne, zelo realna pa so njegova opozo
rila na nevarnost razbijanja znanosti v različne ideološke 
tabore, njeno prilaščanje in privatiziranje s strani le-teh. Kam 
bo Slovenijo pripeljalo potencirano razvrščanje na »rdeče, ze
lene in črne sociologe, zdravnike, arhitekte itd.«? V Sloveniji 
bi morah nasploh govoriti o pozitivni depolitizaciji življenja, 
ker j e tudi to pogoj, da se bomo ljudje med seboj bolje razumeli 
in laijje prenašali...

Dr. Veljko Rus opozarja na nevarnost novega pohtičnega pri
mitivizma, ki ga vzpostavljajo in se mu predajajo določeni politični 
veljaki. Ta politični primitivizem ima za cilj »paraliziran]e« po
drejanje ah izrinianje intelektualcev in pohtično angažiranje 
množic z demagogijo in negativnimi čustvenimi naboji. Dr. Veljko 
Rus je svoj zadnji intervju v Mladini končal z ugotovitvijo, da so 
razmere v Slovenj)! dokaj kritične in da nas novi politični primi
tivizem, »zlasti pa Janša, Gros, Malenšek in podobni, vlečejo v 
kaos...« Preveč dramatično ah preveč zapoznelo opozorilo? Dr. 
Rus je jasen, nedvoumen. Kaj pa drugi?

Dr. Veljko Rus
Seveda gre zgolj za navidez

no protislovje, da dr. Veljko 
Rus, eden izmed naj hujših kri
tikov prejšnjega sistema, zdaj 
o njem govori »diferencirano«, 
o posameznih njegovih elemen
tih tudi naklonjeno. Takšno Ru
sovo ravnanjeje nenavadno za 
tisti del ljudi in tista slovenska 
okolja, ki se razumejo zgolj na 
ekstremna, negativna ocenje
vanja preteklosti in na oportu-

Doslednež
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Socialna podoba sodobne angleške družbe:

RAZREDNA DRUŽBA NA 01[OKU OSTAJA
MOČNEJŠA KOmEČH1DRUGIH DRŽAV

Tony Blair, veliko upanje britanske levice. Mu bo uspelo priti na oblast in zmanjšati socialne razlike?

Prosjačenje in brezdomstvo sta v Londonu, kot v vseh velemestih, pogosta 
pojava. Ko uslužbenci Cityja, londonskega finančnega in poslovnega središča v 
poznih popoldanskih urah izpraznijo elegantne ulice, si v njih poiščejo zavetje 
mnogi, ki iz tega ali onega razloga v življenju niso imeli sreče. Presežki delovne 
sile; ljudje, ki sta jih v britansko prestolnico prignala revščina provinc in žetfa 
po novem življenju; prezgodaj odrasle deklice; duševni bolniki, ki so se ob 
bankrotu umobolnic znašli na cesti; mnogi, ki kljub socialni podpori v mestu 
dragih stanovanj ne morejo plačevati najemnine. Mnogokrat jih pokrite s 
kartoni in polivinilom zaloti jutro in londonski hobiji. Preselijo se k Temzi ali se 
sprehqjčgo po mestu. Zadovoljni so, če je vreme lepo. Mnogokrat se pred nami 
stegne moledujoča roka: Deset penijev, trideset penijev, cigareta. Kako 
reagirati?

raziskovalcem Gallupovega 
inštituta kar 33 odstotkov vo
livcev povedalo, da je »pre
majhno prizadevanje« najve
čji vzrok za revščino. Ta šte
vilka seje sedaj znižala na 13 
odstotkov. Drugi razlog pa je

dejstvo, da vse več volivcev 
meni, da bi bilo potrebno 
nekaj napraviti za tiste, ki si 
sami ne morejo pomagati. Ti 
isti volivci menijo, da sko
rumpirana britanska vlada 
pač ne more pridigati niti ti

nju, kdo »zasluži« socialno 
podporo in kdo je »ne zasluži«. 
Peter Lilley, minister za so
cialno varnost na konferen
cah konzervativne stranke 
neprestano obsoja »kradlji
vce, ki izkoriščajo državo bla
ginje«. Da bi konzervativna 
stranka lahko še naprej ime
la takšen pristop, je dvom-

yivo iz vsaj dveh razlogov. 
Prvije ta, da se javno mnenje 
spričo povečevanja armade 
brezposelnih in omejevanja 
ugodnosti, kijih nudi država 
blaginje, vse boy oddaljuje od 
protestantske miselnosti. Ve
dno manj volivcev revščino 
pripispje posameznikovi kri
vdi. Konec sedemdesetih je

»Britanski vladni proračun za socialno 
varnost letos znaša 74 milijard funtov, 
kar je kar tretjina sredstev, s katerimi 
razpolaga britanska vlada. Ta sredstva so 
namenjena socialni pomoči trem 
milijonom brezposelnih Britancev, 
otroškim dodatkom (Britanija ima z 20 
odstotki največje število ločenih 
zakonov) in pokojninam. Demografi 
ugotavljajo, da se bo število 88-letnikov v 
naslednjih 38 letih podvojilo, kara 
postavlja vprašanje, kako si bo Britanija v 
prihodnjem stoletju sploh še lahko 
privoščila socialne mehanizme državne 
blaginje.«

Vsega navajeni Otočani, zla
sti tisti pripadniki sredinega 
razreda, ki prisegajo na prote
stantsko etiko, imajo s tem še 
najmapj problemov. Sama 
angleškabeseda »poor« (reven) 
zgovorno nosi dva pomena. 
Nanaša se na yudi, ki imajo 
malo denarja, hkrati pa je tudi 
oznaka za slabo lastnost ali 
kakovost. »Revni yudje imajo 
torej slabe lastnosti, iz česar 
sledi, da imajo bogati seveda 
dobre.« Takšen vulgaren skle
pni račun izhaja med drugim 
iz severnoevropskega prote
stantizma. Človek je po prote
stantski tradiciji sam svoj go
spodar. Njegova revščinaje ta
ko lahko le posledica pijan
čevanja, brezbrižnosti alibrez- 
delnosti. Rimokatoliška tra
dicija je, kar se tega tiče, za 
spoznanje milejša. »Nihče,« pra
vi, »si v resnici ne želi biti re
ven.« Revščinaje torej posledi
ca nesreče, zato se nam morajo 
revni prej smiliti, kot pa da bi 
jih obsojali.

Kot v eni izmed svojih študij 
piše univerzitetni profesor dr. 
Anthony King, sta obe tradiciji 
vpeti v vse britanske politične 
stranke. Laburisti se sicer na
gibajo k mnenju, da ljudje niso 
sami krivi, če so brezposelni, 
bolni ali imajo neurejene dru
žinske razmere, toda sledi kal
vinizma so vseeno zelo opaz
ne . Zaznamo jih v razpravah o 
vprašanjih alkoholizma, drog 
ali kriminala. Celo lord Beve- 
ridge, trden, neupogljiv libera
lec je bil trdno odločen, da bo 
njegova nova država blaginje 
dosledno temeyila na prote
stantskih vrednotah.

Popolnoma enako miselno
Ozacye zaznamo pri vpraša- Jonh Major obljublja brezrazredno Veliko Britanijo, toda znano je, da se ne upira povabilom na večerje v aristokratski družbi.

stim, ki se res okoriščajo s 
takšno ali drugačno obliko so
cialne pomoči.

Britanski vladni proračun za 
socialno varnost letos znaša 74 
milijard funtov, kar je kar 
tretjina sredstev, s katerimi 
razpolaga britanska vlada. Ta 
sredstva so namerjena social
ni pomoči trem miljonom 
brezposelnih Britancev, otro
škim dodatkom (Britanija ima 
z 20 odstotki največje število 
ločenih zakonov) in pokojni
nam. Demografiugotavljajo, da 
se bo število 85-letnikov v na
slednjih 35 letih podvojilo, kara 
postavlja vprašanje, kako šibo 
Britanija v prihodnjem stoletju 
sploh še lahko privoščila social
ne mehanizme državne bla
ginje.

Letošnji seznam petstotih 
najbogatejših Britancev, ki ga 
vsako leto objavi Sunday Ti
mes, dokazuje, daje Britanija 
kyub temu še vedno država 
mnogih milijonarjev. Prav na 
vrhuseznamabogataševjebila 
dolga leta kraljica Elizabeta. 
Letos je šele na sedemnajstem 
mestu, vendar ne zato, ker bi 
nenadoma »obubožala«, pač pa 
zato, ker med njeno zasebno 
premoženje niso šteli umet
niške zbirke starih mojstrov, 
vvrednosti lOmilijardfuntov. 
Vendar pa za aristokracijo za
dnja leta niso bila naj
ugodnejša. Visoki davki na 
dediščino, nedavne spremem
be lastninske zakonodaje in 
uničujoči stroški vzdrževanja 
posesti so mnoge prisilili k pro
daji zemlje ali umetniških zak
ladov. Toda na seznamu boga
tašev je še vedno 101 aristo
kratsko ime, medpjimi 11 voj
vod, 20 grofov, 18 lordov in se
veda ena kraljica.

Letošnja najbogatejša Bri
tanca sta Šveda brata Rausing, 
ki sta iz domovine pobegnila 
pred previsokimi davki. Z di
zajnom embalaže za mlečne 
izdelke sta zaslužila 5200 mi
lijonov funtov in sta na prvem 
mestu kljub letošnji izgubi 
1200 milijonov funtov. Fi
nančna izguba bratov Rausing 
je pravzaprav značilna za vse 
britanske industrijske magna
te. Padec vrednosti delnic in 
mirujoči trg nepremičnin po
menita dvojni udarec za naj- 
bogatej še Britance. Sodeč ix> ra
ziskavi Sunday Timesa sejebo- 
gastvo 500 oseb na seznamu

Presežki delovne sile * Odnos do bmposelnih • Britanski vladni proračun daie letno za socialno 
varnost 74 milijard funtov • Naibogatejši Britanci ne srečajo revežev • Trpežnost plemstva in sistem 
7.asebnih šol ovekovečata apartheid visiem razreda.
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Četrta največja industrijska panoga v Britaniji je kriminalna dejavnost. Pogosto je vzrok brezposelnost ali beda življenja priseljencev.

zmanjšalo v povprečju za dvaj
set milijonov funtov.

Petsto najbogatejših Britan
cev ima le malo možnosti, da 
bi kdaj srečalo katerega izmed 
500 najrevnejših Britancev. 
Milijonarji ne zahajajo v ba
rakarska naselja East Enda, 
niti ne kupujejo v malih, zanikr
nih pakistanskih trgovinicah. 
0 prepadu med družbenimi 
sloji zgovorno pričajo zgodbe 
štirih posameznikov iz dela
vskega, srednjega, zgornjega 
srednjega razreda in iz t. i. vi
soke družbe, kijih je pred kra
tkim objavil britanski nedeljski 
list Observer.

Štiriinštiridesetletni Ned 
Leary je delavec za tekočim 
trakom pri avtomobilski druž
bi Ford. »Družba v naši tovar- 
nije izrazito razredna. Vodstvo 
ima svojo kantino in parkirišče, 
mi pa svoje. Svojega mesta se 
dobro zavedamo. S pripadniki 
višjih razredov nima 
nikakršnih stikov, vsi moji 
prijateljiso delavci. Včasih sem 
si želel postati slikar, vsi so 
namreč trdili, da sem izredno 
nadarjen, toda šolo sem moral 
zapustiti zelo zgodaj. Sedaj si 
nadaljnjega izobraževanja ne 
morem privoščiti, polegtegapa 
imam še dva otroka. Zaslužim 
14.000 funtov letno, kar zado
stuje za odplačevanje stano- 
vanjskega kredita, toda skrbi 
me, ker je lastnica moje hiše 
pravzaprav banka. To je kot 
prekletstvo nad našo hišo.«

Anna Woodthorpe živi v bli

žini Norfolka in dela v podjetju 
svojega moža. Pripadata bri
tanskemu srednjemu razredu. 
»Najbolj me jezi, ker ljudje iz 
nižjih slojev ne nadzorujejo šte
vila rojstev. Zakaj imajo toliko 
otrok, če vedo, da jih ne bodo 
mogli vzdrževati. Večina ljudi 
iz delavskega razreda je spo
sobnih, toda nekako se zave
dajo, kje so meje, kako daleč 
lahko sežejo. Mislim, da ljudje 
iz višjih razredov radi vodijo 
in usmerjajo ljudi in delavske
mu razredu to, kot kaže, ustre
za. Srednji razred je bolj po
djeten, vendar se ne spušča v 
tveganja. Srednji razred je 
razred tipičnih Britancev.

Sedemintridestletni Charles 
Mavor je direktor ene izmed 
londonskih trgovinskih bank. 
Ima univerzitetno izobrazbo. Z 
ženo med tednom stanujeta v 
Londonu, konec tedna pa se 
preselita v svojo hišo na deželi. 
»Opredeljujem se za pripadnika 
zgornjega srednjega razreda. 
Razred razumem kot preplet 
vrednost, odnosa do življenja, 
zaposlitve in vzgoje, predvsem 
paje pomembna izobrazba. Me
nim, da so razlike med razredi 
vse bolj opazne, kot da bi se jih 
ljudje v zadnjem času začelibolj 
zavedati. Pri moji zaposlitvi se 
vsak dan soočam s široko pa
leto ljudi. Ocenjujem jih glede 
na to, ali so pošteni, zanimivi 
in vredni zaupanja. Poročil 
sem se z žensko, ki ne pripada 
mojemu razredu, toda ker sije 
zelo prizadevala, je njena izo

brazba odlična. Če bi menil, da 
otroci v državnih šolah dobijo 
dovolj kakovostno izobrazbo, 
jih ne bi poslal v zasebne šole.«

Andrew Cavendish, devon-

shirski vojvoda živi v dru
žinski hiši v Derbyshiru. Hiša 
ima 175 sob, k njej pa spada 
še 11.000juter zemlje. Na po- 
sestvuje s kmeti vred zaposle
nih 175 ljudi. »Razred je, tako 
kot lepota - relativen pojem. 
Toda aristokracija ni več to, 
kanje bila, vse odkar je bila na 
oblasti Marghareth Thacher, 
kije prišla iz delavskega raz
reda. Aristokracijaje bila vča
sih temelj monarhije, danes pa 
ni več tako. Sam se s svojimi 
uslužbenci dobro razumem. 
Nimamo komunikacijskih pro
blemov. Znano je, da me oce
njujejo kot očetovsko osebnost, 
in rad bi verjel, da nas po- 
vezpje medsebojno spoštova

nje. Sem tudi pokrovitelj Vlju
dnostnega društva. Olikaje na
dvse pomembna, vendar se 
vse preveč ljudi ne znajde med 
slepo pokorščino in vljudno
stjo. Pred kratkim sem bil ope
riran na kolku. Pri zdravstve
nem osebju se je pojavil 
majhen zaplet, kako naj me 
imenujejo. Navsezadnje smo 
se dogovorili, da me bodo ogo
varjali s krstnim imenom. 
Sam nikakor ne želim, da bi se 
kdo ob mojem naslovu počutil 
neprijetno.«

Britanci so zelo občutijivi na 
vprašanje pripadnosti dolo
čenemu razredu. Medtem ko 
bo Američan ob srečanju naj
prej vprašal, kaj v življenju

počnete, Francoz pa bo preve
ril, katere filme ste si nazadnje 
ogledali, bo Britanec kot po 
vrsti postavljal posredna 
vprašanja o vašem družbe
nem razredu, in to tako, kot 
daje to zadrje, kar ga v resni
ci zanima. Obiskovalce Brita
nije pogosto presenetijo in os
upnejo nenapisana pravila 
razrednega kodeksa. Razred
na družba ostaja na Otoku 
močnejša kot v večini drugih 
držav in to po zaslugi mo
narhije, trpežnosti plemstva 
in sistema zasebnih šol, ki 
ovekoveča apatheid višjega 
razreda.

Ksenja Horvat

» Letošnja najbogatejša Britanca sta Šveda brata Rausing, ki sta 
iz domovine pobegnila pred previsokimi davki. Z dizajnom 
embalaže za mlečne izdelke sta zaslužila 8200 milijonov funtov 
in stana prvem mestu kljub letošnji izgubi 1200milijonov 
funtov. Finančna izguba bratov Rausing je pravzaprav značilna 
za vse britanske industrijske magnate. Padec vrednosti delnic in 
mirujoči trg nepremičnin pomenita dvojni udarec za najbogatejše 
Britance. Sodeč po raziskavi Sunday Timesa seje bogastvo 800 
oseb naseznamu zmanjšalo v povprečju za dvajset milijonov 
funtov.«

Ob petinsedemdeseti letnici fašističnega požiga Narodnega doma v Trstu se je prejšnji teden ibrala v Ul Filzi nepregledna množica ljudi

RITA DELEŽNA SLOVENSKA SKUPNOST MED VOJNAMA«
obveznosti... da nam omogoči normalni raz- sih še vedno zatika in to prav pri problemih, 
voj, s katerim bo dejansko mogoč tudi prispe- kot je uveljavljanje našega materinega je- 
vek, ki ga lahko nudimo vsestranski civili- zika.«
zacijski rasti našega mesta in celotnega ob- Zadnjo misel je Kalc posvetil medetničnim 
močja ob meji.« konfliktom v nekdanji Jugoslaviji, in tudi za-

Kalcje še naglasil, daje treba med Italijo radi tega se morata »slovenski in italijanski

Zgodovinar Aleksij Kalc z Oddelka za zgo
dovino Narodne in študijske kpjižnice je v 
svojem govoru najprej ugotovil, daje bil »zgo
dovinski pomen požiga jasen in splošno priz
nan že od samega trenutka, ko se je pripe
til.« Narodni dom je bil »najpomembnejši, na
jdragocenejši, najsvetlejši simbol slovenske 
prisotnosti v Trstu. Plameni so v nekaj urah 
upepelili to, kar je bilo ustvarjenega v letih 
naprezanj in prizadevanj, ter slovenski skup
nosti prizadejali rano, katere čas ne bo mo
gel nikoli izbrisati iz zavesti.« Požig paje bil 
»komaj znanilec obdobja, ki seje izkazalo za 
najtemnejše v vsej primorski zgodovini«.

Za Kalcaje »Narodni dom dobil v naši zave
sti dvojni pomen: po eni strani simbolizira 
naše uspehe, hkrati pa tudi vse udarce, ki 
jih je bila deležna naša narodna skupnost na 
Primorskem med obema vojnama.« Z uni- 
čeryem, je poudaril zgodovinar Kalc, »so po
žigalci hoteli doseči dvoje: prvič onesposobi
ti slovensko narodnjaško nevralgično sre
dišče in z ryim ohromiti razvejano delovanje, 
kije imelo tam svoje glavno težišče. Predv
sem pa so se hoteli rešiti more, ki jo je to po
slopje predstavljalo za italijanske vladajoče 
kroge v Trstu in prizadeti našo skupnost v 
rejenem ponosu... Zaradi tega za nas ni bil 
samo hud materialni udarec in moralna žali
tev, bilje predvsem ponižanje.«

Danes je treba premostiti »stara nasprotja, 
nerazumevanja in napetosti,« zgodovina nas 
mora naučiti, »da Slovenci in Italijani gojimo 
medsebojno spoštovanje in poznavanje kot 
osnovna predpogoja, da presežemo težave, 
v katere nas je pahnila predvsem slepa poli
tika zapiranja in nacionalne nestrpnosti.« 
Naša narodna skupnost, je še dejal Kalc, »rabi 
razumevanje, predvsem pa konkretno po
moč, da se reši iz težkega položaja, v kate
rem se nahajajo njene dejavnosti na mnogih 
področjih... Zato zahtevamo od italijanske 
države, da do naše skupnosti izpolni svoje

in Slovenijo »preseči preživete logike iz pre
teklosti« in da bosta obe manjšini lahko po
stali »dejavnika stabilnosti in komunikacije 
med sosednjima kulturama.« Govornik je še 
ugotovil, daje v zadnjih časih občinska upra
va »naredila nekatere spodbudne korake v 
smeri ustvarjanja drugačnega ozračja,« tre
ba paje »v isti sapi obžalovati, ker se v odno-

Trst spomniti obletnice požiga Narodnega 
doma predvsem kot jasnega opozorila, da je 
omikano sožitje v našem mestu v rokah sa
mih in da se moramo zanj zavzemati vsak dan 
z uveijavjjanjem medsebojnega spoštovanja 
in popolne narodne enakopravnosti.«

Podpredsednica Deželnega instituta za 
zgodovino odporniškega gibanja Anna Vin

ci je izhajala iz smisla predstave, kije bila 
pred kratkim v tržaški Rižarni: »Ne sme
mo in ne moremo pozabiti na to, kar so 
doživeli vsi, ko so v Rižarni trpeli in umrli. 
Tista predstava pa seje pričela s spominom 
na drugo hudo rano, ki so jo prizadeli 
tržaškim Slovencem ravno s požigom Na
rodnega doma.« Vincyevaje spomnila tudi, 
da so se med predstavo v Rižarni prepleta
le slovenska in italijanska pričevanja in 
poezije: »Ko sem to poslušala, sem se vpra
šala, kateri je pravzaprav Dantejev jezik, 
katerije jezik višje kulture in si nisem zna
la odgovoriti: oba sta bila izraz visoke kul
ture...«

Preganjanje Slovencev ni bila samo krivi
ca, je dejala Vincjjeva, ampak tudi izgubljena 
priložnost za vso tržaško kulturo. Požig Na
rodnega doma je uničil simbol za Slovence, 
ki niso več hoteli biti na obrobju mestnega 
življenja, uničil je kraj, v katerem seje slo
venska kultura razvijala in uveljavljala, ita
lijanski Trst pa je izgubil »možnost spozna
vanja druge kulture, ki ni nič mapj bogata in 
živa od naše.«

S požarom pa so izginila tudi zadnja upa
nja, da bi v Italiji preživela demokracija, saje 
seje fašizem uveljavil pri nas prej kot dru
god po Italiji, saj seje kmalu po požigu Naro
dnega doma spremenila vloga in vsebina sa
mega državnega ustroja, kije uradno stopil 
na pot preganjanja vseh Slovanov in obenem 
v smer nasilja in ukinitve demokracije za vso 
italijansko družbo. Vincljeva je še poudarila 
vlogo onih pripadnikov večinskega naroda, 
ki niso sprejeli fašizma: »Po tej manjšini, ki 
sojo med fašizmom utišali, po vojni pa pre
večkrat potisnili v kot,« seje treba zgledova
ti, zato danes, v sicer spremenjenih a še ved
no težkih pogojih sožitje in medsebojno spoz
navale postane skupno idejno bogastvo veči
ne in manjšine.

(Iz Republike) -
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gih predelih Koroške, veliko pa 
ga Izvozimo tudi v Avstrijo. Del 
tega lesa želimo predelati v 
končne proizvode v Črni, pove
zali pa bi se s podjetjem Jelovi
ca. Tako bi lahko zaposlili pri
bližno 100 delavcev,« je razložil 
Stakne.

Črna je občina s slabimi pro
metnimi povezavami, ki ji 
otežujejo razvoj. Možnosti zapo
slovanja v turizmu so zaradi 
tega precej slabe. V Mežiški do
lini sta rudnik in železarna 
povzročila tudi ekološke proble
me. Tako bo poleg drugih sana
cij potrebna tudi ekološka. V 
družbi Metal, eni izmed novona
stalih družb iz Železarne Rav
ne so jo že začeli. Vinko 
Pogačnik, direktor Metala, nam 
je povedal, da so uvedli tehno
logijo, ki ne vključuje kemijske 
predelave jekel, ampak mehan
sko. Zmanjšati nameravajo 
emisije hrupa in dimnih plinov.

Za odvečne delavce v Metalu
Železarna Ravne

Dolina Kralja Matjaža 
danes KAKŠNA BO PRIHODNOST
DELAVCEV MEŽIŠKE DOLINE

Železarstvo in rudarstvo sta 
bili s svojo dolgoletno tradicijo 
v Mežiški dolini panogi, v kate
rih je bilo zaposlenih največ lju
di, posebej prebivalcev bivše 
občine Ravne na Koroškem. Ta 
občina je po lanskoletnem refe
rendumu razdeU ena na tri nove 
občine: občino Črna, Mežica in 
Ravne-Prevalje, ki skušajo izo
blikovati svoje razvojne strate
gije. V rudniku svinca in cinka 
Mežica, ki naj bi se v naslednjih 
štirih letih postopoma zapiral, 
je danes zaposlenih 200 dela
vcev. Po zapiralnih programih 
je bilo v letošnjem letu predvi
denih 21 presežnih delavcev, 
drugo leto pa naj bi jih bilo odveč 
57.

Novi program - drugačna socialna varnost • Soodločanje delavcev - drugačni medsebojni odnosi 
Župani, sindikati in delavci o ekonomsko-socialnih perspektivah

Povedal je, da so za letošnje 
presežne delavce že našli re
šitve. Dokupili bodo delovne do

te ga koncepta bi prišlo, če bi 
imeli krovno pocljetje, ki bi to 
omogočilo. Na Dlančniku bi žele

bodo pripravili socialne progra
me. Dali jim bodo možnost za
poslitve v drugih podjetjih,

JanezPraper

prekvalifikacije z izobrazbo in 
predčasne upokojitve, je dejal 
Pogačnik. V dolgoročnem razvo
ju, ki ga načrtujejo, bo v posamez
nih fazah predvidoma 400 pre
sežnih delavcev. V Metalu pa je 
samo na lokaciji Ravne zapo
slenih 1230 delavcev, skupno s 
Štorami pajihje približno 2000.

»V dolgoročnem razvoju, ki 
smo ga zastavili preko celotne 
družbe Metal, bomo v prvi fazi 
skušali doseči pozitivne denar
ne tokove, z najmanjšimi inve
sticijami obdržati sedanji tržni 
delež, zagotoviti zanesljivost 
kvalitete in znižati proizvodne 
stroške. V drugi fazi bomo pri
čeli s specializacijo, preusmerili 
bomo določene proizvodne pro
grame, v tretji fazi pa bomo 
proizvodnjo koncentrirali na 
eni lokaciji in intenzivno inve
stirali v dodelavo metalurških 
proizvodov,« je povedal Po

Stopnja brezposelnosti glede na stopnjo izobrazbe Trajanje brezposelnosti po spolu

Legenda
□ 45,8% zli 464 brezposelnih s1.afi 2. stopnjo izobrazbo 
EM 25% as 253 brezposelnih s 3. in 4. stopnjo izobrazbe 
jjH 25% aO 253 brezposelnih s 5. stopnjo izobrazbe 
H| 2,4% brezposelnih s 6.stopnjo izhobrazbe 
fl| 1,8% brezposelnih s /.stopnjo izobrazbe

Izmed 1018 
brezposelnihje 
bilo v območni 
enoti Bavne 
nu^ja letos 48,8 
odstotka 
brezposelnih s 
1. ali 8. stopnjo 
izobrazbe, 88 
odstotkov 
brezposelnih s 
3. in 4. stopnjo 
izobrazbe, 88 
odstotkov s 8. 
stopnjo 
izobrazbe, 8,4 
odstotka s 6. 
stopijo 
izobrazbe in 
1,8 odstotka s 
7. stopnjo 
izobrazbe.

100 Shema prikažite 
trajanje
brezposelnosti po 
spolu. Do enega 
letaje
brezposelnih 60 
odstotkov žensk 
in 40 odstotkov 
moških, eno do 
dve leti 86,1 
odstotek žensk in 
84,9 odstotkov 
moških, več kot 8 
leti pa 78,4 
odstotka žensk in 
87,6 odstotkov 
moških.

IPOlLETAj ji-2LKTI | |NAP2i*nj

| ŽENSKE BI MOŠKI J
Izmed 1018 brezposelnih je bilo maja letos brezposelnih 890 ali 
88 odstotkov žensk. Na območni enoti Ravne je zaradi težke 
industrije, ki prevladuje, delež žensk brez zaposlitve večji od 
deleža moških.

gačnik. Kljub vsem ponujenim 
rešitvam pa so delavci še ved
no negotovi in nezadovoljni.

»Dejstvo je, da so delavci vsesko
zi pod pritiskom in v strahu, ali 
bodo naslednji dan še lahko prišli 
v službo. Dogajajo sejim krivice, do
stikrat pa se žal prepozno obrnejo 
na sindikat, da bi jim pomagal. Di
rektorji imajo moč, kompetenco, 
kršijo kolektivne pogodbe, na žalost 
pasi delavci ne upajo obrniti na sin
dikat,« pravi Marjan Žagar, pred
sednik konference sindikata Rud
nika svinca in cinka Mežice.

Sindikati so sprejeli sklepe o 
formiranju svetov delavcev, ven
dar vodstva podjetij zarje niso 
zainteresirana. Tudi to je eden 
izmed vzrokov, da ti sveti niso 
oblikovani, je povedal Žagar. Med 
podjetji Rudnika Mežica so se za 
svet odločili le v enem podjetju, v 
dveh ne, v preostalih pa o svetih 
še niso razpravljali. Delavci 
upajo, da ne bodo ostali brez 
službe, brezposelni pa skušajo 
najti delo.

Niko Krivonog, 48-letni avto
mehanik, zaposlen v Rudniku 
Mežica: »V rudniku delam že 28 
let, nekaj časa sem delal kot 
vzdrževalec, zdaj delam kot 
ključavničar-varilec. Mislim, 
da delavci nimamo možnosti 
soupravljanja, pač pa moramo 
sprejeti vsako delo, ki nam ga 
ponudijo, če hočemo delo sploh 
obdržati. Strah nas je, kako bo 
v prihodnje, saj že danes ne mo
remo vedeti, kako bo jutri. Ru
dnik se bo zaprl čez štiri leta, 
ko se bom sam sicer upokojil, do 
takrat bom delal zapiralna dela. 
Bo pa za mlade veliko te^je.«

Alenka Tušek, 24-letna inže
nirka kemijske tehnologije, brez 
zaposlitve: »Ko sem se odločila 
za tak poklic, je bilo pri nas 
veliko možnosti, da bi dobila za
poslitev, ko pa sem končala štu
dij, nisem dobila službe. Prija
vljena sem na zavodu za zapo
slovanje. Kjer dobivam socialno 
pomoč.

Ker ni možnosti zaposlitve, si 
sama iščem delo. Nekoliko la^je 
je, ker mi doma veliko pomagajo 
in bomo ustanovili zasebno po
djetje. Vseeno se bom veijetno 
odločila še za študy na eko
nomski fakulteti, da bi tako ime
la več možnosti za delo. Seveda 
pa vsak nima dovolj sredstev za 
zasebno dejavnost, položaj dela
vca v Mežiški dolini je danes 
slab. Prej je Železarna Ravne 
imela osrednjo vlogo pri zaposlo
vanju, s počasnim propadanjem 
so odpustili delavce, z novimi po
djetji pa niso uspeli zagotoviti 
dovolj služb. Zaradi bližine meje 
seje nekaj ljudi lahko zaposlilo 
tudi v Avstriji, vendar zdaj tudi 
tam ni več prostih delovnih 
mest. Upam pa vendar, da bo v 
prihodnosti bolje.«

Petra Lesjak

Niko Krivonog

Rudarstvo je na tem področju 
zelo stara dejavnost, saj so to
pilnico mežiškega rudnika zgra
dili že konec 19. stoletja, rud
na bogastva pod Peco pa so izko
riščali že rimljani. Železarna 
Ravne, kije pridobila svoj ugled 
s kakovostnimi jekli, seje razde
lila na več zasebnih in družbe
nih podjetij, in tudi tu morajo 
reševati problem presežnih de
lavcev. Tega se v podjetjih Rud
nika Mežica in bivše Železarne 
Ravne lotevajo na različne 
načine: z novimi programi za 
prekvalifikacije, s predčasnimi 
upokojitvami, dokupi let in še 
kako. Delavci pa vendarle niso 
vedno zadovoljni, bojijo se izgu
be svojih delovnih mest.

V Rudniku svinca in cinka 
Mežica potekajo zapiralna dela 
že od leta 1991. Posledica tega 
je veliko odvečnih zaposlitev, 
zapiranje pa zavirajo nezado
stna finančna sredstva. Do leta 
1999 ko naj bi rudnik predvi
doma zaprli, bi bilo presežnih že 
187 izmed 200 zaposlenih v 
tem pocljetju. Ta problem v rud
niku že skušajo reševati.

»Lani smo ustanovili pocUetje 
Gradbeni materiali, kjer je že 
zaposlenih 14 delavcev. To po
djetje ima dobre možnosti, da se 
razširi: zdaj nudi osnovne gra
dbene materiale, načrtnjemo pa 
proizvodnjo suhe malte, izdela
vo izdelkov in polizdelkov,« nam 
je dejal direktor Rudnika svin
ca in cinka Mežica Danilo Pud
gar.

be in omogočili prezaposlitve v 
nove programe. Načrtujejo tudi 
dokončno ustanovitev podjetja 
Eksploklad; zaposlovalo bo nove 
delavce, ki bodo varili kovine.

»Želeli bi tudi razprširiti za
kon, ki delavcem premogov
nikov dovoljuje predčasno upo
kojitev tudi rudarjem,« pravi 
Pudgar.

Poleg tega so vložili prošnjo za 
koncesijo za izkoriščanje pitne 
vode, kije je pod Peco veliko. To 
vodo bi ponudili kot tehnološko 
vodo Železarni Ravne in žerja- 
vskim podjetjem, iščejo pa tudi 
partnerja in tržišče za ustano

li ohraniti spomin na rudarsko 
tradicijo v turističnem pogledu, 
opravljali pa bi tudi določena ru
darska dela,« pravi mežiški 
župan.

V Mežici nastaja obrtna cona, 
kjer ima občina pomembno vlo
go pri kreditiranju. Dobre mož
nosti za razvoj ima tudi podjetje 
Cablex, v kateremje zaposlenih 
70 delavcev. Po Praperjevem 
mnenju je posebej pomemben 
razvoj terciarnega sektorja, zla
sti turizma in gostinstva. 
Uspešna sta lahko tudi zaradi 
bližine Avstrije, saj je za njene 
prebivalce pri nas ceneje.

Po Informacijah Republiškega zavoda sa zaposlovanje, 
Območne enote Velenje je bilo v območni enoti Ravne na 
Koroškem »87.180prebivalci maja letos brezposelnih 1018, 
zaposlenih pa9707ljudi. Brezposelnih je bilo 9,4 odstotka ak
tivnega prebivalstva. V zadnjih petih mesecih se jena savod 
za zaposlovanje prijavilo408oseb. Socialno pomoč oziroma na
domestilo je prejemalo 39 odstotkov prijavljenih na zavodu.

vitev podjetja, v katerem bi vodo 
polnili v plastenke.

Glede izplačil plač delavcem, 
pravi Pudgar, se ravnajo po ko
lektivnih pogodbah.

Poleg rudnika je vprašljiva 
prihodnost Tovarne opreme 
Mežica (TOM), kije pred ste
čajem. Janez Praper, župan ob
čine Mežica, nam je rekel, da s 
stečajem Toma pričakujejo izgu
bo še 100 delovnih mest. Stra
tegija reševauja tega problema 
še ni izdelana, vendar že imajo 
nekaj načrtov.

»Delo bi želeli obdržati na 
Dlančniku v Mežici, kjer bi se 
vključili v večji sistem ali pa 
dali prostor na razpolago 
maujšim enotam. Do realizacije

Pri reševanju brezposelnosti, 
pravi, je treba mladim ponudi
ti kreativne zaposlitve, da ne bi 
odhajali iz teh krajev. Mladi se 
veliko odseljujejo iz Črne na 
Koroškem. Tako se v tem kraju 
povečuje delež starega prebi
valstva; izmed 3900 prebival
cev je več kot 600 starejših od 
60 let. Tudi ta kraj obreme
njujejo zapiranje rudnika Me
žica, saj je v njem zaposlenih 
veliko delavcev. Črnjanski žu
pan Franc Stakne pravi, da bi 
nove zaposlitve lahko dobili tudi 
s plemenitenjem lesar

»Les je edina preostala suro
vina, kije ni malo. Letno iz Črne 
izvozimo 40—45 kubičnih me
trov lesa, ki se predeluje v dru

Po več stoletjih ponovno
PROTESTANTSKI KATEKIZEM na Slovenskem.
Knjiga s 500 stranmi kot - dialog 

med posameznikom in religijo 
med teologijo in humanistično znanostjo 
med cerkvijo in družbo

Dodatek v PROTESTANTSKEM KATEKIZMU prinaša:
- vse predgovore slovenskih protestantskih piscev v njihovih delih v sodobnem slovenskem 
knjižnem jeziku (Trubar, Dalmatin in prekmurski protestantski pisci)
- literarnozgodovinski esej
- fotografije vseh slovenskih evangeličanskih cerkva s temeljnimi zgodovinopisnimi podatki 

Založnika sta ČZP Enotnost in Evangeličanska cerkev v Sloveniji.
Maloprodajna cena PROTESTANTSKEGA KATEKIZMA bo 10.000 SIT. V prednaročilu vam 
nudimo 20-odstotni popust in plačilo v enem ali v dveh obrokih.
Prvi obrok v prednaročilu znaša 5.000 SIT. Knjigo lahko naročite in plačate prvi obrok pri ČZP 
Enotnost, Dalmatinova4, Ljubljana.
Drugi obrok v znesku 3.000 SIT boste plačali ob prevzemu PROTESTANTSKEGA KATE
KIZMA .ali pa po prevzemu knjige na pošti.

Zaradi omejene naklade vas pozivamo, da knjigo nemudoma naročite!
KNJIGA, KI JE VEČ KOT KATEKIZEM!

Naročilnica za Protestantski katekizem
Pri ČZP Enotnost naročamo .

Knjigo pošljite na naslov:_—

Ulica, poštna številka in kraj:, 

Ime in priimek podpisnika: —

. izvodov Protestantskega katekizma

1. Račun bom(o) plačal(i) v enkratnem znesku - po povzetju (v predplačilu do 15. aprila 1995 je cena 
8.000 SIT)

2. Račun bomo plačali v dveh obrokih (j. obrok 5.000SIT, po prevzemu pa še 3.000 SIT)

3. EMŠO za individualne naročnike - 

Datum naročila________________ Podpis naročnika .

Stroški dobave in 5-odstotni davek so vključeni v ceno
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EVROPSKE RAZSEŽNOSTI 
DRUŽBOSLOVNEGA 
POUKA IN SOCIALNE VZGOJE
Šolski sistemi in zlasti pouk družboslovja v Evropi se skuša prilagoditi sodobnim 
zahtevam znanosti in tudi procesom evropskega združevanja in sodelovanja. Ta 
prizadevanja so se začela pred prvo vojno, saj so razvitejše države poskušale razvijati 
učinkovite šolske sisteme, s tem da so same prevzemale šolstvo, ga podržavile, 
demokratizirale in poenotile. Manj razvite države so se zgledovale po razvitih, prišlo je 
do sodelovanja med pedagogi, do nastajanja raznih pedagoških smeri, do modernizacije, 
do inovacij. Veliko vlogo so imeli in še imajo pedagogi, kot so Komenski, Pestalozzi,
°iesterweg, Montessorijeva in vrsta drugih. Njihova spoznanja, nauki in zgledi so 
Postajali evropska pedagoška tradicija, ki seje prenašala iz roda v rod in v evropske 
dežele. Tako je nastajala skupna pedagogika, kije vplivala na oblikovanje šolskih 
sistemov, pedagoške doktrine, teorije in prakse.

Zadnja desetletja, ko prihaja do 
tesnejšega povezovanja med ev
ropskimi državami, vedno pogo
steje govorijo o vzgoji in pouku za 
življenje v Evropi, o pouku o 
Evropi, za Evropo, za njeno po
vezovanje in krepitev. Zato se 
Pojavna množica študij, raziskav, 
&ankov in knjig o vsebinskih, or- 
Sanizacjjskih, metodičnih, psiho
loških in drugih vprašanjih vz- 
Soje in pouka, ki zadevajo naš 
kontinent. Še posebej v tej smeri 
delujejo številne evropske poli
tične, kulturne, pravne, gospo
darske, šolske in druge organi- 
zacije ter institucije, porajajo pa 
se nove, ki se izključno posvečajo 
vzgoji in pouku za živijenje v bo
doči Evropi. Običajno govorijo o 
“evropski dimenziji” v vzgoji in 
izobraževanju, ki naj bi ozna
čevala vzgojo in pouk od vrtcev 
do univerze, med drugim tudi 
izobraževanje odraslih, zlasti pa 
tudi v zunajšolskih dejavnostih.

V času razdeljene Evrope so 
Sojih duh enotnosti in povezano
sti, predvsem v zahodnih de
želah, ki so se združevale v raz- 
he skupnosti (gospodarske, po
litične, kulturne), posebej pa v 
Vzhodni, kjer so pod dominacijo 
SZ ohranjali enotnost, monolit
nost in vojaško trdnost. Vendar 
so se razmere po letu 1975 bo
ljšale s povezovanjem evropskih 
dežel v enotnejšo skupnost v 
°kviru Konferenc o varnosti in 
sodelovanju v Evropi. Še ugod
nejše razmere za evropsko pove
zovanje in sodelovanje so nasta- 
le s spremembami v srednji in 
vzhodni Evropi, po razpadu ber
linskega zidu in železne zavese. 
"Se to je omogočilo nove akcije na 
yzgojnem področju in zato ni 
čudno, če je Stalna konferenca 
Evropskih ministrov za šolstvo v 
°kviru Sveta Evrope na sestanku 
na Dunaju leta 1991 kot glavno 
tenio obravnavala nove možno- 
sti za vzgojo mladih po teh spre
membah. Govorih so predvsem o 
novih poteh evropske vzgoje, o 
Ovropskih dimenzijah vzgoje in 
Pouka. Prišlo je do prave eksplo- 
zlje nacionalnih, regionalnih ter 
eVTopskih konferenc in srečanj 
na to temo.

Mnogo posvetov o evropskih 
Razsežnostih vzgoje in izobra
ževanja je bilo v okviru raznih 
evropskih organizacij in institu
ti , zlasti pa pod pokroviteljstvom 
in na pobudo Sveta Evrope. Po
sebno pozornost so in bodo posve- 
«11 srednjim šolam, ki naj bi si 
Prizadevale za novo vzgojo in 
P°uk, ki zajema zlasti družboslo
vce in v okviru njega pouk o člo- 
vekovih pravicah, ekološko vz- 
8°jo in pouk, politično, državljan
ko m podobno vzgojo. Vse to naj 
bi bila podlaga za novo evropsko 
Ržgojo, za novo evropsko zavest, 
kulturo, sodelovanje in sožitje. To 
hej bi se razširilo na celotni kon
tinent, preseglo naj bi nacional
ne, verske in druge razdelitve in 
nasprotja. Gre torej za vzgojo za 
Evropo, za pouk o Evropi m za 
bodoče živijenje v Evropi. Taka 
Vzgoja in izobraževanje ne zahte
vata novega predmeta, temveč 
Poglobitev in razširitev ter osmi- 
eiitev vseh drugih predmetov. 
Podobno kot smo nekoč govorih 
0 vzgoji za razumevanje med 
narodi, vendar s širšega vidika.

Strokovnjaki, ki se za tako vz- 
Sojo živo prizadevajo, ki se zanjo 
že leta trudijo, opozarjajo, daje 
"kk pouk že bil v učnih načrtih

razvitih evropskih dežel, da so 
mladi že marsikaj zvedeh o Evro
pi v okviru tujihjezikov, pri eko
nomiki, političnem pouku, pri 
zgodovini in geografiji, literatu
ri, glasbi in drugod. Vendar novi 
časi zahtevajo in omogočajo po
globljeno spoznavanje evropskih 
zadev in procesov. Tak pouk ne 
zahteva uniformiranosti šolskih 
sistemov in učnih načrtov, tem
več le njihovo obogatitev z novi
mi, sodobnimi temami. Vseskozi 
je treba spoštovati nacionalne po
trebe in posebnosti. Tak pouk tudi 
ne zahteva zagledanosti v Evro
po, evropocentrizma, temveč šir
še poglede na svet. Mladi naj ne 
bi postali državljani le svojih 
držav, regij, temveč tudi Evrope 
in sveta... Evropsko zavest naj bi 
gojili tudi zunaj šole, v raznih or
ganizacijah, zlasti pa preko me
dnarodnih stikov in povezav.

Spremembe v Evropi in 
nove možnosti 
povezovanja

Perestrojka in poznejše spre
membe napolitičnem zemljevidu 
Evrope in sveta so omogočile in 
zahtevale nove odnose med 
državami, ki so bile ideološko 
razdeljene. Vse to je močno vpli
valo tudi na šolstvo, vzgojo, izo
braževanje, omogočilo in zahte
valo je nove odnose in akcije, 
transformacije, inovacije, nov 
razvoj v smeri povezovanja in so
delovanja. Te spremembe zahte
vajo manj zagledanosti v pre
teklost in več v sodobnost in pri
hodnost. Ob koncu XX. stol. lahko 
ugotovimo, kako velike spre
membe so doživljale generacije, 
koliko vojn je vodilo usode ljudi, 
narodov, dežel in držav, koliko 
imperljevje razpadlo, koliko no
vih držav seje porajalo, kakšna 
nasprotja je bilo potrebno prema
govati in se vendar povezovati, 
sodelovati in se sporazumevati. 
In koliko škode je bilo storjeno člo
veku, naravi, okolju v imenu dr
žave, sile, oblasti, dobička in 
sebičnosti. In kako je bila zlora
bljena znanost, kako so v imenu 
ideologij, religij podjarmili člo
veka, vseskozi pa zanemarjali 
pravo človeško, etično in huma
nistično vzgojo.

Izrednega pomena so bile poli
tične spremembe v Evropi, saj so 
vplivale tudi na naše življenje, 
predvsem pa nam omogočile 
državno samostojnost in z njo po
vezane transformacije na po
dročju gospodarstva, politike, 
kulture, ideologije. Zgodovinarji 
opozarjajo na pomen prve sveto
vne vojne, kije povzročila pro
pad nekaterih evropskih mnogo- 
nacionalnih držav in močno 
osiromašenje evropskih dežel. Po 
njej je prišlo do novih gospodar
skih, političnih in ideoloških na
petosti in delitev in do strahovi
te druge svetovne vojne, kije 
povzročila še hujše razdejanje in 
ideološke in druge delitve, do 
nastajanja gospodarskih, politič
nih in vojaških blokov. Vse to je 
na drugi strani povzročilo novo 
združevanje in povezovanje. Pre
dvsem pa sta bloka povzročila 
noro oboroževalno tekmo, kije 
podredila gospodarstvo, politiko, 
kulturo in vse drugo vojaškim ci
ljem. Šele helsinška konferenca 
leta 1975, ki jo je kronala zna
menita Helsinška listina, je po
menila otoplitev in popuščanje 
napetosti.

Še usodnejše spremembe so po
tekale po letu 1980, ko so na za
hodu nastajale nove grupacije, 
nova, tesnejša povezovanja, na 
vzhodu pa je prihajalo do pere
strojke, do notranjih sprememb, 
ki so omogočale odpiranje, novo 
povezovanje in sodelovanje med 
državami, rahljanje železne za
vese. In prišlo je usodno leto 
1989, ko je bila odpravljena 
železna zavesa, ko se je zrušil 
trdni in navidezno večni sistem 
blokov, kije desetletja vklepal in 
ločeval milijone na obeh straneh. 
Pojavile so se nove možnosti za 
sožitje in povezovanje med evrop
skimi državami. Uresničile so se 
sanje mladih, iti so desetletja zah
tevali odpravo vojaških blokov, 
razorožitev, zbliževanje ne gle
de na ideologije in družbene ter 
politične sisteme. V enem letuje 
prišlo do tolikih sprememb kot v 
desetletjih. Podoba Evrope seje 
spremenila, odprle so se nove 
perspektive za sožitje, sodelo
vanje, kot seje pokazalo zlasti na 
Konferenci o varnosti in sodelo
vanju v Evropi leta 1990, kjer so 
ugotovili, daje konec delitve Ev
rope, da je treba graditi nove 
odnose na temelju svobode, de
mokracije in spoštovanja člo
vekovih pravic, da sije treba po
vsod prizadevati za mir in social
no pravičnost. Napovedala seje 
razširitev Evropske skupnosti, 
zlasti pa povečanje števila članic 
Sveta Evrope. To se je že ures
ničilo, saj ima ta danes že 27 čla
nic, med njimi je tudi Slovenija, 
Evropska skupnost pa seje raz
širila na 15 čalnic.

V novejšem času se krepi so
delovanje med zahodnimi in 
vzhodnimi evropskimi država
mi. Velikega pomena je Evropska 
zveza sindikatov, vedno večjo 
vlogo pa ima tudi Konferenca lo
kalnih in regionalnih oblasti 
Evrope. Na področju vzgoje in 
izobraževanja se porajajo števil
na poklicna združenja v okviru 
programov Evropske skupnosti, 
kot so ERASMUS, ki pospešuje iz
menjavo študentov in profe
sorjev, COMETT, ki pospešuje 
vzgojo in izobraževanje na po
dročju tehnologije, YES, ki skrbi 
za mladino, EURYDISED, ki v 
okviru Evropske skupnosti vzdr
žuje in razvija informacijsko 
mrežo s področja vzgoje in izo
braževanja, EUDISET, ki v okvi
ru Sveta Evrope gradi evropski 
informativni sistem o vzgoji in 
izobraževanju, in drugi številni 
evropski centri in ustanove, ki 
povezujejo evropske države. Bi
stveno je, daje evropsko sodelo
vanje stvarnost, daje del našega 
vsakdanjega življenja, da zajema 
vlade, poslovneže, sindikate, po
klicna združenja in posamez
nike. Bistvo pa tvori vzgoja za 
tako sodelovanje, za novo Evro
po.

Za nas je posebej pomembno 
vprašanje, kako so se šolski si
stemi, vzgoja in izobraževanje od
zivali na gospodarske, politične, 
socialne in druge spremembe v 
Evropi. Na zahodu so se izo
braževalni sistemi med vojnama 
prilagajali političnim, gospodar
skim in drugim razmeram, zato 
so se porajali zelo različni kon
cepti šole in vzgoje. V diktator
skih državah in režimih so gojili 
nacionalistično in rasistično ter 
versko vzgojo, v demokratičnih 
pa liberalistično in versko, veliko 
vlogo so že igrale mednarodne

organizacije, zlasti Društvo na 
rodov in njegove komisije ter 
ustanove in seveda mnoge med
narodne organizacije učiteljev.

Po letu 19945 so se po vsem 
svetu trudili za novo šolo, iskali 
so nove poti, uvajali številne re
forme, zlasti so prenavljali učne 
načrte, izboljšali izobraževanje 
učiteljev. Vzgojo in izobraževanje 
so poskušali prilagoditi socialnim 
in drugim razmeram. Razvoj de- 
mokracljeje terjal enake možno
sti šolanja za vse sloje, za oba 
spola, človekove pravice in svo 
boščine. Po drugi vojni so si sko
raj povsod izrecno prizadevali za 
izboljšanje šolstva, za odpravo 
razlik, ki so bile značilne za čas 
med obema vojnama. Povsod so 
se trudili za množično predšolsko 
vzgojo, za obvezno osnovno šolo, 
za podaljšanje šolanja, za širitev 
srednjih šol, za izboljšanje učnih 
načrtov. Vendar so tudi v zahod
ni Evropi le počasi in s težavami 
odpravljali neenakost, saj je po
tekala dolgoletna borba med po
svetnim in cerkvenim šolstvom, 
med bolj alidkimi sistemi.

Nekoliko drugačne poti so ubi
rali v vzhodnih evropskih de 
želah, kjer je bilo spolno razliko
vanje v socialističnih sistemih 
manj poudarjeno. Vendar so žen
ske obremenjevali tudi s težkimi 
deli, pripadniki vodilne Partije so 
uživali privilegije. Tu so spre
membe tudi po revoluciji leta 
1989 počasnejše, saj težje prelo
mijo s tradicijo. Vzgoja v demo
kratičnih družbah je manj sta
tična, kajti ljudje imajo pravico 
izraziti svoje potrebe in zahteve, 
kijih zakonsko potrdijo. Tu gre za 
simbiozo med socialnimi potreba
mi in s spremembami ter vzgojo. 
Množična potrošniška družba 
uvaja vzgojo, kije osredotočena k 
otroku, tudi staršem postavljajo 
večje zahteve. Veliko vlogo ima 
sedaj Konvencija o otrokovih pra
vicah. Nasprotovanje spolnim ste
reotipom v šoli kaže odločnost 
družbe, da zagotovi obema spolo
ma enake možnosti. Podjetniška 
kultura, ki jo sedaj razvijajo na 
zahodu in na vzhodu, zahteva 
učinkovito vzgojo in izobraževa
nje, ki bo ustrezala tehnološki 
družbi. Učitelji in šola morajo so
delovati s starši, z lokalno skup
nostjo, z otroškimi skupinami in 
z medjji. Visoka informativna teh
nologija je spremenila stil živ
ljenja, zrevolucionirala pa j e tudi 
vzgojo in izobraževanje. Vzgoja in 
učenje sta doživljanska, trajna, 
permanentna procesa. Šolajebolj 
partner kot samostojen in osam
ljen agent vzgoje.

Osebnostna in socialna 
vzgoja za Evropo

Kar zadeva vzgojo v Evropi, je 
potrebna nova vizija ter imagina
cija pri planiranju in financiranju 
učiteljskega izobraževanja, ki naj 
daje tem višji status, jih usposablja 
za inovacije in za smotrno izko
riščanje in uporabo nove informa
cijske tehnologije. Vedeti j e treba, 
da ima vzgoja dve vlogi, in sicer 
mora ohranjati zdrave korenine 
kulture in vsajati nova semena za 
novo hitro spreminjajočo se druž
bo. To pomeni tudi, da vzgajamo 
Evropejca, da vnašamo evropsko 
dimenzijo v celotno vzgojo in izo
braževanje. Mladim pomagamo 
razvijati sposobnosti za življenje 
in delo v evropski družbi. Če naj 
Evropa napreduje, mora njeno lju
dstvo razvijati svoje notranje sile 
in pobude in usposabljati nove ge
neracije, da bi se lahko spopadali 
z izzivi medsebojno odvisnega sve
ta, da bi bili sposobni empatije in 
da bi sprejeli evropske vrednote. 
Zato pa je za mlade rodove potreb
na osebnostna, socialna, interkul- 
turna in multikulturna vzgoja, 
pouk o človekovih pravicah, vzgoja 
za demokracijo, medijska vzgpja in 
končno politična vzgoja in pouk ter 
oblikovanje državljanske zavesti.

Osebnostna vzgoja pomeni obli

kovanje uravnovešene osebe, po
meni učenje za uporabo lastnih 
sposobnosti in kvalitet in pridobi
vanj znanj o tem, kakoje treba žive
ti. To so cilji, ki vključujejo celotni 
učni program. To je tvar vzgoje za 
državljana, politične vzgoje.

Šola naj bi mladim nudila vrsto 
pozitivnih in negativnih življe
njskih izkušenj. Gre predvsem za 
medčloveške odnose, za odnose 
med spoloma, za obvladovanje 
čustev, antisocialno vedenje, za 
prijateljstvo, skrb za druge, za eti
čni razvoj. Čeprav se nekateri šol
ski sistemi ne ukvarjajo z verskim 
poukom, se med mladimi pojavila 
potreba po odgovorih na globoka 
etična in moralna vprašanja, o ka
terih bi se mladi želeli pogovarjati 
z drugimi ne glede nato, ali pripa
dajo krščanski ali kaki drugi veri 
ali nobeni. Gre za vprašanja o smi
slu življenja, o življenju po smrti, 
o usodi ali božji intervencij i, o etiki 
vojne in miru, o razorožitvi, o pa
cifizmu, splavu, kontroli rojstev, 
o evtanaziji, o medicinskih vpra
šanjih, o reševanju osebnih težav 
in problemov, o problemih depre
sije, o občutku krivde, o odrinjeno
sti. Veliko je stvari, ki vplivajo na 
razvoj mladih, ki so povezane z 
medčloveškimi odnosi in etiko. 
Velikega pomena je varnost, prva 
pomoč, delovna ali poslovna spo
sobnost, zdravje, droge, AIDS, pro
blemi splava. Pomembne so tudi 
telesne spretnosti, moč, dobro po
čutje, kar tudi prispeva k samo- 
spoznavanju, k vzgoji nasploh. Ko
mite ministrov v okviru Sveta 
Evrope je priporočil celo, da bi ugo
tovili telesne sposobnosti mladih 
od 6. do 18. leta.

Razvoj mladih je odvisen tudi 
od čustvenega zorenja in boga
tenja, kar pa je odvisno od kul
turnega življepja v šoli in zunaj 
pje. Kreativna in uporabna umet
nost nista privilegij elite in nista 
luksuz. Bila naj bi del učnih 
načrtov vseh šol in naj bi mlade 
usposabljala za bodoče kulturno 
življenje. Potrebnaje zaokrožena 
in smotrna estetska izobrazba 
vseh v Evropi, pri čemer ne gre 
le za ohrapjapje naše kulture in 
okolja in civilizacije, temveč naj 
omogoča mladim samouresniče
vanje, osebnostni razvoj, zlasti 
pa estetski čut in moči.

Osebnostni razvoj mladih je to
rej odvisen od uradnega, vzgoj
nega programa in od skritega, ne
formalnega. V urejeni družbi je 
osebnostna in socialna vzgoja 
skrbno vodena in prilagojena 
potrebam in možnostim vsakega 
učenca, toda v realnosti je naj
boljše, kar lahko pričakpjemo in 
upamo, to, da se mladi učijo v 
skupinah in je učenje skladno z 
razvojno stopnjo učencev. Pred 
destimi leti je simpozij, kije po
tekal v okviru Sveta Evrope in ki 
je bil posvečen socialni vzgoji 
mladostnikov, pripravil vrsto 
koristnih priporočil o ciljih, vse
binah in metodah socialne vzgoje. 
Klasične učne metode so kontra- 
produktivne, namesto njih so 
boljše tiste, ki omogočajo dijakom 
sodelovapje, posvete in nudijo 
metode, ki pospešpjejo procese 
socializacije, torej metode grup- 
nega dela, simulacije, socio-dra- 
me, igrapje vlog, projekte in raz
govore. Socialne spretnosti in 
sposobnosti ter socialno obna
šanje se ne razvijejo le slučajno, 
temvečjihje potrebno trajno sti
mulirati, spodbujati. Gre zato, da 
znajo mladi sebe jasno izražati, 
analitično misliti in logično obli
kovati razumne sodbe, uporablja
ti razne medije, sprejemati izzi
ve, trdno stati za lastnimi sta
lišči, spoštovati pa tudi mišljepje 
drugih, sodelovati z drugimi na 
odprt in konstruktiven način, ži
veti zdravo.

Očitno je, da v Evropi ni enot
nih poti vzgoje za socialno živ- 
Ijepje, osebnostne in socialne vz
goje. Po svoje vplivajo lokalne 
skupnosti, tradicije, skupine pri
tiska; moč cerkve in države vpli
vata na prakso. V katoliških de
želah in islamskih državah neka
teri menijo, da verska vzgoja vpli
va na odločitve in vedepje, daje to 
osredpji dejavnik in problem oseb
nostnega razvoja. V novejših časih 
so opravili raziskave na mladih, 
starih 16-18 let, in odkrili nove vi
dike in probleme osebnostnega in 
socialnega razvoja. V mnogih pri
merih vključpjejo učitelji “Human 
Sciences” problematiko socialnega 
in osebnostnega razvoja in vzgoje 
v učne načrte. Ta zajema teme. kot 
so vprašapja spolnosti, splava, 
zakona, starševstva, higiene, 
zdravja, uporabe denarja, držav
ljanstva, človekovih pravic, razu
mevanje medijev in zakonov. Te

probleme obravnavajo pri različ
nih predmetih, npr. pri religiji, 
vzgoji, gospodinjstvu, biologiji, so
cialnih naukih, ekonomiki, filozo
fiji, pri zgodovini, pri državljan
skem pouku in telesni vzgoji. Raz
vila so se nova vzgojna področja, 
npr. zdravstvena vzgoja, spolna 
vzgoja, nega otroka, vzgoja po
trošnika, učenje za medije, oseb
nostna, socialna in zdravstvena 
vzgoja. V mnogih deželah so razvili 
interdisciplinarne tečaje o raznih 
socialnih vprašapjih.

fnterkulturna vzgoja ~ 
znak m sredstvo 
demokratične družbe

Na kontinentu, ki je zelo raz
nolik, lahko geografska pripad
nost določa položaj mladine. 
Razlike niso le med baltiškimi in 
mediteranskimi področji, med 
kontinentalnim i in primorskimi, 
temveč so razlike tudi po regijah, 
kot npr. znotraj Španije, Grčije. 
Britanije... Razlike lahko izvirajo 
iz narodnosti, gospodarstva, 
lahko so politične, socialne ali 
kulturne narave. Priprava na 
življenje torej pomeni priprave 
na sprejemanje različnosti. V 
demokratični družbi različnost 
ne sme voditi v diskriminacijo, 
zato mora biti vzgoja odprta k 
drugačnosti, učence moramo je
mati kot avtonomna in enakopra
vna bitja ne glede na barvo kože, 
raso, socialni izvor, vero, nacio
nalnost. Izvzeti ne smejo biti niti 
otroci manjšin, beguncev in mi
grantov. Politika, ki jo vodi vla
da do različnih jezikov injeziko- 
vnih skupnosti, je kriterij zaupo- 
števapje multikulturalnosti. Nas 
zanima širši sociološki pomen 
multikulturalnih družb. Program 
Sveta Evrope za vzgojo in kultur
ni razvoj migrantov in drugih 
mapjšinskih skupin kaže, da jih 
ne bi smeli obravnavati kot 
evropski problem, kot nekaj pro
blematičnega, temveč kot izvor 
in podlago kulturne obogatitve, 
bogastva ter pridobitev za indu
strijski sektor evropske ekono
mije. Če naj bo Evropa uspešna 
na svetovnem trgu, morajo njeni 
državljani imeti visoke medkul
turne navade, spretnosti, sposob
nosti. Gibanja Dudi iz drugih kon
tinentov ustvarjajo kulturno di
hotomijo med domačo in imigran 
tsko družbo, kije ne smemo spre
gledati. Mlade generacije prevze
majo kulturo dežele gostiteljice. 
Migrantske kulture so odvisne od 
več dejavnikov, zlasti od etične 
izvora, tradicij dežele gostitelji
ce in sedanjih okoliščin življepja. 
Ožje okolje pospešpje asimilacijo, 
druga in tretja generacija mlado
stnikov pa svoje energije usme
rja v oblikovanje subkulture. 
Opaženo je, da v multikulturnih 
družbah dominantna kultura 
prevlada mapjšinsko kulturo in 
da ravnovesje ostaja le na mapj 
pomembnih področjih, npr. pri 
uporabi prostega časa, pri obla- 
čepju, da le tu ostanejo značil
nosti mapjšine nedotaknjene.

Mapjšina, kije pod pritiskom, 
ohranja le osnovne vrednote, kot 
so družina, sorodstveni odnosi, 
moške in ženske vloge, tradicije 
in pričakovapja, torej tisto, kar 
je usodno pomembno za pjihovo 
kulturno identiteto. Predvsem so 
migranti pod konfliktnimi pri
tiski. Socialni in ekonomski od
nosi in potrebe pospešpjejo asimi
lacijo. Npr. v Angliji je močan pri
tisk po prilagajapju. Tisti, ki spre
jme angleškijezik, je “eden izmed 
nas”. Toda Svet Evrope seje izre
kel proti asimilaciji. Boj proti 
asimilaciji lahko vodi v getoiza- 
cijo, v zahteve po posebnih šolah, 
kij o izražajo običajno bele verske 
skupine, kjer prevladpje krščan
ska verska vzgoja. Ločitev zahte
va svojo ceno. Lahko pride do 
rasnih spopadov, lahko se raz
plamti rasizem, antisemitizem, 
svoboda govora lahko postane 
bogokletna. Ker pomenita asimi
lacija in separacija dve nasprot
ni rešitvi in nista ugodni, spre 
jemljivi, so si zamislili tretjo 
možnost - mešapje, prepletanje 
etničnih skupin in kultur -”me- 
tissage” - k nediferenciranim ali 
“hibridnim” kulturnim normam. 
Toda to sije mogoče zamisliti le 
v neki meri.

V mednarodnih organizacijah 
so prišli do soglasja, daje potreb
no sprejeti razumno rešitev mul- 
tikulturalizma. Evropa mora na
daljevati po poti vzgajanja in izo
braževanja v duhu vzajemnega 
razumevanja, k pluralistični in
tegraciji. Taka politika želi ohra 
niti “mozaik kultur” in priznava 

Nadaljevanje na IB. strani
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- Jaka, zbudi se! Slišiš? Zbudi se, lepo te 
prosim, daj se!

- Kaj pa je?
- Vojna.
- Kje?
- Po radiu.
- Naj kar bo, jaz sem že brez vojne dovolj 

mrtev.
Obrnil seje na bok in smrčal naprej.
Marica seje stisnila k njemu na kavč, če

prav je smrdel kot za žganjekuho namočene 
tropine. Zato je tudi spal na kavču, kajti ka
dar se gaje nalil, ni nikoli uspel do spalnice. 
Zaradi žene, seve. In sinoči se gaje. Nalil. Pa 
ne sam. Cela vas se gaje. Tudi ženske so bile 
zraven, le prej so odnehale. Dedci pa so se 
oprijeli ljudskega scenosleda: “Prejpa ne gre
mo dam, da se bo delal dan ”. Krščenduš, saj 
ne postaneš vsak dan samostojna država!

Morebiti pa je res nekaj narobe, je začelo 
Jaki počasi plezati po tropinah, ko je začutil, 
da se ga žena oklepa z obema rokama in po
drhtava. Pa brez vsake želje. Navadno ima
ta po zabavah tihi teden. Tudi v primeru, če 
sta bila skupaj. Menda se ga nihče tako pra
šičje ne nažre, kot ravno on. In kaj dajo bri
ga, če je to le enkrat na dva meseca in če je 
sosed vsak dan nažgan. Ona pač ne prenese 
Pijanega človeka, niti enkrat na leto ne!

- Kaj praviš, da si slišala po radiu?
- Da so tanki zapustili vojašnice.
- Kakšni tanki?
- Od naše armade. Naši pa so se jim posta

vili po robu.
- Marica, ti si zmešana! O katerih naših 

govoriš?
- Kaj jaz vem, je zajokala. Mene je strah.
- Saj si fejst baba, samo umiri se. Pri vsem 

tem srapju, ki nam ga politika zadnje čase 
servira, se normalnemu človeku res lahko 
vse pomeša, kaj šele ženski! Pa se bo že spe
ljalo. Boš videla, da se bo. Samo pomiri se. 
Važno je, da smo šli včeraj na svoje. Saj bodo 
težave, ampak vojna le ni tako enostavna 
stvar, da bi si jo nekdo kar čez noč izmislil. 
Tudi Beograd ne. Če bi se pa res do konca 
zaribalo, takrat pa midva ne bova poslušala 
glasbe po radiu tako kot zdajle. Misliš, da bi 
nas rezerviste pustili kar doma? Še preden 
bi kdo kaj povedal po radiu, bi imeli uzbuno.

- Saj je nekdo že spraševal po tebi. Rekla 
sem, da te še ni doma.

- Kako, da me še ni doma?
- Ravno zaspal si.
“Obvestilo državljanom, ” seje prijazen alt 

napovedovalke izluščil iz glasbe kot zrno iz 
stročnice.

Jaka je previdno vstal s kavča, saj se je 
bal, da mu ne bi ušla kakšna beseda. Skoraj 
po prstih je odplesal do radia in ga na vso 
moč privil. Po obvestiluje dom spet napolni
la glasba.

- Marica, pa smo res tam.
-Kje?
- V vojni.
- Kaj bomo pa zdaj?
Gledala gaje tako telečje iskreno, da se mu 

je odgovor izgubil kdo ve kam. Ali pa ga sploh 
ni bilo. Saj res: kaj bomo pa zdaj? To ni več 
zgodba, kijo bereš v knjigi, ah gledaš na ekra
nu. To zgodbo kar sproti pišeš. V živo. In če 
imaš srečo, jo celo končaš. Nekateri te sreče 
nimajo.

Usedel seje na kavč in z nežnim gibom po
tegnil s seboj še ženo. Pobožal jo je po laseh, 
pocukal za uho, požgečkal pod brado, ji izva
bil nasmešek in zagrulil s sugestivnim gla
som estradnega iluzionista, ko napoveduje 
svojo ekskluzivno predstavo:

- Jaz bom najprej oblekel hlače. Vojaške. 
Ti boš medtem skuhala kavo. Dvojno, Potem 
me boš z avtom odpeljala do križišča.

- Do tistega pri kapelici, je spet vedela Ma
rica.

Red je bil vzpostavljen. Čustva so se ujela 
na limanice in obstala na tleh.

Ne povsod.
Na zborišču je, na primer, brbotalo kot v 

kotlu. Moštvo bataljona, ujeto v ristanc kila
vega gozdička, seje spoprijemalo z nasilno
stjo lastne energije. Tekalo je brezciljno sem 
ter tja, prekinjalo, zbjalo vice, zahtevalo, 
pilo, grozilo, čakalo. Od časa do časa je kot 
začarano otrpnilo v večjih ali manjših krpi
cah okrog tranzistorjev in se spet razletelo.

- Porkamadona, fantje, zakaj pa niste po
stavili zavarovanja? je Jaka že med vrati 
zalučal v štab batajona, kije sestankoval v 
lovski koči.

- Samo preveč pameten ne bodi, mu je grdo 
zabrusil Tomažič. Si komaj prišel. Mi smo že 
štiri ure tukaj.

- Saj nisem še nič zamudil! Do zjutraj smo

proslavljali osamosvojitev. Ob treh smo še 
na sredi vasi sadili lipo.

- Naj me vrag, seje zarežal Dušan, če Slo
venci nismo naroben narod! Najprej naredi
mo veselico v čast osamosvojitve, potem gre
mo pa z orožjem po njo!

- Zajebal si se: brez orožja gremo po njo. 
Brez orožja! Mi orožja sploh nimamo, če vam 
moram jaz odpreti oči. Sami smo ga zvozili v 
kasarniška skladišča. Sedaj pa čakamo, da 
nam ga bodo pripeljali. O, ljubi bog, saj ni tre
ba veliko pameti, da bi sestavili to resnico! 
Če bi imeli orodje, bi ga nam že zdavnaj pri
peljali in tudi mi bi vedeli, kaj z njim. Najprej 
bi gotovo postavili zavarovanje. Zakaj bi se 
pa sedaj zavarovali, saj sploh vojska nismo? 
Je že kdo videl vojsko brez orožja? Jebenti, 
po mednarodnih konvencijah še kanonfuter 
nismo!

- Tomažič, umiri se. Na pokrajinskem štabu 
so obljubili, da bodo orožje takoj dostavili.

- Na ta “takoj” čakamo že od zjutraj. Če bi 
vsaj vedeli, kaj se dogaja? Nobenih informa
cij. Val SOS! Kot na pikniku. JLA pa s tanki, 
topovi in migi.

- Kje pa je komandant, je zanimalo Jaka?
- Vrag vedi. Menda na službeni poti v An

gliji.
- Ampak, nekaj bo le treba storiti, konec 

koncev smo odgovorni za vse te ljudi.
- Jaz nisem nikomur za nič odgovoren, do

kler bo tako, kot je. Saj še tega ne vem, če je 
prav, da sem tukaj? Nobenega poziva, nobe
nega uradnega dokumenta. Pride sosedov 
poba: žGospod Tomažič, uzbuna. Zbirališče 
na starem kraju. ’ In grem. In sem tu. Inniko- 
me niš ta! Vsaj to bi nam lahko kdo povedal, 
da nam zaupa. Da smo naši. Da smo legitim
ni. Vsaj to! Kdo pa smo sploh mi? Niko i nista. 
Pičkin dim. Rezervna sestavajugoslovanske 
ljudske armade.

- Tomažič, zdaj te imam pa dosti! Samo še 
eno tako zini, pa ti bom klaviaturo v rit stol-

kell Prokleti kureč paničarski. Le kdo ti je 
dal oficirski čin?

Jakaje začutil usodnost trenutka. Fan
tje so bili trik pred praznjenjem. Takim 
ali dru-gačnim. V rušilen ali gradilen pro
ces. Nič čudnega, saj so že več kot pet ur 
brez kakršnekoli uporabne informacije, 
slepi in gluhi, brez vsakega povelja, brez 
orožja in opreme, brez vsega. V gozdičku 
pa čez dvesto ljudi, ki od njih pričakuje 
voljo, da bi seji podredili. Fantje, predla
gam, da se sami organiziramo. Bodite 
prepričani, da tudi v občinskem in po
krajinskem štabu ne teče, kot so si zami

slili.
- Če so si sploh kaj zamislili?!
- Res, če so si sploh kaj zamislili! Vsi smo 

se ves čas pripravljali samo na dve možno
sti. Na vzhodno in na zahodno. Zdaj imamo 
pa katero? Južno? Še tega ne moreš reči. 
Gotovo pa je to tretja varianta, o kateri jaz še 
ta hip, pa če me še tako čudno pogledate, ni
sem popolnoma prepričan. Preprosto ne 
morem razumeti.

- Ker ti osamosvojitvena veselica še ni izh
lapela iz riti! Sicer imaš pa prav.

Proces je stekel. Hitreje, kot bi kdo priča
koval. Vojaki so se umirili, vzdušje je postalo 
vojaško in obvladljivo.

- Komandir, če si že tako hudičev, da me 
pošiljaš na stražo brez puške, potem bodi še 
toliko angelski in me spusti domov. Grem po 
svojo.

- Po kaj?
- Po svojo lovsko karabinko.
Čez dobro uro je bilo za vod vojakov obo

roženih z lovskim orožjem.
- Poročnik, smo vojska ali nismo, je Jaka 

podražil Tomažiča.
Prehitro. Na jugu seje pojavil hrup. V enem 

samem trenutku je narastel v grmenje in v 
pekel. Zelo nizko je preletel gozdiček in se 
izgubil. Vendar ne iz gozdička. Tam je pustil 
svoj namen.

- Kurbe!
- Vedo za nas!
- Kaj pa še! Slučajno so preleteli.
- Vedo za nas!
- Vedo za nas!
- Znorel bom!
- Ne bo se ti dosti poznalo.
- Drugič bodo vžgali z raketami!
- Pojdi k mamici pod krilo.
In je spet stekel proces. Ve se, kam. Nazaj. 

V božjo mater! Hitreje, kot bi kdo pričakoval. 
Je pa tudi res, da se je istočasno nabirala 
nekakšna jezica. Taka, s katero vsaj malo

brcneš proti strahu.
Ali pa kar ustreliš.
Seveda seje lada sunkovito ustavila in do 

zob oboroženi rambo v novem močeradastem 
kroju teritorialne obrambe je bil čisto na ve
trobranskem steklu.

- Si znorel?!!
- Ne. Kaj pa ti? mu je prav uživaško vračal 

v stari sivooljčni kroj teritorialne obrambe 
oblečeni vojak z naperjeno lovsko karabinko.

-Jebentiboga! Jaz sem iz občinskega štaba!
- Jaz tudi tebi boga! Sem pa stražar in te 

bom počil kot divjega prašiča, če se ne boš 
začel pri priči vojaško obnašati. In roke drži

Pri založbi ČZP 
Enotnost je izšla 
zbirka
humorističnih 
zgodbic Staneta 
Pečka z naslovom 
Dobri vojak 
Janzej.
Ilustracije za 
knjigo pa je 
prispevala 
slikarka Tatjana 
Veber.

Knjigo
lahko naročite v 
prodajnem 
oddelku naše 
založbe ali po 
telefonu 061 321 
255 po ceni 
2.500 Sit.

na volanu! i
Pritekel je Dušan. i
- Je že dobro, Janez. Tega poznam. Zakaj

si pa streljal? j
- Ker se ni hotel ustaviti. i
- Edino prav. j
Občinskemu se je šele po četrtem srku tro- j

pinovca vrnila prava barva. j
- Pokličite komandanta.
-Je v Angliji. <
- Ne me zajebavat, porkamadona! Najprej

neki Jager strelja name, potem ga častnik za j
to še pohvali, zdaj me pošiljate v Anglijo: voj- j
naje! Za take stravi pa se gre v vojni pred ;
vojaško sodišče!

- Pa za take tudi, če ti smem povedati, ko j
cel bataljon ves dan čaka, da bo dobil kakšno . 
uporabno informacijo, povelje, orožje, hra- : 
no... Kaj šepa greš?! Komandanta ni, in to bi 
morali vi, tam na občinskem štabu, bolj ve- i 
deti kot mi. Tukaj smo se po svoje organizi- ' j 
rali, samoupravno, če te beseda preveč ne i 
moti. In do sedaj kar vozimo, če te spet ne 
motil Ne bomo pa dolgo! To mi pa hudičevo 
zares verjemi! Ljučlje so na pecljih. Še en takle i
prelet letal, pa se bo osulo kot zrele hruške z . 
drevesa. In če sedajle jaz kričim, ne kričim 
zato, ker semjezen nate, kričim zato, ker sem 
tik pred tem, da se bom osuli

- Pizda, smo vsi nataknjeni. Pomagajte mi, 
prosim, znositi robo iz avta.

Sedem pištol je bilo, ravno toliko “ta pra
vih” uniform, dvaambrusa, tri puške M-48, 
pet polavtomatskih pušk M-73, za osem kap 
nabojev, kakih petnajst ofenzivnih bomb, en 
daljnogled, dve specialki, piščalka, seznam 
bataljona po enotah in kartonska škatla slo
venskih znakov TO za kape.

- Kaj si pred kakšno vojašnico beračil?
- Mislim, da mi boste zdaj verjeli, je spet 

začelo črvičiti Tomažiča. Pičkin dim!
Občinski je tokrat ostal trdno v sedlu.
- V mraku se premaknite do zaselka Go

renje Dolenje. Tam vam bo v toku noči dosta
vljeno orožje in sredstva za zvezo.

- Kaj pa hrana?
- Dušan, lepo te prosim, ne me sedaj s tem!

Saj smo na domačem terenu, nekako se zna
jdite. Jutri bo že vse normalno.

Kaj je občinski mislil s tem, da bo jutri že 
vse normalno, je samoupravno imenovani 
komandant Dušan lahko samo ugibal. Ponoči 
sojih v tistem zaselku res oborožili z več ah 
manj trofejnim orožjem, tudi radio postajo 
so dobili, za hrano pa so se morah še vedno 
znajti. Šajne, da bi bil to kak problem, ljudje 
sojih sami vabili in jim ponujali, malo je pa le 
nerodno, recimo za čast, če po pravici poveš 
civilistu, da se hraniš v hotelu “Znajdi se”.

Proti jutru jih je doletelo tudi prvo povelje 
iz višjega štaba in to je bho najpomembnejše 
za moralo enote. ljudje so se takoj počutili 
pomembne: delujejo v nekem organiziranem 
sistemu in na njih računajo! Postraviti mo
rajo zasedo ob cesti pri Šmartinji vasi. Pri
čakuje se motorizirana sovražna kolona, ven
dar je ne napadati brez povelja komandanta 
pokrajine.

- Jaka, tvoja četa naj se premakne takoj, je 
povelje razdelal komandant Dušan, Gliha in 
Tomažič odrinita v petnajstminutnih presle
dkih. Vezisti in jaz gremo z drugo četo. Pazi
te na presenečenja iz zraka! Srečno!

V slabi uri sta bila prva in druga četa na 
položajih. Čakah so še Tomažičevo tretjo četo.
Čez pol ure je Dušan naročil Jaki, naj pošlje 
patruljo treh domačinov pogledat, kaj je s 
tretjo četo. Čez eno uro seje vrnh vojak iz 
patrulje s sporočilom, daje Tomažičeva četa 
po vsej verjetnosti odšla v Šmartinjo vas na 
drugem koncu občine in da sta se druga dva 
iz patrulje usedla v avto, ne! nista ga mobih- 
zirala, Jože je vzel svojega, in da sta se odpe
ljala pogledat, če to drži.

- V drugo Šmartinjo vas, saj se mu je utrga
lo, Tomažiču!

- Komandirju tretje čete seje menda od 
strahu do konca utrgalo, sta raportirala čla
na patrulje, ko sta se vrnila na položaj. Pri 
tem izrecno skrbno poudarha “od strahu”, 
da seja ne bi preslišalo. Pravijo, daje začel 
vojakom pripovedovati o Petku in Robinzo
nu in da se da tudi v današnjih časih tako žive
ti v kakšnem kočevskem gozdu. Še koče da 
ne bi bilo treba delati, ker je tam veliko pod- 
zemnihjam. Tudi takih, ki še sploh niso odkri
te in da jih tam do konca vojne ne bi nihče 
našel.

- Kaj pa vojaki? Kaj so rekli vojaki?
- Vojaki so ga enostavno razorožili. Potem 

so mu dah žganja. Ne veva, ah je spal, ko sva 
ga videla, ah je bil pa v nezavesti?

- Kaj bodo pa sedaj z njim ?
-Nekdoje rekel, da ga raje nosijo, kot poslu

šajo.
- Kaj pa četa?
- Povedala sva, pri kateri Šmartinji vasi 

smo mi v zasedi in potem so sklenili, da bodo 
mobilizirali kakšne kamione, da bodo hitreje 
tukaj.

- Upam, da se ne bodo pripeljali po tej cesti, i 
je vzdihnil Dušan in postal na smrt utrujen. I 
Ni preteklo dosti minut, ko se ga je lotil še 
občutek, da je zares umrl in da vse skupaj
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doživlja na tistem drugem svetu. Kajti na 
cesti, petdeset metrov pod njimi, so se usta
vili trpe civilni kamioni, iz katerih seje brez 
kakšne velike zagnanosti izkrcala zatavana 
tretja četa in v gosjem neredu priskakljala k 
mim v zasedo. Komandirja Tomažičaso, pija
nega ali mrtvega, kar sploh ni več važno, 
Prinesli na nosilih.

- Dušan, kar je, je! Mislim pa, da bi moral 
deti postaviti novega komandirja.

- V tako pravem trenutku pa ni še nihče 
Prišel, seje vojaku brez zadrege zahvalil ko
mandant. Tudi stepel bi se! Ali pa še kaj huj
šega.

Čez čas je po cesti pribrenčala sivooljčna 
kolona. Prej domača kot sovražna. Prej na 
izletu kot na bojnem pohodu. Pa vendar!

Hvala bogu in bogu hvala, ni se ustavila.
Po radiu, Val 202, so v zasedi kmalu izve

deli, da seje ustavila kakšen kilometer na
prej. In menda ne po svoji volji. Tam je bila 
druga teojevska zaseda.

- Komandanta te kolone bi takoj degradi- 
calje komentiral Janez. Profesionalec, aka
demsko izobraženi oficir JLA in se da tako 
haivno ujeti vpast!

neskončno lepa. ’ Žaba je tlesknila s prsti in 
baba se je spremenila v lepotico vseh lepo
tic. žJaz bi bila pa rada neskončno pamet
na, 'je druga povedala željo. Žaba je tleskni
la s prsti in baba je postala najpametnejša 
med pametnimi. Tretja je dolgo razmišljala, 
preden je zahtevala: žJaz bi bila pa rada 
neskončno lepa in neskončno pametna. 'Žaba 
je zadnjič tlesknila s prsti in baba seje spre
menila v slovenskega teritorialca.

Proti večeru seje med fanti v zasedi poja
vil možakar s pivom. Nihče ga ni opazil priha
jati, kar tam je bil.

- Jebiga in taka zaseda, če jo vsak kramar 
najde!

- Če si žejen, bodi vesel! Pivce za živce! Po
tipaj, ravno prav je hladno. Onim sem ga pro
dal pet gajb po trideset dinarjev. Vam ga dam 
po sedemnajst.

- Katerim onim?
- Jlajevcem v oklopnikih. Mater, drugače 

bi od žeje pocrkah!
- Po petdeset bi ga jim moral računati! Nam 

pa zastonj!
Proti jutru je prišlo povelje, naj takoj za

pustijo položaje in se odpravijo v Šmartinjo

- Kaj pa, če je kak rezervist? Kot mi?
- Lepo te prosim, razmišljaj malo! Take 

naloge zaupaš mladim karieristom, ki se ne 
sprašujejozakaj!

- Saj. Bog ve, s kakšnimi informacijami so 
Jih napumpali?

- Veste, kaj sem se pa jaz spraševal, ko so 
vozili mimo? Če bi sploh lahko streljal? To 
sem se spraševal. Porkamadona, ali se za
vedate, da so v tistih oklepnikih živi ljudje? 
Taki kot mi. Verjetno res mlajši in s kakšnim 
njihovim očetom sem mogoče celo vojsko sku
paj služil v Strumici.

- Če bi padlo povelje, bi streljal. Vojak mora 
ubogati povelja. Zato je vojak. Razmišljajo 
drugi.

Zelo neprepričljivo. V oklepnikih so še ved
no živi ljudje. V zasedi tudi.

Moštvo je začelo spraševati po hrani.
- Nič hudega, če kdo malo shujša. Sloven

ski teritorialec mora biti tudi lep!
- Praviš, lep? Saj je lep. Ste pozabili, kako 

je nastal?
- Povej.
- Nekega dne so šle tri babe po barju in ujele 

zlato žabo. ŽJaz nisem zlata ribica, zato lahko 
izpolnim vsaki samo po eno žejo, čeme izpu
stite, ’ je rekla zlata žaba. žMogoče pa več 
iztržimo, kot če jo prodamo, ’ so se odločile 
babe in prva je zaželela: ŽJaz bi bila rada

vas in tam zasedejo koto 268.
- Naj gre vse hudiču v rit, to je za znoret! Saj 

to je tam, kamor je včeraj trapala tretja četa!
- Brez zajtrka ne gremo nikamor!
- Jaz sem tudi že drugi dan ob svojem.
- Kaj nas briga, ti si častnik! Zaradi nas 

lahko živiš tudi brez hrane, nam si jo pa 
dolžan preskrbeti.

- Ne zajebavajte. Gremo.
- Nikamor brez hrane!
- Med potjo bomo organizirali.
- Ne gremo! Pokliči po radiopostaji. Sem naj 

jo prinesejo.
- Fantje, dost vas mam! Mirno!
- Kaj se pa peniš? Zdaj nismo več rezervni 

sestav JLA, zdaj smo slovenska vojska, kar 
pozabi na dr e tj e!

- Vam bom že dal, porkamadona! Vojska je 
vojska! Zapomnite si to! Mirno! Na desno. 
Naprej marš!

Nadaljevanje s 13. strani
v

EVROPSKE RAZSEŽNOSTI
DRUŽBOSLOVNEGA 
POUKA IN SOCIALNE VZGOJE
ter ohrarja kulturno identiteto 
sleherne kulturne skupine na po
dlagi enakega partnerstva. Toda 
kulturni pluralizem in socialna in
tegracija zahtevata tolerantnost, 
odprto mišljenje in medsebojno 
spoštovanje. To pa so vrednote, ki 
so bistvene za demokratično poj
movanje interkulturne vzgoje. Te 
je sprejel tudi Svet Evrope.

Svet Evrope pa je tudi posvetil 
veliko pozornost oblikovanju vre
dnot, ki naj bi obogatile naše cilje. 
Otroci naj bi spoznali, da imajo vsi 
narodi svoje navade, izročila, 
vero, zlasti pa kulturne tradicije, 
ki jih je treba spoštovati. V tej 
smeri so v Nemčiji uvedli projekt, 
ki naj bi približal turško in nemško 
skupnost. Podobne možnosti imajo 
francoski učitelji, ki se srečujejo s 
portugalskimi, španskimi in dru
gimi sosedi, tudi z Maročani, Alžir- 
ci, migranti, angleški učitelji pa s 
priseljenci iz Azje in od drugod.

Šole bi morale imeti možnosti, 
da bi pravilno urejale stvari, ki so 
povezane s socialno integracijo, 
kot s prehrambenimi navadami in 
potrebami, verskimi prazniki, s 
problemom oblačenja, z vprašanji 
spolne vzgoje in koedukacije. V 
okviru islamske etike posvečajo 
veliko pozornost spoštovanju 
staršev, medčloveškim odnosom, 
čistosti mišljerja in delovanja, raz
nim krepostim, kot so prijaznost, 
čast, dobrodelnost, radodarnost, 
poštenost, usmiljenje, skromnost, 
kar vse nemirno spremlja 
današnji evropski sekularni liber- 
tizem. Muslimanske ženske poj
mujejo borbo za enake pravice kot 
nemoralno, čeprav so zaradi 
diskriminacije izključene iz proce
sov kulturne integracije v Evropi.

Interkulturnim vprašanjem 
posvečajo večjo pozornost, zlasti po 
letu 1980. V novejšem času pa, ko 
so se odprle meje med Vzhodom in 
Zahodom, ko so se pojavili močnejši 
tokovi emigrantov, zlasti v zdru
ženo Nemčijo, so naštali novi social
ni problemi. Kjub restrikcijam, ki 
jih uvajajo vlade, ni mogoče odpra
viti z interkulturne vzgoje. Na Fin
skem in na Švedskem so v letih 
1980 izvajali posebne programe, 
da bi otroke osveščali o drugih kul
turah. O tem so leta 1987 govorili 
na seminarju evropskih učiteljev 
na Švedskem. Sodelovale so števi
lne evropske države. Gre za 
zmanjšanje predsodkov pri otrocih, 
za spremembo od pojma enonacio- 
nalnosti k razumevanju večna- 
cionalnosti. To je korak k večji so
cialni harmonjjivEvropi. Interkul- 
turna vzgoja je v bistvu proces so
cializacije,je politična vzgoja, kajti 
prihodnost Evrope je odvisna od 
sposobnosti vseh članov družbe, da 
sprejmejo, varujejo in razvijajo 
človeške vrednote, demokracijo in 
človekove pravice.

Človekove pravice, 
demokracija in medijska 
vzgoja

Nasilje v evropski družbi se 
kaže kot huliganstvo, terorizem, 
spolni in drugačen kriminal. 
Opozarja nas, kako krhke so člo
vekove pravice za posameznika. 
Povečano nasijeje povzročilo, da 
so po letu 1980 posvetili pouku o 
človekovih pravicah večjo pozor
nost in začeli tudi mednarodno 
akcijo. Tako je Svet Evrope zapro
sil Kvekerski svet za evropske 
odnose leta 1985, naj opravi ra
ziskavo o vzgoji in pouku za ne
nasilno vedeije in sodelovanje v 
šolah. Podprl pa je tudi progra
me za izobraževanje učiteljev na 
Mednarodnem inštitutu za člo
vekove pravice v Strasbourgu.

Pojem človekovih pravic je že 
zelo star in je bil jasno izražen že 
leta 1776 v Deklaraciji o ameriški 
neodvisnosti in leta 1789 v Dek
laraciji o pravicah človeka in 
državljana. Že otroci in pozneje 
mladi morajo vedeti, kako so se 
človekove pravice razvijale, ne 
smejo pa tudi pozabiti dogajanj v 
našem stoletju. Dijaki naj bi za
puščali šole z jasnimi spoznanji 
in znanji o mednarodnih instru
mentih za varstvo človekovih pra
vic. Kot glavne stebre sodobne 
državljanske in politične svobode 
bi morali mladi poznati Splošno 
deklaracijo človekovih pravic in 
Evropsko Konvencijo o varstvu 
človekovih pravic in temeljnih 
svoboščin iz leta 1950, Evropsko 
socialno listino iz leta 1961 in se
veda Socialno listino Evropske 
skupnosti o pravicah delavcev iz 
leta 1992 in druga sporočila.

Mlade bi morali seznanjati z 
domačim in evropskim pravnim 
redom ter institucijami, da bi 
lahko zagotovili spoštovanje vseh 
ljudi pred zakonom, potrebo po 
učinkoviti demokraciji in da bi va
rovali človekove pravice. Predv
sem je potrebno vse poučiti in in
formirati o njihovih splošnih in 
posebnih pravicah, zlasti do var
nosti, svobode, pravičnosti, zaseb
nosti. Poleg tega bi morali poučiti 
vse, da bi lahko uživali vse 
svoboščine, ki so potrebne za 
pravično družbo. Gre predvsem 
za onemogočanje torture, suženj
stva, retroaktivne kriminalne 
zakonodaje, kršenje in zane- 
maijanje pravic. Evropska Kon
vencija o človekovih pravicah 
varuje vse državljane držav čla
nic preko Evropske komisije in 
Evropskega sodišča človekovih 
pravic. S povečanjem članic 
Evropske sveta se bodo kompeten
ce širile tudi na druga območja.

Nas posebej zanima napredek 
pri vzgoji in izobraževanju za 
človekove pravice in o človeko
vih pravicah, ki jo zlasti pos
pešujejo UNESCO, Svet Evrope in 
pa Amnesty International. Ni 
treba omenjati številnih publika
cij UNESCA o pouku o človekovih 
pravicah in njegovih programov. 
Izrednega pomena so tudi projek
ti UNESCO-vih šol. Prvi fazi pro
grama Sveta Evrope 1978-85, ki 
se je začel s svetovnim kongre
som o pouku o človekovih pravi
cah na Dunaju leta 1978, so sle
dile številne iniciative v svetu, ki 
naj bi izboljšale pouk o človeko
vih pravicah. Izrednega pomena 
je delo Nacionalnega sveta ZDA 
za socialne študije, zanimiv je 
tudi Ženevski projekt o širjenju 
znanja o človekovih pravicah, 
pomembna so raziskovanja na 
univerzi v Yorku v zvezi z med
narodnim razumevanjem. V le
tih 1978-1985 so razjasnili mno
ge stvari v zvezi z metodiko 
pouka o človekovih pravicah. Še 
posebnega pomena pa je pri
poročilo Sveta Evrope leta 1985, 
ki poudarja, da naj bi pri pouku o 
človekovih pravicah upoštevali 
spoznavne in čustvene potrebe in 
zmožnosti otrok in mladih. Mla
di naj bi spoznavali razne dogo
dke, glavne tekste, institucije in 
pravne situacije in razumeli poj
me, ki izhajajo iz človekovih pra
vic: razne kategorije človekovih 
pravic, kot so naravne, socialne, 
ekonomske, državljanske, .poli
tične pravice, in si pridobivali 
navade družbenega življenja in 
vrednote ter lastnosti kot so 
pravičnost, tolerantnost, ena
kost, spoznali naj bi probleme 
diskriminacije, genocida, zati
ranja, samoodločbe. Pri tem lah
ko proučujejo in spoznavajo šte
vilne osebne usode in primere iz 
zgodovine, iz domačije in tujine. 
Spoznali naj bi razne sodne pro
cese, kjer so kršili človekove pra
vice . Pouk o človekovih pravicah 
ima tudi svojo čustveno plat in 
zahteva empat jo, igranje vlog, če 
že ne prave udeležbe prakse in 
ravnanja. Po letu 1980 so mnogi 
mladi Evropejci že bili vzgojeni 
pod vplivom človekovih pravic, 
zato so že občutljivi za izkušnje, 
ki sojih imeli z birokrati, tehno
krati, pri državni kontroli, pri 
vplivih medjev na zaposlovanje. 
Velika spodbuda spremembam in. 
razvoju pomeni razpad blokov, 
vključevanje novih držav v 
evropske združbe, razvoj demo- 
kracje. Vse toje povzročilo večje 
zanimanje za vprašanja človeko
vih pravic, kijih ni mogoče raz- 
vjati, braniti in spoštovati brez 
entuziazma.

Občutljivost za vprašanja člo
vekovih pravic povečujejo in 
pospešujejo sodobni medji. Po
dobno kot vzgoja za človekove 
pravice, tudi vzgoja preko me
dijev krepi demokratično miš
ljenje in odnose, je teme j držav
ljanske zavesti.

Politična vzgoja in 
državljanska zavest

Vsa ta področja imajo skupna 
izhodišča in teme je, skupni ime
novalec: vkjučijejo državjansko 
sodelovanje, zlasti v pluralistični 
demokratični družbi. Mladi ni
majo le pravic, temveč imajo tudi 
držav jamske dolžnosti in odgovor
nosti. Poznati morajo oboje, njiho
ve razsežnosti, izvore, pomene, 
načine, kako jih*morajo in kako 
jih lahko izvajajo, kako lahko so

delujejo pri soodločanju, recimo v 
sindikatih, v poklicnih skupinah, 
v skupinah pritiska in zlasti, kako 
izvajajo volilno politiko. Srednje 
in druge šole so neke vrste poli
tične institucje, kjer se izvaja 
oblast in se uvejavja avtoriteta. 
Tu se lahko učjo političnih kom
petenc, pristojnosti. Učjo se lahko 
več lekcj o demokracji, predv
sem pa da v demokracji imajo ju- 
cje pravico do različnih mnenj in 
stališč, kijih moramo reševati na 
nenasilen način, na načine, ki 
varujejo pravice do drugačnosti. 
Ijučje imajo pravico do razprave 
in izbire, da bi sledili vnaprej 
določeni politiki in načelom.

Pogoj in podlaga za pravo 
državjansko vzgojoje dober evrop
ski učni načrt, nastane na podla
gi številnih razlik, kisoma konti
nentu. Dovo jeni so razni pristopi, 
možnosti, načini, načrti. Tradicio
nalni državjanski pouk v zahod
ni Evropi j e temejil na zgodovin
skem pristopu. Obravnavali so 
predvsem politični razvoj Evrope 
in raznih ustanov, zakonov, orga- 
nizacj, podkrepjen s politično fi
lozof jo in s poukom o mednarod
nih odnosih. Ta metoda študente 
predvsem informira. V sedemde
setih letih pa so pod vplivom 
družboslovnih metodik nekoliko 
spremenili ta pristop. Boj so se 
posvetili pojmom, procesom, več 
pozornosti so usmerili v obliko- 
vaije stališč in spretnosti, ki so 
potrebne za aktivno sodelovarje v 
demokratičnem sistemu.

Za razvoj politične vzgoje in 
pouka v šolah je bilo potrebno 
novo izrazoslovje, pojasrjevarje 
in oblikovarje pojmov iz poli
tičnega jezika ter novo izrazoslo
vje. Politični pojmi so analitična 
orocja kot tudi tehnični izrazi, so 
nujna vez med političnim razume- 
varjem in političnim znaijem ter 
izobrazbo. Gre za splošne pojme, 
kot so moč, oblast, avtoriteta, svo
boda, pravice, in za tiste,.ki 
označujejo verovarja in ideologje, 
kot so socializem, komunizem, ka
pitalizem, liberalizem, anarhi
zem itd. Pomembni so tudi pojmi, 
ki so posebej relevantni za demo- 
kracjo, prevladujočo politično 
strukturo v zahodni Evropi in v 
novejših časih tudi v vedno večji 
meri v sredrji in vzhodni Evropi. 
Gre tudi za pojme, kot so npr. par
lament, volitve, skupine pritiska, 
svobodni tisk, in pa za izraze, ki 
so še posebej pomembni za razna 
gibarja in pojave v dvajsetem sto
letju. Omeniti je treba predvsem 
pravice žena, otrokove pravice, 
splav, svobodno podjetništvo, pri- 
vatizac jo in mnogo drugega.

Razumevaije politike vkjučuje 
tudi spozna varje političnih proce
sov, funkcionirarje politike, 
politično živjerje, mehanizmov 
vladarja, lokalnih, regionalnih, 
nacionalnih ter mednarodnih or
ganov, struktur, organizacj, po
litičnih strank, skupin pritiska, 
interesov, industrjskih odnosov, 
izobraževalnih sistemov itd. Bi
stvena so tudi razhajanja in 
politična nasprotja, ciji in vredno
te; potrebno j e tudi spoznati poli
tične skupine, združerja, kot so 
stranke, sindikati, razne intere
sne skupine in druge. Učiteji naj 
sami izbirgjo pojme, procese, pri
mere za tak politični pouk, seve
da pa naj bi bili resnični.

Politična kompetenca, modrost 
in zrelost se kaže v tem, kako iz
biramo, kako sprejemamo ra
zlike, koliko smo tolerantni, spo
sobni kompromisov in koliko 
odprtega uma. Mladi so lahko 
dokaj trdno zaverovani v svoj 
prav, zato jimje treba zagotovi
ti, da kompromis ne pomeni po- 
marjkarja privrženosti, nasprot
no, življenje v demokratični 
družbi zahteva budnost in pre- 
sojarje o mejah tolerance. Kje 
poteka meja? Nekateri pojmi, kot 
so totalitarizem, razni pojavi, kot 
so agresivno vedeije, terorizem, 
huliganstvo, pretepaštvo, so 
nesimpatični in nesprejemjivi za 
demokracjo. Tisti, ki bi to toleri
rali, bi bili neodgovorni. Obratno, 
prizadevati si moramo za člo
vekove pravice, kjer je vsak 
državjan zavarovan v družbi 
pred vsakomer. Politična vzgoja 
naj bi mlade usposobila, da bi 
pravočasno odkrivali pojave ra
sizma, spolnega zlorabljanja, 
zatiranja, izkoriščanja, zlasti 
verske nestrpnosti. Odkrivati 
morajo prave parametre demo
krat j e - demokratične družbe, za 
svojo lastno obrambo in skupno 
korist ter blagirjo.

Dr. Milan Divjak



POLITIČNA PORNOGRAFI JA Sam vidim dva ključna greha, ki sta pov
zročila to tragedijo, da ljudje ostajajo brez 
vsega. Eden je v tvorcih hitrega preobli
kovanja družbene lastnine v 90-tih letih v 
takratni vladajoči koaliciji, katere vlada je

Temeljne sestavine Demosove Slovenije in 
današnje politične demagogije in populizma 
se danes ne le iztekajo, ampak hkrati tudi 
prihajajo do svoje resnice: sedanje nacional- 
socialne orgije so resnica večtisočletnih sanj 
Slovencev, sedanji upravnolokalni kaos je 
resnica o »eni občini in eni fari«, sedanje ne
zadovoljstvo nezaposlenih in zaposlenih 
zlakotenih množic je resnica »človekovih pra
vic« in delavskega soupravljapja. Ne le da do 
omenjenih socialno-patoloških pojavov

pred vhod svoje hiše, je bila v pjej in okoli pje 
res sumljiva tišina, zato se je odpravil na 
postajo milice po pomoč. In čez čas so se pred 
hišo poleg pjega znašli tudi možje v modrem 
in previdno odklenili vhodna vrata. V tistem 
trenutku pa je skozi stranska vrata švignil 
kot kak angel Gabrijel možakar, ki se očitno 
zaradi časovne stiske ni imel časa obleči. 
Kasneje so po obleki, kije ostala v hiši, ugo
tovili, da gre za krajevnega župnika. Toda 
ker so v obleki našli tudi ključe mežnarije, so

Eden od poslancev, ki ga krasi med drugim tudi krščanski etos, je 
dobil lepega jutra telefonski klic svoje svakinje: »Hitro se vrni 
domov, v tvoji hiši se dogaja nekaj sumljivega.« Fanta je seveda to 
opozorilo tako presenetilo, da seje nemudoma usedel v svoj avto 
in zapeljal proti domačemu kraju. Ko je prišel pred vhod svoje 
hiše, je bila v njej in okoli nje res sumljiva tišina, zato seje 
odpravil na postijo milice po pomoč. In čez čas so se pred hišo 
poleg njega znašli tudi možje v modrem in previdno odklenili 
vhodna vrata. V tistem trenutku pa je skozi stranska vrata 
švignil kot kak angel Gabrijel možakar, ki se očitno zaradi 
časovne stiske ni imel časa obleči. Kasneje so po obleki, kije 
ostala v hiši, ugotovili, da gre za krajevnega župnika.

prihaja zaradi nezadostne uveljavitve »De
mosovega projekta«, ampak so prav ti pojavi 
kazalci tega, daje bil ta projekt realiziran do 
kraja.

In ker j e nekaterim politikom, ki so bili na 
čelu tega projekta, zmapjkalo političnih ar
gumentov, so pogruntali čisto nove, izvirno 
slovenske »razpoznavne znake« za etiketi
ranje svojih političnih tekmecev in nasprot
nikov. Tako je samozvani veliki voclja J. J. 
preko zagrebškega Globusa prepoznal v 
predsedniku slovenske države gobarja iz 
Martuljka Staneta Dolanca. Poštenjak od pet 
do glave Marjan Podobnik je v nenaravni 
koaliciji (LDS, ZLSD, SKD) našel tistega zlo
deja, ki ščiti kriminal. Vsakominutni Hvalisko 
(sicer pa brezveznik) je dal jasno vedeti 
novopečeni poslanki ga. Ijerki Bizilj, daje le 
on lahko njen parlamentarni profesor. Mini 
poslancu Poljšku je bilo pred celotnim parla
mentarnim zborom nedvoumno dokazano, da 
je lažnivec. Da ne govorimo, kaj počenjajo 
»osveščeni« Slovenci s Spomenko Hribar v 
pismih bralcev. In to samo zato, ker je v 
Žarišču izrekla petnajst stavkov, preostali 
čas pa sta izrabila »povoženi« Janša in slina
sti Tadeško. Skratka, z malo domišljije bi 
lahko vse to početje poimenovali tudi politična 
pornografija. In to tudi upravičeno, kajti v 
parlamentarnih kuloarjih kroži tudi čisto 
prava pornografska štorija s političnim pe
digrejem. Gre pa takole.

Eden od poslancev, ki ga krasi med dru
gim tudi krščanski etos, je dobil lepega jutra 
telefonski klic svoje svakinje: »Hitro se vrni 
domov, v tvoji hiši se dogaja nekaj sumljive
ga.« Fanta je seveda to opozorilo tako prese
netilo, da seje nemudoma usedel v svoj avto 
in zapeljal proti domačemu kraju. Ko je prišel

kot dobri in pošteni državljani vzeli pot pod 
noge in šli iskat ubogega možakarja. In na 
srečo so ga našli v bližini njegovega po
svečenega doma. Kako seje zgodba končala, 
kuloarski trači ne povedo. Ve se le to, daje 
svakinja nasankanega poslanca že več let 
župnikova gospodinja. Sami lahko ugibamo, 
ali je bila po sredi ljubosumnost ali pa pre
prosta nevoščljivost.

To zgodbo sem si vzel za izhodišče politič- 
nopornografske nadaljevanke, ki se je 
prejšnji teden dogajala v slovenskem parla
mentu, ko so poslanci ocenjevali dosedanji 
potek lastninske preobrazbe. Šala o sposo
jenem dežniku, ki jo navaja Freud v Tolma
čenju sanj kot ponazorilo sanjske logike, je 
tako zlizana, da jo je že kar nerodno poveda
ti. Prijatelju, ki mi očita, da sem mu sposojeni 
dežnik vrnil raztrgan, odvrnem: prvič, 
»dežnika ti nisem vrnil raztrganega, ampak 
celega«, drugič, »raztrganje že bil, ko si mi ga 
posodil«, in tretjič, »dežnika mi sploh nisi po
sodil«. Skratka, gre za nizanje protislovnih, 
med seboj izključujočih se argumentov, kar 
seje dogajalo tudi na tej seji parlamenta. Šlo 
je za žalostno dejstvo, kako so tisti, ki so bili 
idejni tvorci preoblikovanja družbene lastni
ne, skušali za vsako ceno neuspeh te svoje 
ideje ubraniti očitkov in vso krivdo zvrniti 
na tiste, ki so to morali izvajati.

Enkrat sem že zapisal, da smo Slovenci 
naivni in hitro pozabimo, kdo je začel stvar, 
ki se na koncu pokaže za slabo, škodljivo ali 
celo za večino državljanov usodno. Zato je v 
tem primeru dobro, da se spomnimo, kaj so 
leta 90 in 91 govorili tedanji Demosovi obla
stniki, ki so danes v opozicijskih klopeh. Kdo 
je že sestavljal Demosovo vlado in večino v 
tedanji skupščini? Nihče drug kot današnja

celotna opozicija in del LDS-a, tisti, ki seje na 
Bledu pridružil liberalcem. Torej, kdo je kri
vec, da se dogajajo nečedne stvari pri tako 
pomembnem projektu, kot je lastninjenje? 
Nihče drug kot vse stranke nekdanjega Demo
sa, ki so se lotile spreminjanja sistema in s 
tem tudi lastnine na kavbojski način. Nič niso 
zalegla roteija tedanje opozicje, daje stvar 
potrebno dobro premisliti predvsem z vidika, 
da večina ljudi, kije 40 in več let pošteno in 
ustvarjalno gradila družbeni kapital, ne bo 
ostala praznih rok.

Ja, spoštovani gospodje, pa poglejmo se
daj po petih letih, ko ni več komunistov in 
skoraj ni več družbene lastnine, kako se 
uresničujejo vaše (in samo vaše) ideje in za
misli? Veliko ljudi je ostalo brez vsega-brez 
dela, brez prihrankov za preživetje, skratka 
obubožanih. Narašča kriminal, korupcja, 
malverzacije itd. itd. Največji hec je v tem, 
da vse to drži, kar tudi sami ugotavljate. Res 
je situacja takšna. Veliko veliko j udi živi 
veliko slabše, kot je v socializmu. In zakaj? 
Ker ste vi to hoteli, dosegli in povzročili eno 
največjih socialnih dife- 
renciacj v zadijih pet
desetih letih med Slo
venci, danes pa se hina
vsko čudite in obto
žujete druge. Ta moja 
ugotovitev ne pledira 
za tem, da se povrne 
prejšnji sistem. Le ja
sno in nedvoumno ugo
tavlja in opozarja, da 
kot oblastniki niste bili 
zmožni in še danes ni
ste upravljati države, 
ki so vam j o zaupali vo
livci. Roko na srce, 
dota, ki jo je zapustil 
prejšnji sistem, je bila 
obilna. Nesposobnost 
in nezmožnost pa poja
snjuje dejstvo, da ljudje 
slabše živjo, kot so v 
prejšnjem sistemu. To
rej niste bili sposobni 
ohraniti niti socialis
tični ravni, pa čepravje 
bila ta v primerjavi z 
razvitejšimi nižja. Da 
ne bo nesporazuma:
Nekaj Slovencev j e »ne- 
vidteno« obogatelo in si 
dvignilo standard. Med 
njimi je tudi kar lepo 
število politikov, ki so 
še leta 90 nosili kav
bojke in se vozili z na
vadnim kolesom, danes 
pa živjjo v lepih vilah in 
se vozijo v dragih avto
mobilih.

premogla samo dva ekonomista, pa še ta dva 
stajo hitro zapustila. Torej so te procese na
stavljali filizofi, geografi, sociologi, obram
boslovci in še kdo. Drugi razlogje v sebičnosti 
in »resnici«, ki seje tako udomačila pri nas - 
»Marja vsaksebi« - in kijo večina novopečenih 
politikov in oblastnikov (med katere pa šte
jem seveda tudi nove lastnike kapitala) tako 
resno v praksi uresničujejo. In morda še tretji 
ne tako zanemarljiv razlog: ta je v tem, da 
prekupčevanje z orožjem ni doživelo epilo
ga, kajti tuje bil svež kapital, kije močno po
segel v procese lastnjinjenja pri nas. Držav
na tajnost pa je, kdo so bili glavni akterji te 
operacije. To nečedno početje je na široko 
odprlo vrata korupciji in gospodarskemu kri
minalu pri nas.

Zato je danes prav smešno, ko se Podob
nik, Janša, Pučnik, Peterle, Hvalica, in še 
mnogo jih je, čudijo in zgražajo nad tem 
početjem. Bili so prvi, ki so bili zraven, in prvi, 
ki so utrli pot temu početju. Ali pa se gredo 
politično pornografijo, kije navadni državlja
ni ne dojemamo in pri njej na žalost tudi ne 
moremo sodelovati.
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Franček Rudolf:
Praktični fundamentalizem

Privatizacija in varnostna 
razdalja

Delate za tekočim trakom. 
Vendar vas vsako leto poš
ljejo za tri tedne predavat 
mlajšim kandidatom za delo 
pri tekočem traku. Tudi vas 
vsako leto kam pošljejo, vča
sih na Japonsko, včasih v 
ZDA, da si ogledate podobno 
delo. Nekajkrat na leto vas 
tudi za teden dni pošljejo v to 
ali ono slovensko podružni
co, da tam popestrite delov
ni proces, izmenjate izkušnje 
z delavci podobnega profila 
in predlagate izboljšave. Naj
zanimivejšega še nismo pove
dali: napisali ste že priročnik 
o svojem delu za tekočim 
trakom. In za predavanja 
dobivate honorarje. Tudi za 
vaše nasvete, kijih vaša fir
ma posredije sosednjim fir
mam, vam priznajo 
desettisočinko odbička. Uve
dli ste tudi nekaj novosti. Te 
prinašajo nekaj malega, ven
dar prijetnega: avtorske pra
vice pač. Zaslužki v vaši 
branži in pri vašem delu niso 
veličastni. Ampak z dnevni
cami in potnimi stroški se kar 
nabere. Če človek vsaj tri dni 
na mesec potuje po svetu, se 
kar precej boljše počuti. Za
drge čase ste posebej zaposle

ni. Pripravljate kongres de
lavcev za tekočim trakom. 
Seznanili ste se s kolegom, ki 
je priredil olimpijado čistilk 
in zdaj namerava že novo...

Kratka vest v časopisu 
nam je sporočila, kako dose
gajo honorarji v velikih po
djetjih kaka dva odstotka 
izplačil, dnevnice nekaj več, 
pri privatnikih pa je to pov
sem drugače. Ker so avtorski 
honorarji obdavčeni bistveno 
manj, dnevnice pa sploh ne, 
je jasno, da plačujejo več da
vkov tisti, ki so premalokdaj 
avtorji in ki premalo potijejo. 
Ki premalo izobražujejo dru
ge in premalo sami sebe.

Rešitev se ponija sama od 
sebe.

Več se je potrebno izobra
ževati in večje potrebno po
tovati.

Malo manj jasno je, ali pri
vatizacija nastaja tako hitro, 
da že takoj doseže vsakega 
praktičnega posameznika. 
Ne smejte se, če bom zapisal 
znameniti stavek. Ker pač 
zapisal gabom: Človek je na
še največje bogastvo.

Kaj ta stavek pomeni v 
družbi, ki seje zdenacionali- 
zirala in sprivatizirala, bomo

videh jutri.
Doživljamo pa že danes.
No, nabiramo prve vtise.
Tisti, ki premore oblast, je 

pameten in vse zna, vedno 
najde prave rešitve in nikoli 
ni kriv. Kolikor je tako pame
ten, da kdaj podvomi, išče 
druge pametne, da pomagajo 
iskati rešitve, pišejo analize 
in statute in so krivi, kadar 
kaj ne uspe. Kdor je lastnik, 
ima oblast. Boj kot je kdo la
stnik, večjo obast ima. Marj 
ko je kdo lastnik ali boj kot 
se mu lastnina izmuzne iz 
rok, marj oblasti ima. Lastni
na izpari neverjetno hitro: 
zaradi zastarele rešitve, za
radi napačne odločitve, zara
di ene same pogodbe, kaj še, 
zaradi ene same klavzule v 
pogodbi... Da ne govorimo, 
kako zakoni spremirjajo la

stnino enih in drugih in tret
jih.

Državni zbor je na izredni 
seji razpravljal o privatiza- 
cji. Poslanci so opazili, da se 
z lastnino dogajajo neverjet
ne reči. Eni si jo prilaščajo. 
Drugijo izgubljajo. Najbolj me 
je presenetilo kar nekaj re
snih i^jav, daje pri tem pol
no nepravilnosti. Eni trdjo, 
da so nepravilnosti pri priva- 
tizacji, drugi, da so pri dena- 
cionalizacji. Še boj so me 
presenetile izjave, da ni ne
pravilnosti in je vse v redu! 
Vrhunec vsega pa je, da so 
celo poslanci (kaj šele me
nedžerji v podjetjih) končno 
razumeli, da pri lastnini pi 
kompromisov. Ni dogovar
janja. Ni sporazumevanja. Ni 
iskanja najbojših rešitev. 
Ampak j e potrebno vsako reč

urediti enkrat za vselej. Do
končati. Prignati do popolno
sti, in to takoj. '

Igra med delom in kapita
lom je že v prejšijem stoletju 
počasi začela dobivati pravi
la. Celo vojne so začele dobi
vati nekakšna pravila že v 
srednjem veku, v viteškim 
časih. V dvajsetem stoletju 
naletimo na vojne brez pra
vil in zdaj, proti koncu dvaj
setega stoletja bomo naleteU 
še na gospodarstva brez pra
vil. Ali s hitro spreminja
jočimi se pravili in brez kom
promisov in vedno v popol
no korist tiste strani, ki ima 
večino. In brez zaupanja ko
garkoli v karkoU.

Ravno prej omenjena vest 
nam razkrje nekaj pogroš
nih resnic: kdor ti zaupa, upo- 
rabja in ti plačije znanje, in 
še več: te izobražuje, te 
pošija po svetu, ti pomaga, 
da ti učiš druge. Vprašaš se 
seveda, komu ti lahko zau
paš. Najbrž samo tistemu, ki 
vsaj za silo zaupa tebi. Ker 
pa vemo, kako sorazmerno 
malo Judi zaposlijejo privat
niki in kako so honorarji prej 
znak, da nekomu ne zaupajo 
rednega dela, kot pa da bi

zaradi silne kvalitete krožil 
naokoli po tržišču. In ker ve
mo, da so dnevnice sicer res 
lahko znak razgibanega po
slovanja, lahko so pa tudi 
znak tavanja v krogu, brez
uspešnih poizkusov ah pre
prosto izkazovanje oblasti, 
nagrajevanje za zvestobo.

Kako je mogoče tvegati? Da 
bi kdorkoli lahko karkoli tve
gal, se lotil česa podjetnega, 
novega, je potrebno zagoto
viti (z zakoni in predpisi) vsaj 
za silo varno dirkališče. In 
naučiti vse udeležence 
upoštevanja vsaj nečesa: do
stojne varnostne razdaje.

(Srbi so prebivalce Srebre
nice peš poslali preko ozem- 
Ja med obema vojskama, 
svojo in vojsko bosanske fe
deracije. Kako zgleden pri
mer, kaj je potrebno narediti 
z običajnimi Judmi. Ki se niti 
braniti ne morejo.)

Ko državni zbor spremja 
in ureja spreminjanje druž
bene lastnine v privatno, naj 
se ne zgledije preveč po bo
sanskem primeru: končno je 
vsak človek na svoj način 
privatnik in ima neko privat
no vrednost.
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Seja sveta Zveze svobodnih sindikatov Slovenije

ZA PRAVICO DO UPOKOJITVE 
S POLNO DELOVNO DOBO

KAJ DELAJO

Svet ZSSS je na petkovi seji najprej podprl predloge za spremembe in dopolnitve splošne 
kolektivne pogodbe za gospodarstvo in predlagal zakona o minimalni plači; plan zdravstve
nega varstva Slovenije do leta 2000 je zavrnil, potrdil pa je svoje amandmaje k pokojnin
skemu zakonu.

Razprava o predlogu spre
memb in dopolnitev splošne ko
lektivne pogodbe je pokazala 
dokaj različna mnenja o njeni 
Prihodnosti. Medtem ko neka
teri močnejši sindikati menijo, 
da bi vsaj tarifni del te pogodbe 
morali čimprej opustiti, se drugi 
dojijo pravne praznine po njeni 
morebitni odpravi in za pre
hodno obdobje zahtevajo ne
kakšno jamstvo, ki naj bi pre
prečilo slabšanje pravne varno
sti zaposlenih. Člani sveta so 
Podprli predlog Igorja Bizjaka 
za enotno tolmačenje določb 
o regresu za prehrano med de
lom. Čeprav znesek tega regresa 
v nekaterih dejavnostih pomeni 
kar tretjino zaslužka delavcev, 
so člani sveta menili, da naj de
lodajalci delavcem še naprej nu- 

; dijo zlasti toplo prehrano. 
; O spremembah in dopolnitvah 
j splošne kolektivne pogodbe se 
| bo zato opredelila še predvidena 
| septembrska konferenca ZSSS.
I Mnenja o spremembah dogo- 
; vora o plačah v letošnjem letu 
j Pa so bila na seji sveta enot- 
' hejša. Svoje predloge je že poslal 
i v piuceduro ekonomsko-social- 

hemu svetu. Zahteva, naj jih

sindikatom
tembah in dopolnitvah dogovora 
““kov zaposlenih v gospodarstvu 
Pa se povsem sklada s predlogi 
^Polnitev pete točke, po kateri se 
teatke iz 40. člena splošne kolek- 
°ziroma kolektivnih pogodb de-

telnitev druge točke, in sicer:
(če gre za več kot 50-odstotno 
°dvisnimi družbami) naj se pri 

za enega delodajalca;
Cuhanih sredstev za plače naj se 
Ds spremenili plačilni sistem in 
jtej se tudi delodajalcem, ki so 
/tetke iz 39. in 40. člena splošne 
,stvo. Na ta način bi delodadjalci 
„a Plače največ za pet odstotkov.

tej podlagi bi predpisalo mini- 
. vloge posameznega delodajalca 

svet.
dogovora so zgolj redakcijske 

F. K.

hh (

obravnava najkasneje do 21. ju
lija, da bi spremembe veljale že 
za obračun julijskih plač. Ne
sprejetje sprememb bi povzro
čilo takojšnje sklepanje ZSSS 
o odstopu od dogovora o plačah 
v letošnjem letu. Četrti odstavek 
pete točke dogovora naj bi se 
spremenil tako, da bi deloda
jalci, ki ne dosegajo ravni os
novnih plač po pogodbah o za
poslitvi, povečanih za dodatke 
iz 40. člena splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarstvo ozi
roma iz kolektivne pogodbe 
ustrezne dejavnosti, lahko iz
plačila povečali do te ravni. Za 
tem odstavkom pa naj bi se vsta
vilo novo besedilo, po katerem 
bi neto izvozniki, če jim masa 
plač ne bi zadoščala za izplačilo 
dodatkov, plačno maso lahko 
povečali za prej omenjene do
datke.

Oba predloga temeljita na 
ugotovljenih problemih velike 
večine podjetij. Predlagatelji 
menijo, da bi spremembe dogo
vora bistveno omilile probleme 
v podjetjih, ki se kažejo tudi 
v zaostajanju realne ravni plač. 
Po njihovem mnenju lahko le 
predlagane spremembe ohranijo 
letošnji dogovor o plačah, ki je 
temelj socialnega sporazuma.

Svet se je seznanil s pobudo 
združenja delodajalcev za spre
membo dogovora o politiki plač. 
Člani sveta so se je razveselili, 
o njej pa sc bodo izrekli med 
pogajanji o spremembah dogo
vora. Svet je kljub nekaterim 
pomislekom posameznih članov 
načelno podprl predlog novega 
zakona o minimalnih plačah, ki 
sta ga v državnozborovsko pro
ceduro vložila poslanca Jože 
Pučnik in Ivo Hvalica. Spraše
vali so se zlasti o možnih posle
dicah zakona na celoten sistem 
kolektivnih pogodb. Člani sveta 
pa se niso strinjali z opozorili 
svojega predsedstva, da bi zvi
šanje najnižjih plač ogrozilo de
lovna mesta v nekaterih dejav
nostih.

Plan zdravstvenega varstva 
Republike Slovenije do leta 
2000 je svet zavrnil, saj bi pov

zročil novo krčenje pravic iz ob
veznega zdravstvenega zavaro
vanja. Svet meni, da je plan na
ravnan proti interesom delav
cev, upokojencev in drugih pre
bivalcev Slovenije. Državnemu 
zboru predlaga, naj plan vrne 
v prvo obravnavo in o njem 
omogoči kakovostno načelno 
razpravo. Ta je potrebna tudi 
zaradi predloga nove mreže 
javne zdravstvene službe in 
strategije razvoja zdravstvenega 
varstva v naši državi; oboje je 
planu priloženo. Če te zahteve 
državni zbor ne bo upošteval, bo 
svet zahteval razrešitev ministra 
Božidarja Voljča.

V utemeljitvi zavrnitve plana 
zdravstvenega varstva Slovenije 
do leta 2000, med drugim piše, 
da bi predlagani novi sistem po
rušil sistem zavarovalništva in 
da bi državne zdravstvene usta
nove prišle v slabši položaj kot 
zasebno zdravstvo. Pri podelje
vanju koncesij bi namreč bili za
sebniki zelo privilegirani. Plan 
je sporen tudi za zaposlene 
v zdravstveni dejavnosti, saj jim 
ne daje ustrezne pravne varno
sti. Plan ne unošteva odeovora 
na zahteve Svobodnih sindika
tov za popolno zdravstveno za
varovanje dolgotrajno brezpo
selnih, ki jo je s podpisi podprlo 
26 tisoč volivcev. V Svet za 
zdravje Republike Slovenije bi 
bilo treba vključiti tudi pred
stavnike reprezentativnih sindi
katov. Država bi morala nadzi
rati nadzor nad cenami zdravil, 
ki zelo hitro rastejo in poveču
jejo stroške zdravstvenega zava
rovanja,

K prralogu sprememb zakona 
o pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju, ki je v državnoz
borski proceduri, ima svet ZSSS 
dva amandmaja.

Prvi temelji na listinah 2. kon
gresa ZSSS in predlaga, da se 
zavarovancu, ki dopolni polno 
pokojninsko dobo brez upošte
vanja dokupljenih let, starostni 
pogoj ne upošteva. Če bo takšno 
določilo sprejeto, se bodo po
novno lahko upokojevali vsi, ki 
so začeli delati zelo mladi in jim 
upokojitev onemogoča zakon iz

leta 1992; ta je potrebno sta
rostno mejo za upokojitev po
daljšal za tri leta.

Drugi amandma pa zadeva lo
čitev delavskega od kmečkega 
zavarovanja. Kmetje se zdaj 
praviloma ne zavarujejo na pod
lagi realne zavarovalne osnove, 
ampak le od zajamčene plače. 
Pravice kmečkih zavarovancev 
so zaradi tega nesorazmerne 
z višino njihovih vplačanih pri
spevkov. Vse kategorije zavaro
vancev pa morajo imeti soraz
merno enake obveznosti vplače
vanja v pokojninski sklad, me
nijo Svobodni sindikati.

Svet ZSSS je državnemu 
zboru poslal tudi nekaj amand
majev k objavljenemu besedilu 
predloga sprememb pokojnin
skega zakona. Svobodni sindi
kati nasprotujejo podržavljenju 
pokojninskega zavarovanja, 
zato predlagajo, naj Kapitalski 
sklad pokojninskega in invalid
skega zavarovanja ustanovi za
vod za pokojninsko in invalid
sko zavarovanje Slovenije. Če bi 
sklad ustanovila vlada, kot piše 
v predlogu zakonskih spre
memb, bi bilo pokojninsko za
varovanje podržavljeno, menijo 
Svobodni sidnikati. Skupščina 
kapitalskega sklada naj bo tri
partitna, njeno imenovanje naj 
bo v pristojnosti skupščine po
kojninskega zavoda.

Svobodni sindikati predlagajo 
80-člansko sestavo skupščine 
Zavoda za pokojninsko in inva
lidsko zavarovanje. Po njihovem 
predlogu bi v skupščini imeli 
delojemalci, delodajalci, upoko
jenci skupaj z invalidi in vlada 
po dvajset mest. Po vladnem 
predlogu pa bi delodajalci in de
lojemalci imeli skupaj le 20 
mest, skupščina pa bi imela le 60 
članov.

Svet ZSSS meni, da mora 
vlada pred razpravo o spremem
bah tega zakona v državnem 
zboru podpisnikom socialnega 
sporazuma omogočiti opredeli
tve do njega, saj je zelo pomem
ben za zaposlene in tudi za 
druge kategorije prebivalstva. 
V delovno skupino, ki pripravlja 
reformo pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja, pa naj 
vlada imenuje tudi predstavnika 
Svobodnih sindikatov.

Franček Kavčič
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Sindikat poklicnih gasilcev
Nove izhodiščne plače

Vsem sindikalnim zaupnikom v poklicnih gasilskih enotah smo te dni 
poslali obvestilo, da znaša izhodiščna plača za III. tromesečje (julij-sep- 
tember) 32.642 tolarjev, kar je bilo objavljeno v Uradnem listu RS št. 39/ 
95. Nova izhodiščna plača je rezultat zahteve negospodarskih sindika
tov; k ugotovljeni uskladitvi z rastjo cen je zato dodano še 500 tolarjev.

Z obvestilom iz Uradnega lista naj zaupniki opozorijo strokovne 
službe na spremembo pri obračunu njihovih plač.

Gasilci zavodov z Raven na Koroškem in Trbovelj uveljavljajo zava
rovalno dobo s povečanjem. Zveza svobodnih sindikatov je k njihovi 
vlogi dala pozitivno mnenje Skupnosti pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja Slovenije, ki bo o tem sklepala na naslednji svoji skupščini. 
Pozitivno mnenje je predvsem sad našega prizadevanja, da bi čim več 
poklicnih gasilcev pridobilo pravico do benefikacije.

Miloš Mikolič, sekretar

skeii Sindikat kovinske 
in elektroindustrije

Sindikat o multinacionalkah
Prejšnji teden je bil v Luxembourgu posvet EMP - Evropske zveze 

kovinarjev. Poleg kolegov iz Madžarske, Češke, Slovaške, Poljske, Fran
cije, Belgije, Nemčije in Italije se ga je udeležila tudi delegacija Sindi
kata kovinske in elektroindustrije Slovenije. Posvet je bil posvečen 
problematiki varstva pravic delodajalcev in sindikalni organiziranosti 
v multinacionalnih podjetjih Iveco-Fiat, General Motors, VW in Rena
ult. Iz razprave je bilo zaznati precej različen pristop multinacionalk pri 
njihovi investicijski politiki. Žrtve takšnega organiziranega pristopa 
delodajalcev so seveda delojemalci, ki jim do sedaj preko svojih organi
zacij ni uspelo strniti svojih vrst in se zoperstaviti interesom kapitala. 
Zato je zaključek en sam in zelo jasen: s pomočjo EMF-a in IMF-a je 
treba vzpostaviti takšno sindikalno organiziranost na ravni multinaci
onalk, ki bo sposobna zagotavljati enake pravice delojemalcem in v per
spektivi omogočila organiziranje svetov delavcev na ravni multinaci
onalk. Pri tem bo treba opustiti klasične oblike sindikalnega boja na 
lokalni ravni, ga globalizirati in poiskati zaveznike, ki so to lahko, ter 
svoje interese uveljavljati s pomočjo medijev in politike.

V Slovenji, kjer nas tuji kapital še ni preplavil, nam je preventivno 
.ukrepanje lahko v veliko korist. Drago Gajzer

v območnih organizacijah

W Si

EBOVALA VELIKO POMOČI
članov sindikata kovinarjev

. t>E: Slovenska podjetja so 
teiela z bosanskimi v stari dr
sa vi dobre in bogate poslovne 
°dnose. Jih boste zdaj, ko ste 
v Sloveniji, skušali vsaj nekaj 
obnoviti?

Bajramovič: Stiki s Slovenijo 
So za nas izjemno pomembni, saj 
tem vaša država lahko omogoči 
boljše zveze z zahodno Evropo. 
Obiskal bom, na primer, tovarno 
Niko v Železnikih, s katero je 
teoje nekdanje podjetje imelo 
tesne poslovne vezi: mi smo 
Niku dobavljali žico in zanima 
tee, ali bi bilo mogoče po vojni 
v BiH obnoviti nekdanje po
slovne odnose. Sicer pa je to re
sor vlade BiH in mi iz sindikatov 
Pač samo dopolnjujemo njena 
Prizadevanja.

DE: Kako gleda Evropa na 
Prizadevanja bosanske vlade, da 
°i navezala poslovne stike? Lani 
ha primer je bilo kar nekaj go
spodarskih misij iz posameznih 
težav zahodne Evrope v Sara- 
tevu, ker so pričakovali skoraj š- 
riji konec vojne; kako je zdaj 
s tem?

Bajramovič: Lani srni bili zelo 
veseli, ker smo res mislili, da bo 
vojne v kratkem konec, pa je 
Karadžič vse pokvaril. Naša 
vlada je pripravila 71 gospodar
skih projektov za kovinsko in
dustrijo, pri katerih pričakuje 
Pomoč Zahoda. Te načrte smo 
aprila predali generalnemu se
kretarju Zveze evropskih kovi- 
Parjev, ko se je mudil v Mo
starju. Poskušamo pa prek naših 
Zvez z IG Metali iz Nemčije do
seči, da bi nam ta sindikat po
lagal pri uresničitvi našega 
Programa pomoči invalidom. 

| Naše načelo je: en stroj, ena dru-

žina, en izdelek. Menimo, da bi 
nam tujci lahko preskrbeli če
tudi morda rabljene stroje, s ka
terimi bi lahko naši vojni inva
lidi izdelovali kake izdelke za 
trg in tako pomagali sebi, dru
žini in na koncu tudi državi.

DE: Kakšen obraz napravijo 
Evropejci, ko pridete mednje 
s svojimi problemi? Ali so pri
pravljeni pomagati ali so samo 
vljudni?

Bajramovič: Od Evrope se
veda pričakujemo, da nam bo 
pomagala. Odnos pa je različen. 
Na dunajskem kongresu sem bil 
malo razočaran, ker sem smel 
zbrane delegate samo pozdra
viti, ne pa tudi govoriti o naših 
težavah in položaju pri nas. 
V nasprotju s tem sta generalni 
sekretar Evropske konfederacije 
sindikatov (ETUC) Emilio Ga- 
baglio in njegov pomočnik Peter 
Seideneck resnična prijatelja 
Bosancev. Seindeneck je bil že 
trikrat v Sarajevu, enkrat ni do
sti manjkalo, pa ne bi mogel 
oditi, ker ga UNPROFOR ni pu
stil na letalo.

DE: Ko že omenjate prihaja
nje in odhajanje - kako ste vi 
odšli iz Sarajeva?

Bajramovič: Kot vsi Bosanci, 
ki žele iz mesta, skozi znameniti 
predor, pa prek Igmana in mimo 
srbskih položajev proti Mo
starju, kar je trajalo dva dni, vsa 
pot od Sarajeva do Splita pa tri 
dni.

DE: »Vaš sindikat je bil, po
dobno kot v Sloveniji, najmoč
nejši sindikat v BiH. Kako je 
zdaj?

Bajramovič: Sindikat kovi
narjev je imel v bivši Jugoslaviji 
184.000 članov, zdaj pa jih ima 
še 89.000. Petdeset tisoč jih je

v Republiki Srbiji, ostali pa so 
med begunci. Desetina preosta
lih dela v podjetjih, drugi pa so 
na fronti.

DE: Sliši se, da so v vojski 
ostali samo revni prebivalci, ti
sti, ki nimajo kam iti...«

Bajramovič: Devet desetin bo
sanske (muslimanske, op. p.) 
vojske sestavljajo delavci. Jaz

Ismet Bajramovič: Zelo velik 
problem bosanske države takoj 
po vojni bo veliko število vojnih 
invalidov, ki bi se jim država 
morala za njihovo žrtev nekako 
oddolžiti z zagotovitvijo soci
alne in materialne varnosti.

sem tudi vojni obveznik, poslan 
na druge dolžnosti.

DE: Od tod si težko predstav
ljamo resnične razmere v Bosni 
in v Sarajevu.

Bajramovič: Kdor pride in 
vidi, ne more verjeti, zlasti če je 
mesto poznal od prej. Kar se je 
zgodilo s Sarajevom, je nezasli

šano ... Srbi so uničevali na
črtno, kar tako že veste. 
Zgradba bosanskih sindikatov 
je bila vsaj tridesetkrat zadeta 
in je v ruševinah. Še prej pa so 
srbski člani predsedstva sindi
kata kovinarjev, od 21 članov jih 
je bilo 16 srbske narodnosti, ob 
odhodu dobesedno izropali pro
store in blagajno. Tako je sindi
kat, ki je bil najbogatejši bosan
ski sindikat, zdaj najrevnejši. 
Kljub temu nikjer ne prosimo 
finančne pomoči. Tega tudi na 
dunajskem kongresu nisem na
redil. Bosanci smo ponosni lju
dje.

DE: Toda pomoč vam bo vse
kakor potrebna. Kako boste 
prepeljali na ustrezna mesta 
stroje, o katerih ste prej govorili, 
da jih iščete po Evropi? Ali de
nar?

Bajramovič: Vse to gre preko 
kanala, po katerem sem tudi 
sam prišel in se bom vrnil. Do 
Mostarja gre normalno, potem 
pa je treba denimo denar prete
pati v torbe in pot pod noge 
z njimi. Tako gre to in nič dru
gače. Je pa točno, da bomo po
moči še kako potrebni, zlasti po 
vojni. Naš velik problem bodo 
številni vojni invalidi. Deloma 
jim skušamo že zdaj pomagati 
z omenjenim programom zapo
slovanja doma. Vendar bo zapo
slovanje invalidov postalo ve
lika obveznost šele v miru.

DE: Kako ste sindikati v BiH 
organizirani: podobno plurali
stično kot v Sloveniji, ali še »po 
starem«, enotno?

Bajramovič: Naši sindikati so 
še enotni, ni pa rečeno, da 
v miru ne bo prišlo do podobnih 
sprememb, kot so se zgodile pri 
vas.

Boris Rugelj
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Zasavje
Zajamčene plače za delavce zaščite

Na sedežu Območne organizacije ZSSS Zasavje smo v preteklem 
tednu izplačevali delavcem podjetja Zaščita Zagorje, ki je v letu 1994 
šlo v stečaj, zajamčene plače.

Po posredovanju pravne službe pri Območni organizaciji, ki zastopa 
naše člane, je stečajni upravitelj priznal prve terjatve. Gre za zajamčene 
plače za obdobje od decembra 1993 do aprila 1994, ko delavci niso 
dobili plače.

Delavci pričakujejo, da bodo v kratkem poplačani tudi drugi zahtevki 
iz naslova premalo izplačanih plač in drugih nadomestil.

V sindikatu podjetja Rudnikov rjavih premogov Slovenije v Zagorju, 
Trbovljah, Hrastniku, Senovem in Kanižarici v teh dneh poglobljeno 
razpravljajo o kriterijih za določanje trajno presežnih delavcev. Ti 
morajo biti skladni s sprejetim kadrovsko socialnim programom sindi
kata, po katerem imajo prednost pri aktivni obliki zaposlovanja - preko 
projektov samozaposlovanja in prezaposlovanja.

Poseben problem je še vedno uveljavljanje pravic do izjemne pridobi
tve pokojnin za delavce v premogovništvu ter reševanje zaposlitve za 
več sto invalidov.

Zaradi, velikega časovnega zamika pri realizaciji zakona o zapiranju 
rudnikov v sindikatu podjetja, SDE in območni organizaciji odločno 
zahtevamo odlog pri izvajanju posameznih aktivnosti in s tem v zvezi 
uresničitev sindikalnih zahtev.

Kot poroča Iztok Cilenšek, predsednik sindikata RRPS, so v t.orek po 
opravljenih volitvah konstituirali svet delavcev v rudniku Trbovlje in 
rudniku Hrastnik.

Članom sveta želimo uspešno delo.
Ciril Urek, sekretar
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NOVA BROŠURA

PLAČE 'ŠS
Vsebina:
- SOCIALNI SPORAZUM ZA LETO 1995
- TARIFNA PRILOGA K SPLOŠNI KOLEKTIVNI POGODBI ZA 

GOSPODARSTVO ZA LETO 1995
- DOGOVOR O POLITIKI PLAČ IN DRUGIH PREJEMKOV 

ZAPOSLENIH V GOSPODARSTVU
- KOMENTATORJI TARIFNE PRILOGE, SOCIALNEGA 

SPORAZUMA IN DOGOVORA O POLITIKI PLAČ
- NAPOTILA SINDIKALNIM ZAUPNIKOM

PRIROČNIK LAHKO PO CENI 945 SIT (VKLJUČNO Z DAVKOM) NARO
ČITE NA NASLOV ČZP ENOTNOST, LJUBLJANA, DALMATINOVA 4, 
TELEFONI: 321-255, 1310-033, 1335-255.

NAROČILNICA ................ ....................................

Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, nepreklicno naročamo 

_________izvod(ov) Plače '95

M

Naslov:

Ulica, poštna št., kraj:.

Ime in priimek podpisnika:. 

Naročeno, dne:________

1. račun bomo plačali v zakonitem roku
2. kot ind. naročniku mi pošljite po povzetju

podpis naročnika
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18 TE 20. julija 1995 NA TRZNEM PREPIHU
OTOK OSAMELEC ALI 
ČVRSTA ZANKAV MREŽI
Dolgoročna zasnova železniškega omrežja Slovenije

Slovenija potrebuje povsem 
novo zasnovo železniškega omre
žja, saj sedanje ne zadošča več no
vim usmeritvam Slovenije in me
dnarodnim prometnim potrebam, 
je zapisala slovenska vlada v »Na
cionalni program razvoja sloven
ske železniške infrastrukture«. 
Prometni sistem v Evropi temelji 
namreč na načelih izenačitve po
gojev poslovanja vseh prometnih 
panog na prometnem trgu. Eden 
temeljev izenačitve je v razvitih 
evropskih državah železniška in
frastruktura. Za Slovenijo, kije za
radi zemljepisnega položaja nepo
sredno povezana s prometnim si
stemom Evropske unije, je to dej
stvo, ki ga ne more zanemariti.

To je vlado tudi vodilo pri sno
vanju razvoja železnic, ki naj bi v 
dolgoročni perspektivi prevzela 
osrednjo vlogo v republiškem pro
metnem sistemu. To pa terja že v 
naslednjih desetih letih ne le po
sodobitev sedanjih prog in izgra
dnjo novih, ampak tudi usposobi
tev glavnih povezav za hitrosti 
okrog 160 km na uro ter novo hi
tro progo od Trsta prek Ljubljane 
do Zagreba, ki bi bila sestavni del 
omrežja evropskih hitrih prog. 
Ker v Sloveniji zadnja desetletja 
niso dovolj vlagali v posoda
bljanje prog in gradnjo novih, bo 
seveda v prvih letih železniške 
razvojne desetletke ves razpo
ložljivi denar šel za te namene. 
Proge za višje in visoke hitrosti naj 
bi začeli graditi po letu dva tisoč. 
Sredstva so zagotovljena do kon
ca leta 1997 in sicer vsega skupaj 
50 milijard tolarjev. Osemnajst 
milijard že posojata in bosta do te
daj posodili Evropska banka za 
obnovo in razvoj ter Evropska in
vesticijska banka. Za kasnejše na
ložbe pa bo treba zbrati bistveno 
več sredstev, saj se bo začela gra
dnja hitrih prog. Po letu dva tisoč 
bo potrebno zbrati vsako leto več 
kakor 21 milijard tolarjev, viri, iz 
katerih bi ta sredstva pritekala, pa 
še niso znani. Slovenski davko
plačevalci pa bodo po vladinih 
izračunih za odplačevanje posojil

za posodabljanje in izgradnjo 
železniškega omrežja do leta 2014 
vrnili 24 milijard tolarjev glavni
ce in skoraj 15 milijard tolarjev 
obresti.

Toda za to bodo dobili sodob
no železniško omrežje, s katerim 
bosta Slovenija in njeno gospodar
stvo (saj za to zvezo predvsem gre) 
povezani z Evropo na način, ki ga 
razvoj gospodarstva in svetovne 
trgovine potrebuje. Poleg tega nas

uporabljali slovenske železnice 
samo, če bodo konkurenčnejše od 
smeri Trst-Beljak-Gradec-Dunaj. 
Avstrija pospešeno posodablja 
svoje železniško omrežje, pripra
vlja pa tudi načrte za hitro progo 
Dunaj-Budimpešta-Beograd. 
Tako kot ti dve progi prek Italije 
in Avstrije bi hitri promet skozi 
Slovenijo, ki je sicer najkrajša 
južna povezava med Vzhodom in 
Zahodom, nadomestila hitra pro

Zato bi bila neposredna železniška 
povezava med Slovenijo in Mad
žarsko, zdaj je ni, velikega pome
na za našo državo, saj bi tranzitni 
promet tu tekel hitreje ne samo 
zaradi kratkosti povezave, pač pa 
tudi zato, ker bi bil na progi Mur
ska Sobota-Hodoš samo en med
državni prehod.

Skratka, modeme in zmogljive 
prometne zveze z drugimi država
mi so življenskega pomena za naše 
gospodarstvo in tudi za državo, saj 
dohodek od tranzitnega prometa ni 
zanemarljiv. Žal pa smo se tudi na 
tem področju »zbudili« šele po
tem, ko so nas sosedje skoraj pov
sem prehiteli in grozi, da nam 
bodo polizali smetano, za katero 
menimo, da pripada nam. Samo za 
bežno primerjavo navajamo na
ložbe v razvoj železnic v nekateri 
evropskih državah v letu 1991: 
Avstrija je potrošila 196000 do-

UZAKONJENI HRUP

ne bodo obšli glavni tranzitni to
kovi med zahodom in vzhodom 
Evrope (ki bodo vse močnejši), 
kar bi pomenilo tudi prepustitev 
zaslužka od tranzitnega prometa 
sosednjim državam. Zanimivo pri 
tem je morda, da sosednje države 
kalkulirajo tudi z možnostjo, da bi 
bilo treba okoli Slovenije name
sto skoznjo zgraditi hitre že
lezniške povezave med vzhodno in 
zahodno Evropo. Avstrijci bodo

ga med Trstom, Reko, Zagrebom 
in Budimpešto. Zveza med Du
najem, Gradcem in Zagrebom 
(prek Pragerskega) bi pa lahko 
nadomestila zvezo Jesenice-Za- 
greb. Italija je sicer zainteresirana 
za najkrajšo povezavo svojega go
spodarstva z vzhodnoevropskim 
trgom, na katerega Italijani v 
prihodnje močno računajo, vendar 
jih tudi ovinek preko Avstrije ali 
Hrvaške ne bi pretirano motil.

larjev na kilometer proge, Portu
galska (o kateri nekateri razlagal
ci naše zgodbe o uspehu pripove
dujejo, da smo jo že prehiteli) je 
pred štirimi leti vložila na kilome
ter proge 125000 dolarjev, Švica 
455000, Italija 233470 dolarjev. 
Slovenija je lani dala za razvoj 
svojih železnic 55000dolarjev na 
km proge. Daje najtežje loviti za
mujeno, pa vemo.

B. R.

Vladaje te dni izdala uredbo o 
hrupu, podzakonski akt zakona o 
varstvu okolja, ki ga je državni 
zbor sprejel spomladi leta 1993. 
Vlada je torej potrebovala dobri 
dve leti, da je določila, kolikšen 
hrup je mogoče dovoljevati v de
lovnih okoljih, prostorih za po
čitek, v naravnem ali urbanem 
okolju. Uredba velja za zunanje 
povzročitelje hrupa, mednje pa 
vlada šteje vse mogoče, od tran
sportne infrastrukture, prek indu
strijske, obrtne ali druge dejavno
sti, ki povzroča stalen ali občasen 
hrup, cerkvene zvonove, gostin
ske in zabaviščne lokale, ki upo
rabljajo zvočne naprave, grad
bišča, javne prireditve, strelišča, 
zabaviščne parke, avtodrome, 
letališča itd. Slovenija je raz
deljena na štiri vrednostne cone, 
v katerih je dovoljena različna ra
ven hrupa. Najmanj ga je do
voljenega v neposredni okolici 
bolnišnic, zdravilišč in okrevališč, 
ob naravnih okoljih, namenjenih 
počitku in sprostitvi, ter v ob
močju naravnih parkov. V ob
močju, kije namenjeno predvsem 
bivanju oziroma so na njem zgra
dbe z varovanimi prostori (to so 
prostori, v katerih se opravljajo 
vzgojno varstvene, izobraževalne, 
zdravstvene in podobne dejavno
sti in prostori, v katerih se ljudje 
zadržujejo daljši čas zaradi dela 
ali počitka) ter v njihovi neposre
dni okolici naj ne bi bil dovoljen 
noben poseg v okolje, ki je moteč 
zaradi povzročanja hrupa. V to 
skupino sodijo tudi območja 
igrišč ter javnih parkov in rekrea
cijskih površin. Glede hrupa manj 
moteč poseg v okolje uredba do
voljuje na območju, ki je hkrati 
namenjeno bivanju in stavbam z 
varovanimi prostori ter obrtnim in 
podobnih proizvodnim dejavno
stim, na kmetijskem območju ter 
v javnih središčih, kjer se opra
vljajo upravne, trgovinske, stori
tvene in gostinske dejavnosti. V 
območju, ki je namenjeno indu
strijski, obrtni, skladiščni ali ser
visni dejavnosti ter hrupnejšim 
komunalnim dejavnostim, pa je 
dovoljen tudi hrupnejši poseg v 
okolje. Stopnje varstva bo treba 
urediti v prostorskih aktih, s ka
terimi se na podlagi zakona opre

deli namenska uporaba površin, 
ureditvena območja naselij ter 
druge ureditve prostora. V prvih 
treh »conah« je dovoljeno upora
bljati hrupnejše stroje (vrtalnike, 
kosilnice itd.) med 8. in 19. uro 
od ponedeljka do petka. Kršilci 
določb te uredbe bodo kaznova
ni, in sicer s 5000 do 200000 to
larjev. Pet tisočakov bo kazen na 
primer za navdušene mopediste, 
ki vzbujajo po mestih »športne 
užitke« z vožnjo brez glušilnikov. 
Ministrstvo za okolje in prostor 
razglaša uredbo kot nadaljnje 
uveljavljanje okoljevarstvenih 
standardov in približevanje stan
dardnemu vzorcu evropske zako
nodaje. Pri njej se je zgledovalo 
predvsem po nemških in švicar
skih predpisih, proučilo pa je tudi 
predpise Evropske unije. Z njo so 
lastniki izvirov hrupa dolžni z 
določenimi posegi zmanjšati 
motnje. Uredba o hrupu v narav
nem in življenjskem okolju ter 
uredba o hrupu zaradi cestnega in 
železniškega prometa sta nado
mestili že razveljavljene in zasta
rele predpise, izhajajoče še iz 
bivše Jugoslavije, ki so bili stari 
po deset, petnajst in osemnajst let. 
Žal uredba o hrupu v naravnem 
in življenjskem okolju predpisuje 
manj stroge mejne vrednosti vi
rom hrupa za določen čas, pri 
čemer so večjih ugodnosti deležni 
objekti in naprave republiške in 
lokalne infrastrukture. Res pa 
njihovim lastnikom ali upravljal- 
cem hkrati nalaga obveznosti, da 
s pasivnimi zaščitnimi napravami 
zavarujejo pred hrupom zgradbe 
z varovanimi prostori. Za prime
rjavo: mejna raven hrupa v me
šanem območju (stanovanja, šole, 
vrtci, kaka manjša industrijska ali 
obrtna ali storitvena dejavnost, 
trgovine, lokali) je ponoči ome
jena na 50, podnevi pa na 60 de
cibelov. Osebni avtomobil spo
dnjega srednjega razreda pov
zroča pri hitrosti 60 kilometrov na 
uro za okoli 60 decibelov hrupa. 
Vprašanje ob tem se glasi: kako 
bodo tisti, ki bodo trpeli zaradi 
čezmernega hrupa, uveljavljali 
svoje zahteve ob znani neu
činkovitosti upravnih služb?

B. R.

Bona sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 28

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivo
sti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, stanovanj, 
bungalovov, prikolic in drugih možnosti. Pišite nam ali telefonirajte na 061/ 
131 00 33, int. 384, 385 061/326-982 ali 322-975; naš telefaks je 061/326-982 
ali 317-298,žiro račun 50101-601-92077 - Atris. Poslovni čas za stranke vsak 
delovnik od 9. do 15.30 ure.
A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI , KI VAM JIH NUDIMO
1. ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA - polni penzion v dvoposteljni sobi 4.500 to

larjev v hotelu Boč. Poseben cenik za zdravniške storitve: program hujšanja, 
anti-stres program, gastro program, program za diabetike. Cene v agenciji.

2. ROGAŠKA SLATINA - privatni penzion, čajna kuhinja, tri sobe in apartma, 
lasten bazen, parkovna ureditev vrta. Cena 16 DEM na osebo, turistična 
taksa ni vključena. Otroci do 12. leta imajo 30 % popusta.

3. VRSNO, gostišče GREGORČIČ - dvoposteljne sobe, sedemdnevni pake
ti, cena polpenziona 3.300 tolarjev, polnega pa 3.600 tolarjev.

4. VELIKE BLOKE - počitniški dom s 105 ležišči, štiri posteljne sobe. Prosti termini 
v juliju in avgustu. Cena polnega penziona je 25 DEM. Popusti za skupine.

5. SLIVNIŠKO POHORJE - počitniška hišica s tremi spalnicami za do 6 oseb. 
Cena dnevnega najema 45 DEM . Pokličite po tel. 062 227 771, int. 251.

6. SAVUDRIJA - ZAMBRATIJA - apartmajske hišice: dve spalnici, wc, tuš. 
Polpenzion ali penzion. Cene v pred- in posezoni od 33 do 39 DEM na 
osebo, v sezoni od 10.7. do 28.8. pa 45 DEM - polpenzion je 5 DEM cenejši.

7. POREČ
paviljoni BELEVUE - dvoposteljne sobe, polpenzion 45 DEM. 
apartmaji LANTERNA - najem apartmaja za 4 osebe, dve spalnici, kuhinja, 
kopalnica, cena 112 DEM.
- najem apartmaja za 6 oseb, tri spalnice, kuhinja, kopalnici, terase. Cena 
148 DEM..
HOTEL NEPTUN - dvoposteljne sobe, polpenzion. Cena 65 DEM na ose
bo.
APARTMAJI LUNA - dnevni najem za 3 osebe 104 DEM, za 4 osebe pa 
113 DEM.
HOTELTAMARIS - polpenzion, bivanje v dvoposteljni sobi, hotel visoke B 
kategorije. Cene do 25.8.72 DEM.

8. LUCIJA PRI PORTOROŽU - dvosobno stanovanje, opremljeno za 5 oseb. 
Termini po 20.8.: 7 ali 10 dni. Cena 100 DEM na dan.

9. ANKARAN - dvosobno stanovanje za 5 oseb, termini po 24.8. Cena 74 
DEM na dan.

10. FIESA - tri- ali štiriposteljne sobe s kopalnico. Polpenzion 48 DEM na 
osebo, penzion pa 56 DEM na osebo, otroci do 10. leta imajo 30 % popusta

11. CRES - ZAGLAV - dve garsonjeri za štiri osebe v času do 30. 8. Cena 
dnevnega najema 74 DEM.

12. DUGA UVALA - garsonjeri za 4 osebe, prosti termini od 1.7. do 15.9. 
Cena dnevnega najema je 72 DEM.

13. BARBARIČA - enosobno stanovanje za 4 osebe, termini od 25.7. do 14.8. 
Cena 65 DEM na dan.

14. NOVIGRAD - trisobno stanovanje, možnost bivanja za 5 oseb.Termini po 
26.8. po 65 DEM.

15. NOVIGRAD - dvo- in triposteljne sobe, najem od 5 dni naprej, skupno 15 
ležišč. Cena nočitve 14 DEM.

16. NEREZINE - samostojni apartmaji za 4 osebe, termini 19.8. do27.8. in v 
septembru. Cena 78 DEM. Možnost dodatnega ležišča 12 DEM.

17. BLED - HOTEL JELOVICA - dvo- in triposteljne sobe, polpenzion 68 
DEM, doplačilo za polni penzion 12 DEM. Popusti: otroci do 2 let gratis, od 
2 do 12 let 30% popust.

18. ROGLA - garsonjera oz. dvosobno stanovanje 55 oz. 65 DEM dnevno.
19. KOPE - garsonjera za 4 osebe, cena 52 DEM dnevno.
20. KRANJŠKA GORA - garsonjere za 4 osebe, posamezni termini v vsem 

obdobju poletnih dopustov, cena dnevnega najema 65 DEM. Stanovanje za 
6 oseb 72 DEM.

21. FIESA - počitniški dom za ca. 100 oseb, prosto po 15.9., možnost za šolo 
v naravi.

22. RADOVLJICA - počitniški dom za ca. 40 oseb, dvoposteljne sobe, pol
penzion 3.950 SIT, možnost za šolo v naravi.

23. KRANJSKA GORA - PENZION SATURN - nad jezerom Jasna, dvo-, tri- 
ali štiriposteljne sobe, twc, polpenzion 39 DEM. Informacije na telefon 064/ 
881-800.

24. Posamezni termini v apartmajih v Bohinju - Stara Fužina, v Kaninski vasi.
POSEBNO UGODNA PONUDBA NA POREŠKI RIVIERI

HOTELTAMARIS: do 25. avgusta izredne cene, dvoposteljne sobe, polpen
zion 56 DEM.

HOTEL LUNA: dvoposteljne sobe, polpenzion. Do 25. avgusta cena 43 DEM.
HOTELI BRULO: ugodna ponudba velja do 5.8., dvoposteljne sobe, 

polpenzion.Cena za odrasle je 43 DEM, za otroke od 2. do 12. leta pa 25 DEM. 
OREČ - TENIŠKA ŠOLA: učenje tenisa z vso strokovno tehnično opremo,
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2. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI preko Muljave in Žužemberka, 
obisk metliške kleti, naselja Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri ŠKALO- 
VIH v Cerovcu. Idealno za 45 oseb.

3. OTOČEC - posebi programi oddiha in rekreacije. Teniška igrišča, jahanje, 
čolnarjenje, gorska kolesa, ribolov, rafting, plavanje, plesne zabave in igral
nica.

4. ANKARAN, STRUNJAN, PIRAN - ribji piknik, uro vožnje z ribiško barko, 
maksimalno 40 oseb. Za sindikalne skupine oblikujemo poseben program. 
Cena izleta s piknikom je 3.000 tolarjev na osebo.

5. MUENCHEN - OKTOBERFEST od 22.9. do 1.10. Praznik piva v Bavarski 
prestolnici. Dvodnevni obisk, nočitev v hotelu visoke kategorije, cena 188 
DEM. Za skupine od 40 do 50 oseb oblikujemo program po želji gostov.

C. ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS v Bohinju. Organiziramo eno- 
ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. Cena penziona 4.350 to
larjev. Tehnična oprema je zagotovljena.

D. SEJMI IN STROKOVNA POTOVANJA
1. FRANKFURT - AVTOMOBILSKI SALON - IAA - tridnevni ogled, poto

vanje z avionom. Odhod 18.9., cena 1.090 DEM.
2. UTRECHT - SECURITV - sejem varnosti in zaščite - petdnevni program 

z ogledom Amsterdama, nočitve z zajtrkom, prevozi, ogledi/Odhod 1.10., 
cena 1395 DEM.

3. MILANO - sejmi mode - MILANOVENDEMODA IN MODIT 95 - tridnevni 
ogled, avtobusni prevoz, nočitvi z zajtrkom, ogledi. Odhod 5.10., cena 380 
DEM.

4. CHICAGO - sejem tiskarstva - GRAF EXPO - šestdnevno potovanje, tri 
dni ogledov sejma, nočitve, avionski polet iz Celovca. Odhod 7.10.1995. 
Cena 1.380 USD. Potrebna je ameriška viza.

5. LAS VEGAS - največji računalniški sejem na svetu. Sedemdnevni pro
gram, nočitve, sejmski program. Odhod 12.11.1995, cena 1.485 USD '

E. NAJEM KONGRESNIH ŠOTOROV- velikost 800 m2, <

r vni_w - 1 oulm. uuci ijc ici noti z. vt>u »uuKuviiu lenmuriu c
zdravniškimi in fizioterapevtskimi storitvami, video snemanje iger. 
POOBLAŠČENE AGENCIJE : Mladi turist, Come 2 us.

POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO
1. Počitniške hišice v Čatežu, Atomskih toplicah ali Moravskih toplicah, Bano-

vcih. Ptuiskih tnnlirah Rnnli Krvflvn i Kaninu Rnhiniii ali Kronični r^nri -7Q

, cena 9.20 DEM/m2.
Kličite 061/741-466.

ROCK KONCERT ROLLING STONES 1.8., Zeltvveg, Avstrija. Prijave zbira 
Ideal turist, Koper, tel.: 066/ 38-608.

Informacija gostom Atrisa

. mane v vaiezu, HiumsKin ropiican au MoravsKin ropiican, Bano
vcih, Ptujskih toplicah, Rogli, Krvavcu, Kaninu, Bohinju ali Kranjski Gori za 
vsa obdobja.

2. Lastnike počitniških domov v Slovenskem Primorju ali v Hrvaški Istri, ki bi 
dali objekte v najem, vabimo, naj nam posredujejo ponudbe.

B. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane skupine vabimo, naj nam po
sredujejo svoje želje za družabni ali strokovni izlet ali potovanje doma ali v 
tujino, plačila v 2 obrokih.
1. BUDIMPEŠTA - tridnevni izlet za vikend ali pa kar tako za skupine 40 do 50 

oseb. Avtobusni izlet v Budimpešto, ogled znamenitosti madžarske pre
stolnice, poldnevni obisk tipične kmetije v madžarski stepi z družabnim delom, 
izleta, tretji dan na povratku v Ljubljano ali v kraj, od koder je skupina, kosi
lo v čardi. Cena 245 DEM, plačljivo v dveh obrokih.

PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celotne
ga zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom zaže rezerviran termin 
zaračunamo stroške poslovanja in druge stroške; najmanjši znesek 
stroškov odpovedi je 4.000 tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo 
stroške in 30% celotnega zneska.Cene veljajo le zaže v celoti plačane 
aranžmaje, če se te ne spreminjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prej
mejo našo napotnico. V primeru, da naše napotnice ne prejmete 7 dni 
pred odhodom, nas nujno pokličite.

Pri posebnih akcijah z znizano ceno aranžmajev je potrebno takojšnje 10% 
plačilo, ki se obravnava kot kavcija, ob odpovedi se znesek ne vrača.

Programe v tujini obravnavamo v skladu s splošnimi navodili potovalne agen
cije, ki je organizator potovanja, in jih gostje prejmejo ob prijavi. Prijava je 
sprejeta, ko je vplačanih 30% cene aranžmaja. Reklamacije v skladu s 
turističnimi uzancami rešujemo sporazumno.
ATRIS je povsod, kjerkoli ste.

Metod Zalar, direktor borze
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STANOVANJSKA 
STISKA PRITISKA

Te dni je vlada sprejela dolgo pričakovani nacionalni stanovanjski program, ki določa 
najpomembnejše smernice stanovanjske zidave do leta 2.000. Zdaj je na vrsti parlament, da ga 
ustrezno dopolni in čimprej sprejme, saj je stanovanjska stiska 3.450 družin, ki čakajo na so
cialno stanovanje, čedalje bolj neznosna.

Vendar glavni namen nacionalnega 
Programa ni zagotavljanje stanovanj, 
ampak predvsem iskanje poti, kako 
Pomagati ljudem, da bodo čimprej 
Prišli do lastne strehe nad glavo. V 
Sloveniji naj bi tako v prihodnje vsako 
leto zgradili deset tisoč novih stano
vanj, od tega 25 odstotkov neprofit- 
aih najemnih stanovana, 20 odstotkov 
socialnih, 50 odstotkov samolast- 
aiŠkih, preostalih pet odstotkov pa 
Profitnnih stanovanj.

Če bi hoteli uresničiti tako za
stavljen nacionalni program, bi 
morala država z ustreznimi instru
menti zagotoviti ugodna posojila s 
sprejemljivejšo obrestno mero za 
tidavo neprofitnih najemnih stano
vanj, pa tudi za nakup, gradnjo in 
Prenovo stanovanj. S tem v zvezi 
naj bi država finančno podprla sta
novanjski sklad predvsem za zida
vo neprofitnih najemnih stanovanj.

Stanovanjski nacionalni pro
gram vlado zavezuje za pripravo 
zakona o ustanovitvi Slovenske sta
novanjske hranilnice, skupaj z 
občinami pa naj bi postorila vse 
Potrebno za uvedbo neprofitnih 
stroškovnih najemnin in instru
mentov za subvencioniranje najem
nin. Ali je zastavljeni stanovanjski 
Program vrabec v roki ali golob na 
strehi, pa bo kaj kmalu pokazalo 
vsakdanje življenje.

Na repu Evrope
Zidava stanovanj že poldrugo 

desetletje upada, tako da jih zdaj 
primanjkuje že več kot 15.000. Od 
rekordnega leta 1981, ko smo v 
Sloveniji zgradili 14.674 novih sta
novanj, je zidava leta 1993 padla 
na samo 6 103 stanovanja, od tega 
v družbeni zidavi na samo 794 sta
novanj. Izračunali so, da v zadnjih 
letih sezidamo v Sloveniji samo po 
tri stanovanja na tisoč prebivalcev.

Primemo stanovanje pa je osno
vna dobrina ne le za družino, am
pak za vsakega človeka. Rešeno 
stanovanjsko vprašanje ugodno 
vpliva na kakovost življenja, na 
vsesplošno ustvarjalnost, večjo ro
dnost. Zato ni čudno, da razvite 
države temu vprašanju posvečajo 
posebno pozornost. Finci se pohva
lijo z 10,3 in Švedi s 7,8 stanovanja 
na tisoč prebivalcev, medtem ko 
smo mi z zidavo stanovanj pristali

na repu Evrope. Za nami so samo 
še Hrvati, Bolgari in Romuni.

Vsako leto 2.000 
socialnih stanovanj

Če bi hoteli zgraditi vsako leto 
10.000 novih stanovanj, bi po 
izračunih, navedenih v nacional
nem stanovanjskem programu, 
potrebovali letno več kot 55 mi
lijard tolarjev, ki naj bi jih zbrali 
na najrazličnejše načine. Samo za 
2.500 neprofitnih najemnih stano
vanj bi bilo treba iz proračuna za
gotoviti več kot 9 milijard to
larjev, za stanovanjsko področje 
pa je v letošnjem proračunu 
dejansko namenjenih le 2,3 mi
lijarde tolarjev, torej malone šti
rikrat manj, kot je potrebno.

Predvideno subvencioniranje 
stroškovnih najemnin bi po progra
mu veljalo 539 milijonov tolarjev. 
Če pa bi hoteli do leta 2.000 letno

pridobiti 2.000 načrtovanih social
nih stanovanj, bi bilo treba za to 
vsako leto zbrati 9,6 milijarde to
larjev. Izračun je izdelan z upo
števanjem povprečne velikosti sta
novanja 50 kvadratnih metrov po 
ceni 1.200 nemških mark za kva
dratni meter stanovanja v tolarski 
protivrednosti. Povprečna čakalna 
doba upravičencev do socialnega 
stanovanja pa bi bila kar sedem let.

Ravno socialna stanovanja so 
riajšibkejša točka stanovanjske refor
me. Na socialno stanovanje čaka

3.450 upravičencev. V zadnjih petih 
letih, torej od osamosvojitve naprej, 
smo v novi državi, ki se tudi po ustavi 
deklarira za socialno, popolnoma 
zanemarili zidavo socialnih stano
vanj. V obdobju od leta 1991 do apri
la 1994 je bilo dodeljenih le nekaj 
več kot 300 socialnih stanovanj. Do
stopnost do primernega stanovanja 
za socialno šibke skupine prebi
valstva se je silno zmanjšala. Takšno 
pomanjkanje socialnih stanovanj bi 
utegnilo v naslednjih letih ogroziti 
socialni mir v državi.

Obrestne mere 
presegajo vse meje

Ta čas ni v Sloveniji nobene spe
cializirane finančne ustanove, ki bi 
omogočala uspešno stanovanjsko 
varčevanje prebivalstva in bi 
privarčevana in s finančnimi posli 
oplemenitena sredstva posojala za 
nakup ali zidavo stanovanj. Sedanje 
obrestne mere, ki jih za stano
vanjska posojila zahtevajo komer
cialne banke, so tako visoke, da 
tudi premožnejšim slojem ne 
omogočajo nakupa stanovanj.

Kaj pomenijo 12-odstotne real
ne letne obresti je moč sklepati iz 
naslednjega primera: Posojilo
jemalec, ki bi za nakup 47 kva
dratnih metrov velikega eno
inpolsobnega stanovanja v celoti 
najel posojilo 6 000 000 tolarjev 
po 12-odstotni realni obrestni 
meri za dobo 15 let, bi moral po
sojilo poplačati s 13 200.000 to
larji, kar pomeni vračilo v višini 
220 odstotkov. Mesečni obrok za 
najeto posojilo bi znašal 73.400 
tolarjev. To pa pomeni, da bi gle
de na pravila poslovanja posa
mezne banke, tako posojilo lahko 
najel le posameznik ali družina, 
ki ima med 245.000 in 293.600 to
larjev čistih rednih mesečnih 
dohodkov. Med tistimi, ki so brez 
stanovanja, pa takšnih družin ni. 
Skratka, naše obrestne mere so 
mnogo večje, kot jih pozna večina 
držav Evropske unije.

Zato bi morali omenjeni nacio
nalni stanovanjski program čimprej 
sprejeti. Njegovo izvajanje navse
zadnje pomeni tudi močno vzpod
budo za rast celotnega gospodar
stva, še posebej zaposlovanja. Že 
pri finančnem vložku milijarde 
nemških mark v stanovanjsko 
področje je moč pričakovati 30.000 
novih delovnih mest v raznih deja
vnostih, povezanih z gradnjo sta
novanj.

Marija Frančeškin

Slovenija ima skupaj 659.000 stanovanjskih enot, od tega jih je približno 
polovica (355.000 stanovanj) nahaja v mestnih naseljih. Med njimi jih je 
skoraj polovica dvosobnih in trisobnih (povprečno število sob je 2,6). 
Povprečna velikost stanovanja je 68,7 kvadratna metra s povprečno 3,1

Pred sprejemom stanovanjskega zakona leta 1991 je bUo razmerje med 
številom lastnih in najemnih (družbenih) stanovanj 67:33 odstotkov. Po 
sprejemu stanovanjskega zakona pa je privatizacija to spremenila; raz
merje med številom lastnih in najemnih stanovanj je zdaj 88:12 odstotkov!

CENZUS REŽE ŠTIPENDIJE
Že od 7. julija dalje sprejemajo uradi za delo vloge za republiško štipendijo za šolsko leto 

1995/96. Vloge srednješolcev za republiško štipendijo bodo sprejemali do 5. septembra, vloge 
študentov pa do konca septembra. Ta hip ni še nobene prave gneče, zato v Republiškem zavodu 
za zaposlovanje priporočajo vsem, zlasti srednješolcem, naj vloge čimprej oddajo, s čimer bodo 
°lajšali in pospešili tudi njihovo reševanje.

V iztekajočem se šolskem letu prejema republiško 
Štipendijo 37 265 dijakov in 9145 študentov. Osno
va štipendija je zdaj 9 850 tolarjev za dijaka, za štu
denta pa 11 715 tolarjev. Njena višina je odvisna tudi 
pd kraja šolanja, socialnega stanja dijaka ali študenta 
in doseženega uspeha v šoli oziroma na fakulteti. Pri
dnost nagrajujejo v razponu od 7 do 19 odstotkov.

Prejemnikov republiške štipendije je v iztekajočem 
se šolskem letu skoraj 1 500 manj kot leto pred tem, 
Čeprav je ministrstvo za delo, družino in socialne za
deve v tem šolskem letu znižalo postavko za 
Preračunavanje katastrskega dohodka in se je zato šte- 
vilo upravičencev iz kmečkih in polkmečkih družin 
Povečalo.

Tudi manjše spremembe pravilnika o štipendiranju, 
Uveljavljene v tem mesecu, niso takšne, da bi spre
menile pogoje za pridobitev štipendije. Prav tako se 
ni nič spremenilo na področju uveljavljanja kadrovskih

štipendij, saj je bil letošnji razpis kadrovskih štipen
dij v mesecu marcu ravno tako siromašen kot že vrsto 
let. Razpisanih je bilo namreč le 3 500 kadrovskih šti
pendij.

Razlog za upadanje republiških štipendistov je vse 
večji razkorak med povprečno in zajamčeno plačo, ki 
je podlaga za določitev cenzusa pri podeljevanju 
republiške štipendije.

Pravico do republiške štipendije lahko uvelja
vljajo dijaki in študentje, ki se šolajo v kraju stal
nega bivališča in katerih dohodek na družinskega 
člana v drugem trimesečju leta 1995 ne presega sto 
odstotkov zajamčene plače (30 829 tolarjev bruto). 
Prav tako jo lahko uveljavijo dijaki in študenti, ki 
se šolajo zunaj kraja stalnega bivališča in katerih 
dohodek na družinskega člana v drugem tri
mesečju letošnjega leta ne presega 130 odstotkov 
zajamčene plače (40 077 bruto).

Če bodo sredstva omejena, bodo imeli prednost pri 
podelitvi štipendij učenci in študenti, ki imajo nižji 
dohodek na družinskega člana, živijo na demografsko 
ogroženih območjih in se odločajo za študijske progra
me, pri katerih na posameznih območjih primanjkuje 
diplomantov. Država daje zdaj za štipendije okrog 600 
milijonov tolarjev.

Po napovedih bo število štipendij v prihodnjem letu 
ostalo enako kot letos. To pa pomeni, da se bo večina 
mladih izobraževala s finančno pomočjo svojih staršev. 
Pa tudi štipendije niso takšne, da bi omogočile 
preživetje študentov brez pomoči staršev. Trda prede 
predvsem najrevnejšim.

Republiške štipendije so socialno obarvane, toda za 
najbolj socialno ogrožene so 
premajhne .Danes se lahko 
šolajo le otroci premožnejših 
staršev, za revnejše smo kljub 
podeljevanju republiških šti
pendij slabo poskrbeli. Tudi 
Zoisove štipendije, ki so na
menjene najbolj nadarjenim 
dijakom in študentom, so so
cialno opredeljene, pod pret
vezo, da nismo tako bogati, 
da bi takšne štipendije po
deljevali prav vsem nadar
jenim dijakom in študentom. 
Zoisovo štipendijo dobiva ta 
hip okrog 7000 mladih. So
cialni cenzus zanjo je višji, 
saj je vezan na povprečno 
plačo in je v letošnjem letu 
štipendijo odrezal 500 na
darjenim mladim ljudem.

M. F.

Pletilstvo in tekstilna galanterija 
Fočič Feri s. p.

Pot na Hreše 25, 61260 Lj. Polje

tel. nc 061/481-845, fax 061 /481:945, tel. 061/481-707, mobitel 0609 615249

Pri nas lahko dobite:

majice
pajke, kolesarske hlače
različne komplete dekl. fantovske, otroške
pletenine: jope, topi, puloverje, komplete...

Vse našteto lahko dobite takoj v maloprodaji in veleprodaji
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Humoreska

Parlamentarni 
pretkus s pivom

- Vroče? smo v bifeju Bližnja srečanja posebne sorte kar najkrajše na
govorili slovito omizje, ki mu je seveda načeloval tovariš Neposredni 
proizvajalec raznih strok, sedeč kot po navadi za šankom in premišljeno 
srkajoč svoje pivce.

»Vroče, ja!« je odgovoril.
- Kako vroče jim je šele v parlamentu!
»A zato, ker v njihovem bifeju ne točijo več piva?«
- Ne samo zato, pač pa zato, ker se potijo na izredni seji, ki naj bi ugoto

vila, koliko denarja je ušlo iz Slovenije in kje je ta denar.
»A to mislite!? Pa ne vem, zakaj naj bi jim bilo vroče? Res, da gre za 

slovenski denar, ampak če ne bodo ugotovili, kje je in koliko ga je, se našim 
vrlim poslancem na njihovih plačah to ne bo prav nič poznalo. Pravzaprav 
bodo kar srečni, če bodo ugotovili, da je tega denarja malo in da sploh ne 
vedo, kje je in kako priti do njega.«

- Tega pa ne razumem čisto...
»Pa je povsem preprosto. Lepo je načelno govoriti o tem, da je 

neupravičenemu lastninjenju treba ostro stopiti na prste. To je čisto hladno 
opravilo in pri tem prav nič ne švicaš. Zoprno pa bi bilo, če bi se res poja
vile kakšne konkretne številke in kakšni bančni računi, kjer bi se ta pobegli 
denar nahajal. Še bolj zoprno bi bilo, če bi se pojavila kakšna imena...«

-A tudi vi mislite, da so nekateri naši politiki vmešani v to?
» To sicer res mislim, ampak poslancem vroče ne bi bilo samo zaradi 

tega, pač pa zato, ker bi morali ukrepati, če bi stvari postale konkretne. 
Potem bi bilo treba res delati, najti denar, ga pripeljati nazaj in krivce 
kaznovati. To pa je hudo zoprno delo, še zlasti če je treba volilcem potem 
odgovoriti, kaj vse si naredil, da bi denar prišel nazaj, oziroma zakaj ti to 
ni uspelo.«

\______________ ___________________________________

; x
- Jaz pa vseeno mislim, da jim je vroče že zdaj, ker bi se ob konkretnih 

imenih vendarle pokazale nekatere čudne finančne naveze med divjimi lastniki 
in politiki...

»Se strinjam, kajti navsezadnje smo si Slovenci skorajda vsi v ilahti. Ampak 
sedanja vladajoča plast bi to lahko vendarle izrabiva v tem smislu, da če smo 
vsi Slovenci v ilahti, potem smo kradli samemu sebi, kar pa seveda ni noben 
greh...«

- Torej le priznavate, da je poslancem vroče!
»Dobro, priznam! Ampak dolgo jim ne bo. Bodo že kaj pametnega sprejeli, 

tako da bo divjelastninski volk sit, volilna koza pa cela.«
- Ampak, zakaj so se potem sploh lotili te razprave?
»Oh, bliža se volilno leto in opozicija zbira točke, koalicija pa zavoljo volilne 

koze ne sme več ob takšnih vprašanjih molčati. Ampak za aktualno oblast je 
važno, da se nič ne zgodi. To je tako kot z resolucijami OZN v Bosni. Izražajo 
dober namen, hkrati pa se tako kupuje čas, da agresorji počno, kar jih je volja. In 
če to počne OZN, ne vem, zakaj se pri njih ne bi zgledoval tudi slovenski parla
ment.«

- Pa bi bilo vendarle dobro, da bi ugotovili, kateri poslanci zavirajo preve
rjanje divjega lastninjenja.

»Zdajle mi je padla ideja, kako bi to lahko storili kar mi!«
-Mi?
»Ja, mi! Ker vi trdite, da nekateri poslanci ob tej razpravi švicajo, pošljimo 

iz našega bifeja dve, tri kište piva v parlament. In tisti poslanec, ki mu je vroče, 
bo posegel po pivu. Pa bomo vedeli, kdo je za divje lastninjenje, seveda, če vaša 
teorija drži.«

- Kdo pa bo plačal te tri zaboje piva?
»Vi, seveda, saj je teorija o švicajočih poslancih vaša. Vi boste dali pivo, mi 

pa logistiko...«
- Kaj pa je zdaj to?
»Prevoz piva do parlamenta bom organiziral jaz in se zadovoljil z dvajsetimi 

odstotki, plačljivo v materialu.«
- Od šestdesetih steklenic jih boste popili vi ducat. Saj jih bo zmanjkalo za 

poslance!
»Oho, vi pa nimate zaupanja v slovenski parlament. Saj vendar ne more biti 

res, da bi v nečedne posle divjega lastninjenja bilo vmešanih kaj prida več kot 
pol slovenskih poslancev. Drugi pa tako ne bodo pili, ker jim ni vroče... O, 
hudiča, zakaj pa ste tako rdeči v obraz? Vas skrbi, da boste morali plačati te tri 
kištice piva? Brez skrbi, tudi za to bom poskrbel. Vam bom od Ljerke Bizilj 
prinesel tisti njen apaurin, ki ga tako vneto ponuja. Bo skoraj zastonj, no eno 
malo pivce vas bo stal...«

Bogo Sajovic
y

Horoskop

Brez vznemirjenja
Naj večji osvajalec starega veka je bi! makedonski kralj Aleksander II. 

Veliki (rojen 22. julija 356 pr. n. št.). Bil je prvorojeni sin makedonskega 
kralja Filipa, ki je bil prav tako velik vojskovodja in osvajalec. Mladi 
Aleksander je podedoval očetove osvajalce želje, le da si ni zadal le po
koritve okoliških dežel, ampak je sanjal o gospostvu nad svetom. Dvaj
setleten je po svojem umorjenem očetu podedoval državo in njeno izu
rjeno vojsko. Pred odhodom je vse svoje premoženje razdal znancem in 
sorodnikom, s čimer sije hotel onemogočiti vsak umik. Osvojil je Grčijo, 
Malo Azijo, Bližnji vzhod in Egipt. V spopadih s Perzijo, največjo vele
silo tistega časa, je stalno zmagoval. Zmage mu je prinesla deloma gi
bljivost njegove vojske, deloma njegove sijajne taktične poteze, deloma

pa tudi dejstvo, da se Perzijci že desetletja niso vojskovali. Ob 
nevšečnostih so vladarski namestniki ob meji s svojo obmejno »milico« 
izvedli kazenski pohod in kaznovali predrzneže, medtem ko glavnina 
vojske že več generaciji sploh ni sodelovala v bojih. Ko je Aleksander 
pokoril Perzijo, je s svojo vojsko prodrl vse do Indije. Ustanovil je velik 
imperij. Pomešanje njegovih vojakov z domačini je grški jezik in kultu
ro razširilo po skoraj vsem tedanjem svetu. Razširila se je tudi grška 
arhitektura, saj je bilo v tem imperiju zgrajenih kar šest »Aleksandrij« 
na grški način. Ostanke tega načina gradnje je moč najti celo v severni 
Indiji. Končno so vojaki Aleksandra prepričali, da bi se vrnili. Še pred 
povratkom pa je umrl; najverjetneje zaradi mrzlice, morda pa je bil tudi 
zastrupljen. Bilo mu je komaj dvaintrideset let. Po njegovi smrti je njegova 
država, zlasti zaradi bojev podrejenih poveljnikov za njegovo nasled
stvo, razpadla.

Ko so Aleksandru povedali, da se približuje veliko večja perzijska 
vojska, je mimo odvrnil:

»Volk se ne vznemirja pred veliko čredo.«
Deni
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Nagradna križanka št. 33/34
Rešeno križanko nam pošljite do 1. avgusta 1995 na naslov: ČZP Enotnost, 

Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p.p. 479 na dopisnici ali v pismu s pripisom 
Nagradna križanka št. 33/34. Nagrade so 5.000, 3.000 in 2.000 tolarjev.

Rešitev nagradne križanke št.31:
NAMESTNICA, ELEKTRONIKA, VEHA, MANTOVA, EJA, MAH, ALAN, 

FRANCE, ŠPANA, ARS, IRH, LEO, ZI, ASTRA, 1ZA, PORTHOS, VLAH, REM, 
LAPOR, TARAS, AMEBA, AKABA, O PARNIK, RASA, AMIL, PEN, ORLE, STVOR,

EB, SRT. BAIRD, ELA, KNA, INES, NORA, LATERAN, JILIN, NOLLI, EMILE, 
AKANT, LION, SAMEC

Izžrebani reševalci nagradne križanke št.31:
1. Anica ŽGAJNAR, Kramplje 7, 61385 

NOVAVAS
2. Irena BREŽAN, Zatolmin 64 B, 65220 

TOLMIN
3. Bojan FARKAŠ. Trstenjakova 6,69252 

RADENCI
Nagrade bomo poslali po pošti.

Križanko pripravil

SALOMONOV

UGANKAR

Nikoli na 
soncu?

Se, gospodje iz nekdanje SDP, še 
kdaj spomnite Emila Milana Pin
tarja, gorečega govorca iz časov 
naših boljševiških let, kakšna bodi 
Slovenija v letu 2000? Svoje pre
roške besede o njeni daljni podobi 
je ocenjeval s tolikšno vsoto ranjkih 
dinarjev, da so metliški mladinci po 
enem samem njegovem predavanju 
bankrotirali. Morda je ta mož celo 
avtor mobilizacijskega vzklika: 
Evropa zdaj! kdo bi vedel. Zaslužil 
je, da ste ga postavili na čelo svoje 
»vlade v senci«.

A kaj, ko se je kmalu izkazalo, 
da te vlade zlepa ne bo na sonce, 
saj DEMOS-ov čas »rdečim« ni bil 
kaj prida naklonjen. Pa je šel naš 
junak srečo iskat drugam - h 
konkurenčni socialdemokratski 
stranki - kar za njenega podpred
sednika. A kaj, ko je v tej stranki, 
že odkar je na njenem čelu Janez 
Janša (»Predsednik stranke bom 
jaz!« je sporočil dr. Jožetu Puč
niku), ta predsednik tudi kadrovski 
»bog i batina«, ki mu nekdanji 
»rdeči« še malo niso pri srcu. In 
tako o Emilu Milanu Pintarju v ja
vnosti zadnje čase ni veliko slišati. 
Resnici na ljubo: zadnjič smo ga 
videli na TV ekranu, vendar ni go
voril o rožnati prihodnosti Slove
nije, temveč le o svojih upokojen
skih tegobah. Tudi ko sem prebiral 
seznam Janševe »vlade v senci«, ga 
nisem našel med bodočimi mini
stri, kaj šele kot kandidata za 
predsedniški tron... Pa ja ne, da 
tega pokončnega moža sreča za
pušča, da (do)končno odhaja v sen
co?!

Kaj je že rekel naš Edo o sreči 
in strankah?

Čudežna 
spreobrnitev 
Jožeta Snoja

Kdo je Jože Snoj? Pisatelj ven
dar, hudo zagnan kritik zatohlih 
razmer v naših hudih boljševiških 
časih, po novem pa predsednik 
Kulturnega foruma SDSS. Jako 
ugleden mož. Vendar do te »funk
cije« ni prišel brez naprezanja in 
duševnih stisk: temeljito se je mo
ral »reformirati«, dajo je zaslužil. 
Vse postaviti na glavo, da zdaj 
končno lahko stoji na nogah.

Tako je 24. maja leta 1972 »mo
ral« o Titu takole pisati: »Naj
boljše, možato trezno in tiho vezi- 
lo Titovemu osemdesetletnemu roj
stnemu dnevu, ustrezno spoznanju, 
ki se zmore dvigniti nad trenutek, 
dan, leta in desetletja, je zatorej, 
da njegovega dela, jugoslovanske 
skupnosti, za nobeno ceno ne izpu
stimo iz rok, temveč jo razvijamo

in izpopolnjujemo naprej. Ne le 
sebi in svojim potomcem v dobro, 
temveč tudi zato, ker bo ob nas tudi 
drugim, ki bodo tako ali drugače 
zastavljali podobno pot, boljša 
prihodnost hitreje in bolj naravnost 
pritekla...«

Janševa »desna roka«, odgovor
na za kulturna dogajanja na Sloven
skem, pa je postal z oporo na na
slednje stavke, ki jih je objavil v 
Delu 11. maja letos: »Svobodolju
bnim Slovencem leto petinšti
rideset ni prineslo osebne, družbe
ne in državljanske prostosti, ampak 
polstoletno komunistično suženj
stvo... Komunizem zavira katar
zično refleksijo naše zgodovine... 
na ravni države in oblasti z zako
nodajo, ki bi morala... formalno 
pravno razčistiti ekscese revolucije 
in državljanske vojne, na ravni 
politično-ideološke propagande pa 
z njunim zanikanjem in nespravlji
vostjo, ki iz tega zakrknjenega 
sprenevedanja izvira.«

Kako mora človek trpeti, če želi 
v življenju uspeti!

Ustavite 
Spomenko

Saj veste, kdo je Spomenka Hri
bar, mar ne? Tista gospa, ki je prva 
spregovorila o spravi, kmalu zatem 
pa tudi prva vzkliknila: »Ustavite 
desnico!« Beremo lahko zdaj, ko
liko hudega si je s tem vzklikom 
nakopala na glavo. Do kraja pa je 
od Spomenke Hribar »preganjani« 
desnici zavrelo po njenem pogovo
ru na TV z Janezom Janšo, saj ni 
»potegnila kratke«, marveč gaje kar 
nekajkrat speljala na »spolzka tla«. 
Na uredništva časopisov zdaj de
žujejo naslovi »pisem bralcev« kot: 
Apolitična gospa, Štrikarica itd.

Umirjeno in kultivirano nista 
znala sestaviti izjave za javnost niti 
prof. dr. Anton Dolenc in mag. 
Vinko Vodopivec kot predstavnika 
Združenja za demokracijo javnih 
glasil, saj terjata kar nekakšno pre
poved za njeno nastopanje v jav
nosti. V svojem Komentarju k 
Žarišču, Delo 13. 7., sta zapisala: 
»Televiziji Slovenije in drugim ja
vnim glasilom pa priporočamo, da 
ljudi, ki se predstavljajo kot sre
dinske in nevtralne, a so izrazito 
pristranski, ne vabijo na podobne 
oddaje, saj tako pada kakovost dia
loga med različnimi mnenji in za
nimivost političnoizobraževalnih 
oddaj. S tovrstnim delom glasila ne 
dajejo prednosti dobroti in pravici 
in ne omogočajo razvoja demokra
cije, ampak še poglabljajo razdor 
med Slovenci in omogočajo takim 
ljudem nadaljnje manipulacije« Ta 
»intelektualni podvig« obeh »sa- 
movpoklicanih bojevnikov za de
mokratizacijo družbe« je komen
tiral Miha Kovač 15. 7. v Dnev
niku, v svojem prispevku Najprej 
davki, nato še Janša, takole: »O lju
deh, ki sami sebe imenujejo Druš
tvo za demokratizacijo medijev in 
ki hkrati pozivajo k prepovedi te
levizijskih nastopov za tiste, ki 
mislijo drugače, si je mogoče mi
sliti le eno: da so izgubili vse inte
lektualne in etične kompase.”

Kot da bi jih ta dva moža že do
slej kdaj javno izpričala...

Janko Špiček

VREME
Piše: Andrej Velkavrh

Deževna sv. Magdalena ■
Teden se je začel sveže, brez vročine. Ponedeljek in torek sta 

bila prav krasna poletna dneva. No popoldanske nevihte niso trajale 
dolgo. Že v sredo pa je spet pritisnila vročina in bo trajala do petka. 
Za soboto pa se nakazuje sprememba. Od zahoda nas bo dose
gla dolinica s hladnejšim zrakom v višinah, zato bo vreme bolj 
spremenljivo, poleg oblačnosti bodo tudi nevihte, ponekod lahko 
spet močne. Saj veste, z močnim vetrom, nalivi, točo... In potem 
se bo ohladil tudi zrak v najnižjih plasteh, pri tleh. Vročine bo ko
nec. No, potem se bo v nekaj dneh počasi spet segrelo. Saj julija 
ne gre drugače, sonce je še premočno.

V soboto goduje sveta Magdalena. »Dež na dan Marije Magda
lene orehe, lešnike, seno zadene.« »Magdalena če deži, dolgo 
slabo vreme nam preti.« Vendar se v nedeljo začno pasji dnevi.


